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http:film."Ordo.ra

353,

355,

361.

362,
363.

/‘

3641,
365,
366.
367.

365.

369,

370.
371,
372.
373,

37%e

375.

376.

21 IDNTIFLD ADMITTED

Japanesc Document, notcs on speech of
Col. Fujishige"

Joint Statoment of Bolchus, fotric, Fioclson
ané fachceo, .17 Merch 45

Statouent, Douslas W. Boguo, .33 _Ja.n %5
Statcmont, Glonu ', McDole, 17 Fob 45
Stetoment, Forn Joseph Barta, 13 Fob 45
Statoment, rodro 8, sojo, 4 March 45

Extract fron ATIS Bulltin-"Znomy sir
Raics Situstion Ropori"

Extract fron ATIS Bullctin- catriocs fronm

Jagenose Ciary ®

Extroct from ATIS- Sulletin- cntrics fron
Japancsc cinry

at

Roport of War Crimcs Branch on ialawmn
Massacro

Egeepe & Evnoion Roport =23, U.S, racific
Flcot & -acific Occan Arces, 15 Fob 46

shoto, Alr rrid shclter, ialewen

choto, medics. oxenvating cherred romnins
thoto, charrcd roanins

rhoto, interior of air raicé sholtor

Statonont, Reymond Joneph Toonmoyy
14 Bop 45 \

Stotonont, Thonns Eugzono Earrcll,
19 Sop <5

Guorrilla Roporte

*

Stotement, Mrs, Eéne Mey Barz, 19 aug 45
Statoncnt, Jemes Douslas Tyson, 3 Au; )
Statenent, Herold William Monlor, 16 May 45

Statcmont, Ciyde Austin Huffetickler,
29 & 31 Moy 45

Statoment, Horold Frank Beasloy, 9 July <6

" Statomont, Lawronce Robinson, 20 Junc 45

Statocmont, R~ynmond H, Knapp, 6 May -'5
Japrnoco Docunment T
Statcaont, Robort('“. Conn Jr. 2: Sop 5

=14

8

2699

2703
2713
2716

2720 -

2725
27
2729
2733
2756

2739
27k
2743
2745

2749
2760

2756
2760
2761
274

2788

2792
2797
2606

2719
2724
2726

2729
2732
2737

2739

2749

2756

2758

Rejocted (2773)
2764
2787
2792

2797

2565

2607

2809

Fot offercd

2857


http:i:ttri-.ct

0.
3380,

331,

391.

392,

393,

394,

395.

396,

397,
393,

399,

L]
00 .

Statoment, Lt. Col. Bugend C. Jacobs,

=15

17 Sep 456 2357 2867
Stotorwnt, Bovorly N, Skerdonm, 10 Oct 46 2563 2371
Diexry of Lt, Ool. Roy Bodine 2873 2875 & 3539
Original‘ot Japanosc Cinry 2077 Not offer:d
Translation of part of Japrmone diary 273 280 "™
hotostnt of ATIS Translation- Excerpts
from diary of Worrant Officor Yanmanzushi,
also Japanosc wr;ting 2G50 2803
ATIS Translatioxn, diary notobsok of menber
.of Akatsuki 16789 Forco = 2503 3343
ATIS Tronelation- Navel Dofenso Force,
East Soction Uni% Opn Orcer, Hq Bn,
‘Monilr. Naval Detcnac Forco 20356 2833
ATIS cublication on Janancne Violations of
Laws of War 2290 2904
Filn on rPrlawan nagsacro (under scoeicto
cover) 300%
Cortificate of Lt. Scligman on cixcorpts fron
Combat Bulletin it and Unitod Nowsrcecl
#1423 30.15
Extracts from Film, Jombat Bullotin #4.! and b
United Nowsrocl #148 (uncor roparate
cover) 200i
ATIS Tranclation, Xobayashi Group Orcer,

~13 Fob &5° 2904 2907
ATIS Translation, ninmeozreph fiic- Manila
Navel Defensc Forcee, Orcers 23 Sop 44 to ol
1: Fcb 46 2907 2910
ATIS Bullctin é%¢ 7 July 19i5- 14 Aray Opns %7
Orcdor signec by %eucral Kvroca 2910 2912
ATIS Translatior, 14 aArea aArmy Orcer of
2 Aug < 2912 2914 -
Capturoc. Japanese nap of 14 Aray, Oct 4d 291 2917
ATIS Translation, 2 Jan 45, icontifying
Exhibit #396 2920
ATIS Tronslation- translation of narkings
on Exhibit #3956 2917 2923
Letter, Reoort of Liaison Committeo for :
Japancde Arny & Navy, .0t¢. 5 Nov 45 2924 2927
Lotter of S, Izuchi of Contrel Liaison
Offico ; : 2927 -~ 2928


http:eo:_.>o.i�c.to
http:Mt1t1o.cr

401,

‘-'302 -

403.

Uz,

<06,

&y

DESCRI.TION \
Cortificate of Sccretary of S&nto. Cie

26 Oct 5, ro! Japenose acceptance of A

Gonova Conforence provisions for
troatnont of srisoners of War

Oopy of Manila Tribune, 7 Ded 44

Skagch of cofense installations at
Vita Cruz St & Taft Ave arca

Book XIV Corps Roport of Bottle of
Manila dté 1 July 45 °

Copy of lettor fron Licison Comnittee
for Japancse Army & Novy &t 27 Oct
45, with inclosuros 4
Certificate frnn‘--Sot:rct:-.ry; of+ State re:
Japeneso accuptanco.of Goneva Rel Cross
Convention of 1929 '
COMMISSION XARIBITS
Drowing of Jeponesc & Chincec charactore
Drawin; of Japancsc & Chincsc chnrnctors
YOLUME V OF LXKIBITS
DEFEJSE FXHIBITS "A" to "FF

A, rhotostat, Manila Tribune, 4 Nov «-,

F,

G.

E,

J.
K.

pages 1 & 2

«~hotostat, Manila Tribunc, 17 Nov 4%,

Pagos 1 & 3 -

chotostat, Mconila Tribuno, 26 Nov 44,
page 2

chotvuetat, Menila Tridbunc, 31 Jea 43,

pages 1 & 2

chotostnt, letters on Nerciso Lepus fron

CIC Recorcs (& razes) \ . :
S#1ilun,

rhotostat, lot*or fronm Arsening
Qtc 10 Oct <5 re! Joaquin S. Galang

fhotostat, File 53-223, CIC Arca No. 1,
rot Herciso Lapus (14 pasos)

shotostat, Filc 33-149; CIC, itc 5 Sep
45, rot Jonguin S. Galang -(10 pazes)

Extracts from M-1 Opns Report, XIV Corps
(6 pasos) _

Diagren, Command. Syrsterf, 9 Oct -

_Fhotostat, statcncnt of Liesc Istte Stamor

Do Porez, 5 July 1945 (7 pazes)
~16-

2941

3637

3730

3743

32.:0

2962

296-:

2266

2963

2971

2975

2932

29C7

2991

3002

3151

IDENTIFIND ATMITTED

294k

Not offorod

. Rojoctoc. (8737)

]
~1
w-
wc

3537° »

3342

209-:

209:%

2970

2977

2290

2993
3002


http:Dit1e,"'l'r.01
http:Gc,;'l.c.ng
http:d11c'.un
http:Cortifico.to

o A

La

T./—

U,

V.

Y.

Z.

BB,

CC.

DD.

fhotostat, Manils Tribune, 19 Dec 41,
Poges 1 & 2

chotostat, Manila Tribunc, 15 Nov 44,

rages 1 & 2

Fhotootat, Manila Tribune, 17 Doc 44
Page 1

__shotostat, Monila Tribuge, 11 Jan 45

rao 1

Fhotostot, Manila Tribaho, 14 Nov 4
rnoelé2

shotostat, Mcnila Trilutc, < Oct -
Yogos 1 & 3 g o

>

Fhotostat, Manila Tribuac, z1 Get 4,
rYoes 13

fhotostat, Manile Triduvno, 21 Jaruary -
Paso 1

>
(5}

Pnotostat, Maniin Tribuvno, 1 Jen 45
Fage 1
rhotostat, Monile Tribunc, < -Jon <5

razc 1

Extracts fron rublication Guerrilla
Resistonco Movencnte in +hilippinos
(12 paes)

ATIS Bulletin No. 1041~ Lxtrzcte Iroy dlary

of Ohashi Unit, 24 Doc +4-22 Jan 45
(2 pagos)

aTIS Bullotin #2011, oxtrrcts fron diary
of Asanuna Toshiro, nonder of Oka Conpany
i Jan 44-17 Doc 44 (2 pages)

ATIS Bulletin #1795, Extr:.ct frop Geldi Opn
Order "D' (3 pazes) f

Diasran, Comnand System curing Luzon
Carmedicmn, 1945 .

Stetenent of Gonoral ﬂasntv)@. Yeoawakdi,
3 Nov %5, (2 pegus)

Stotenent of Gonerael Kazunsip.ss Ujscki
3 Wov 45 (1 pege)

Statonent of Genurnl Yoshijiro Uneszu
3 Nov 45 (2 pages)

Fhotostet, Monila Tridbune, 7 Doe 4
dago- 1 - .. -

Copy, inconing radiosran fron Wasaington
to Cinc AFrAC, dtc 2 Oct 45

. =17=

. 3162 3164
3164 3166
3166 3169
3163 3170
3170 3171
3:7 Zi%%
37 3171
3175 3176I
377 3170
3173 o173
3390 3142
33395 3296
3396 3395
339C 3401
3.:03 305
370 B4
3405 392

:93' B9k
3661 3663
3353 3253 & 3055
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— 1. The order of the names on this list is irregular.

2, Distribution of persornel and place of duty is given
in the summary column.

(IN * indicates that the name is crossed vut.)
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601020

£l - Date not givep, Recd Sixth Army ATIS Adv Ech -
12 Dec 44, (Batch 4101) Recd ADVATIS - 20 Dec 44,

|
~ EXTRACTS FROM ADVATIS BULLETIN NO, 132,
dated 8 January 1945

-

Bound carbon copy and mimeographed file contei ;
SHO (*2) Group (SHUDAN), SHOBU (*Z) and 1 WATARI (*4)
Opn Orders, issued 22 Jul - 3 Oct 44, Classified:
"liilitary Ultrs Secret". 23 pp

Extracts:

xR R F X R ENEEE S E RSN

SHOBU Opn Order No A-76 issued 27 Sep 44.

1.

CGs of 35 Army, 103 and 105 Divisions will hasten
the preperations for overations in accordance with

epoendix "RBezulations Governing Use of Liesison
Boats". 1 Survey and Construction Unit Hq CO will

leave 35 Army and ettoch liaison bost units and
harbor survey en‘ constnnction units as follows:

35 Arnw -7 end 10 Liaiaon Bost Units and Survey
and Construction Units,

103 Div - 6 Liaison Boat Unit and Survey end Con-
struction Units,

106 Div - 6 Lieison Boat Units and Survey and Cons-
truction Units,

1 Harbor Survey and Construction Unit Hq will be lo-
cated in vicinity of SAKURA Barracks and assist in
preparstions for operations of forces mentinned in
Item 1,

PI Railroad Unit CO end 3 Shioping Transport CO
vill give priority for the transport of forces men-
tioned in Item 1,

o
<

" YAASHITA, Tomoyuki (*2) CG of

14 Area Army,.

X ¥ X X x R ¥ ¥ % ¥ ¥ ¥ 5 ¥ 8w
I EFREBY CERTIFY that I am an officer of the Trens-

lation Section, Allied Trenslator and -Internreter Ser-
vice, G-2, United States Army of the Pacific; end aa
such em duly authori-ed to meke this certificate; thot
the foregnhing is a true cony of an official trenslation,
by ouelified nersonnel of that section, of the Japsnese
docurment sbove described, and a vart of the official

ATIS records end reporte adbove referred to,

Deted 29 November 1945,
= /S/ Normpn S

|/ NORNAN SPARNON Centein, AIF

A CERTIFIED TRUE COPY:

L

W i USA. vs Tomeyuki YAMASHITA
N sn . \ALZ%,/;: 2e Prosecution
Jot ity g Delonse- C RN NG

Reetived:




2 i
EXTRACTS FROM ATIS BULLETIN NO.
1680, Dated 3 January, 1945

Page 5 %
ITEN 7 PALO, LEYTE - ] Nov 44, Recd Sixth Army ATIS adv Ech - 6 Nov
16810 44, = 5 20
G

File of mimeographed,miscellaneous notices, Partially classi-

fied "Military - Mosf{Secret." Dated 3 Jan 44 = 27 Sep 44,

Issuing authorities various, Kept by KODAMA Unit (*5). 298 pp.
r Summary:

L h BN B B B BN EE BN R R A

XVIII, "Notice Concerning Change of Code Names." Issued 12 Aug
o 44 by Adjt, I 6554 Force.

14 Area Army WATARI (*1) SHQBU (TN Or NAOTAKE.) (*2)
14 Area Army Hq - WATARI 1600 SHOBU (TN Or NAOTAKE.) 1600
36 Army . NAO (*3) (TN Or SHO.)

35 Army Hq el NAO (TN Or SHO.) 18200

3 E SN R RN NN

ITEM 8 TFile of mimeographed intelligence reports, Classified "Military -
Nost Secret.” Cover period 11 Jan 44 - 15 Feb 44, Issued by
ARI Group (SHUDAN) (TN 14 Army.) Hq. Unit keeving file not
stated, 59 np.

Summary:

WATARI Group (SHUDAN) Intelligence Record (B) No 147 (11 Jan -
20 Jan 44),

WATARI GROUP (SHUDAN) Intenigence Record (B) No 148 (21 Jan -
31 Jan 44),

WATARI Group (smmm) Intelligence Re cord” (B) No 150 (1 l‘e'b -
15 Feb 44).

These reports concern nunitive activities ageinst guerrillas dur-
ing the periods steted.

CERTIFICATE .

I HEREBY CFRTIFY that I am an officer of the
Transletion Se ctinon, Allied Trenslator and Intervreter
Service, G-2, United States Armed Forces of the Pacific;
end as such am duly authorized to make this certificate;
that the foregoing is & true cony of an official trans-
lation, by quelified personnel of that section, of the
Jepanese document above described, and a part of the
official ATIS records and remort& ebove referred to.

Deted ___29 _ November 1945, T~

/S| B Soe
/T/ NORMAN SPARNON
Captein, AIF

A CERTIFIED TRUE COPY: USA vs Tomeynki YAMASHITA

. = . . . "Oqtcuuon
m / &WW ~fense Exhibit No. 2

7 ot

Lot B Sy . -
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SECREI

. Document No. 10. (ATIS Citation: Doc. No. 601285, ADVATIS TRANS-
. : , - LATION No. 50)

l. OO Area will be the focal poinf. We will seek decisive
combat with the attacking enemy in this area and will destroy him.

2. Key points in A~ ~. Area will be- defenbed-to the utmost
so as to enable our Navy and Air to act unhindered and to bring about
a setback ih the enemy's plan to establish forward air and naval
bases.

3. This operation will be carried out in close cooperation with
the air and mavy. However, even when the above cooperation cannot be
expected, the ATea Army will carry on independently and will destroy
the enemy. :

\

11 GUIDE 2

1. Further preparations or alteration of preparations will be
made following changes of dispositions of the troops.

The above will be completed by the end of Oct. The plan
may be partly hindered by enemy air and naval action and as a result
our transportation plan may be delayed. Suitable measures must
therefore be taken to cope with the situation. -

Should the enemy's main strength attack, a counter-attack
will be carried out. During the preparation phase, every possible
air will be rendered to air and navy to enable them to carry out
alr-navy operations successfully.

2. All of the PHILIPPINES will be divided into three sectors,
namely— > Sector, 00 Sector and & o A Sector. Instructions are
. as follows:

a, = (== 17 Sector

Important islands will be defended by a force of one
independent mixed brigade, and any intention of the enemy, especially
~ one of agvancing air and naval bases, will be checked here. When
attacked by the enemy, cooperate with our Air and Navy in their
counter-attacks.

Land combah in this area will be fought by garrison unit
63) (SHUBI) alone from beginning to end.

b. 00 Sector e
This sector will be the main battle ground in the course
of PHILIPPINES operations. Area Army will concentrate its strength

here for a decisive battle and will annihilate the main strength of
_the enemy in his attempt to capture 00.

- Operation 1nsttuc+ions are givqps in detail 1n Appendix
'“00 Area Dicisive Combat Instructions". YAHANHTA

(TN See Document 601318.) Prosecution
> " Yemse i :
BECREL ., Exibit No,_3/ |

. .
it
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SECRETL

Co OO Sector

The purpose of operations in this area is to check the
advance of enemy air and naval bases so as to enable our Air and Navy
to carry out their operations successfully. Therefore, if the enemy
lands,. local ground forces will carry out counter-attacks and must
secure the key positions at all costs, Our air bases and other points
where the enemy may land are considered key positions which must be
held. Special importance is attacked to 3,2 , 3 and 4 8ectors.

d. Each district will carry out'operations independently.
However, boats will be prepared to transfer a portion of the strength
if and when the occasion demands it.

, 3. Combat in each district will be carried out according to the
following instructions: s ’

a. Although position construction varies according to purpose
and terrain, two different positions will, as a rule, be constructed,
one near the beach and the other behind 1%. Two posItions will be
connected by a deep trenches. .To cope with enemy shelling and bombing
gositions wil} be concealed or dispersed. Make the best use of @

errain.

b. Having made thorough preparations, concentrated counter-
attaeks against the enemy will be carried out, in order to destroy him
with one blow. :

c. Army - Navy unity and the execution of the "sure-fire
operations (combat)" with unremitting efforts, are vital throughout
this operation in order to decide the issue.

Cooperation of our Air and Navy may not be possible depend
ing on circumstances, and preparations will be made to carry out the
operation alone. ;

: d. When cooperation of our Air and Navy is possible, combat
will be gulided as followss
Combat guidance of the ground troops:

(1) Cooperation of our Air and Navy cannot be expected
under the following circumstances:

(a) -When the enemy makes a landing despite attacks
by our Air and Navy upon the enemy convoy.

; (b) When our Air and Navy go out in search of
subsequent enemy convoys after the first convoy has succeeded in
landing.

(¢) When ground troops have to fight alone due to
the lack of the above mentioned cooperation.
> In all the above cases, as far &s land combat is concerned, air
covperation cannot be relied upon.

(2) Ground Combat Guidance

“(a). I thg circumstances are as in paragraph {a)
of the preceding section (whén air and naval attacks are being carried
out against the. first wave of the enemy convoy), in order to proceed
without loss of time to the beach where the enemy landing is expected,
and to destroy the enemy at that point, a clean picture of enemy
situation and intentions, as well as those of our Air and Navy must

——— e presented-———————— - "

\
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SECREI .

. Guidance must be such that the battle will be
fought near the beach positions, thus facilitating the destruction of
the enemy by our concentrated power. Sometimes however, in spite of
our efforts, the battle develops very slowly.

(b) 1If the circumstances are as in paragraph (b)
of the previous section, (when our Air and Navy attack subsequent
enemy convoys), the principle in attacking the.enemy at the beach is
the same as that in the previous case, and similarly, a gradual develop- -
ment of the battle will be avoided.

; The enemy must be destroyed at one blow by our
concenttated fire. The time of attack by our Air upon the subsequent
enemy convoys must be taken 1nto consideration.

Forces closest to the water must prevent the
enemy from advancing and must secure important points to facilitate
operations by the main strength.

(z) Should the case be as in paragraph (c) of the
greceding section, (where no =ooperation by Air and Navy is expected),
and combat will be conducted independently. The main strength will
make preparations in the rear positions, where naval bombardment is
not effective, and will either attack the enemy at the beach when he
~1lands, or will remain in these rear positions to meet enemy attacks.

In the latter case, army forces and naval
ground forces near the beach will do their utmost to prevent the’
enemy from landing or will hinder the enemy's advance before joining
up with the main strength in combat. The group (HEIDAN) entrusted
with the responsibility qf securing key points must crush the enemy
regardless of cost, at the special positions constructed for this
purpose . &

(d) Combat gutdance for combating enemy landings
away from our dispositions regardless of our powerful Air and Navy
support, and combat guidance for combating the enomy when there is no
alr support, depend on the general situation and the battle situation L
of the particular area.

However, even in the above cases, decisive
battle must be planned, and taking advantage of every opportunity,
counter-offensives will be launched.

(e) Combat guidance for powerful special combat =
units will be in accordance with paragraph (1).

(f) Efforts should be made to counter-attack during
the initial phases of their landing.

(3) Teking the possible destruction of communication and

~ supply lines into considerétion, plans should be made in regard to
means of self-support, storing and preserving supplies and protection
of communications. Make the best use of terrain and material on hand.

+ (4) Any attemp* by airborne troops during the operation ;—
must be defeated. 3

: (5) In view of the special characteristics of the
PHILIPPINE Operations, subversive activities of the residents and attaek:
in our rear by airborne radding forces must be considered. In order to
avoid mistakes in conducting the operations, take precautions against ‘

___armed guerrillas, subjugate them guickly, and put a stop to their . = — /-
activities. i

SECREL
3



: SECRELI
III Group (HEIDAN) Disposition
1.2 = ﬁggtgz W :
61 IMB (including the newly combined force which
?a;lgix infantry battalinns as its nucleus) will be disposed as
ollows: ;

TSUKIJIMA (*1) Two and a half infantry battalions.

KAJIMA (*2) and f an infantry battalion.
MIZUSHIMA (*3) Half an infantry battalion.

KIJIMA »(*4) Ohe 1nfaﬁfry battalion.
KANEJIMA (*5)  One and a half infantry battalions.
TSUCHIJIMA (*6)  Ope platoon for lookout duty.
Troops on gégh 1q§ana‘will fight independently.

2. 00 Sector

Groups (HEIDAN) (forces) under direct command of
the area army will conduct combat under direct guidance of the
area army.

“T 3,844 Sector |
Groups under SHO Group (*1) (SHUDAN) (less one
portion), 55 IMB, and various shipping forces, will be under the
supervision of SHO Group CG.
The basic disposition of troops is as follows:
(1) About one division.
(2) More than one division.

~ (3) Composed primarily of five or six infantry
battalions.

(4) About six infantry battalions.
About one artillery battalions

(5) (6) (7) One portion.-

(8) (9) (10) One portion.

(11) About one battalion.

(12) One portion.

A CERTIFIED TRUE COPY:

Z

of Csme
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EXHIBIT NO,

EXTRACT FROM ATIS BULLETIN NO. *
1841, Dated 7 March 1945,
b m‘. ‘. 5. 6'

(ITEM 3, DOCUMENT 602454)

N\

*PIATOOY
"R
1d

Vs

n‘nsvuva rmdeme; ¢y -

"oN g

"Bound handwritten and carbon-copied File of

0

rganization Reports pertaining to organiza-

tion of Prov Fld Arty Btrys and AT (SOKUSHA)

Cos, Dated 6-20 Dec 44, Kept by MIYOSHI

(*1) Unit. 21 pp. (Partly translated in %
XIVCAE Translation 0034, Batch 299, Item 6), [}

@lxtra»ctlx‘

SHOBU (*2) Staeff Movement Order No, 22,
SHOBU Group (SHUDAN) Order, 6 Dec 44

1.

2.

SAKURA Barracks
The orgenization of the Prov ¥1d Arty Btry
and ‘AT Co is as shown'in the annex,

i A
In accordance with regulations as shown in
the annex, the EAWASHIMA (*3) Group
(HEIDAN) end MANILA Defense CO will organ-
ize the Prov Fld Arty and AT Coo and here-
after will command them,

~ CG of SHOBU Group
YAMASHITA, Tomoyuki
(*4)

"AnneW 1

Chart of forces to be orgunized, time, compon-
ents of orgenization, and OCs of organization.

8o

b.

' Forces to be orgenized; : =

3 and 4 Prov Fld Arty Btrys.

Cormonent - (See Appendix 2)
0C Organization - KAWASEIMA Inf Group CG
Time - From 15 Dec to 20 Dec

Regulations: =iy

The above units will be organized with a cadre
of reinforcement personnel designated in SHOBU
Movement Order No 753, and with replacements
designzted in SHOBU Movement Order No, 74.

4 Prov AT Co

Commonent - Appendix 3

0C Orgenization - MANILA Defense CO
Time = From Dec 10 to 15 Dec
Regulations: : \

The above unit will be organized with a cadre
of reinforcement personnel designated in
SHOBU Movement Order No, 753, e

T/0 of 4 Prov nd Arty Btry (MIYOSHI Unit),
20 Dec 44,

. Co CO - lst Lt MIYOSHI, Shugoro (*5)
—_Hq Plat ldr - 24 Lt OTA, Genichi (*6)

4




(ITEM 3, DOCUMENT 602454, continued)

Type 95 Sword
Type 30 Bayonet
Type 38 Rifle

Type 14 Pistel

Mobile Type 90
74 Gun

Mobile Type 90
F1d Gun, Amn
wagon

Mobile Type 90

Spare Parts Car

1 Plat lir - 24 1t YANO, Seiichire (1)
2 Plat ldr = 24 Lr SAKAMOTO, Mitoshi (*2)
Supply Train Ldr - Sgt
Sgt Najor : - Sgt - <
NCO's in charge -9

Survey ;

Signal

Supply

ord

Gas

Sqd ldrs (4)

M - Bugler 1, Runners 3, Surveyors 5, Wire
- 81gnal men 10, Wagon Masters 8, Gun (SEMPO)
Unit 4, Supply Train 2, Spare Parts Car 2
Survey 1, -

Drivers - 28 (Sqde 8, Train 2, Survey 1, Spare
M-’?;ar 1, Ordinary car 2, Assts 14)

Gun crew - 56

Total - 125
Personnel above T/0 - 24
Grand Total - 149

Remarks: Other than those appearing on the T/0,
there are 64 EM originally assigned to
this unit,

Patients: EN - 9
Attached to KAWAKITA (*3) Unit - 55

Present Innniory table of the main weapons:

3 Prov N4 Arty Btry 4 Frov N4 Arty Btry
Tixed Mo mn_fa. Excess Jixed No Bxcess’
Deficiency) ’ Deficiency)
1 1 1 0 (1)
113 140 P4 113 145 32
%0 =0 30 29 (1)
BRemarks: - Type 38 Inf - Remarks: Type 38 Inf
rifles 5, Captured rifles 2, Captured
rifles 25 rifles 27.
11 0 (11) 0 (11)
4 e (1) 4 0 (4)
- \
12 0 (12) 12 0 (12)
1 R ) B (1)

(continued on the fellowing page)



(ITEM 3, DOCUMENT 602464, continued)

Tixed Ne Excese F.nl.l:. Eresent Neo
Deficiency o Deficiency®
New Type 90 1 0 (1) : ¢ 0 (1)
Light Obsn Car
Type 38 Am 900 2250 = 1350 900 1550 650
For captured rifles only,
Type 14 Pistol .
An 352 0 (352) 352 0 (352)
Mobile Type 90
¥1d Gun and
Howitzer (RYUDAN)
Cartridges 672 . 672 0 (672)
Type 13 L
Binoculars P (4) 4 0 (4)
Bugle 1 (1) 1 0 (1)
Type 94 Tractor 12 0 (12) 12 0 (12)
Remarks: Already received
6 trucks,
/‘
Passenger car ;
(A, 1 Small) 1 ) (1) 1 0 (1)
Command Car (A) | 0 (1) 1 0 (1)

1 HEREBY CERTIFY that I am an officer of the
Translation Section, Allied Translator and Interpreter
Service,- G~-2, United States Army of the Pacific; and
as such am duly authorized to make this certificate;
that the foregoing is a true copy of an official trane-
lation, by qualified personnel of that Section, of the
Japanese document above described, and a part of the
official ATIS records and rcportl above referred to,

Dated ____28 _ October 1945,

/S/ Norman Sparnon
/T/ NORMAN SPARNON
Captain, AIF

A CERTIFIED TRUZ COPY: | e
Nelton S pmase :
At X .37 '




' EXHIBIT NO, __§
BXTRACZ e

HEADQUARTERS SIXTH ARMY
~ Bixth Army ATIS Advance Echelon.

Batch P 3 BENGH )
#4525 hc'd 6th Arny ATIS ADY lch - 12 Mar 45.

ITEM ) Loes® mimeographed instructions by YAMASHITA, Tomeyuki,
, CG of SHOBU Army Group (SHUDAN), Dated 15 February
45, Classified "Top Secret", Extractsi-

The eénemy's casualties have reached 60,000 as a
result of ‘the daring action of the Army Orou.p
(SHUDAN), The operation is progessing as planned, .
The opportunity to crush the American onslaught is
closer at hand, R

Orders:

1, Raise the morale higher. Develope fighting
spirit as such to have one man kill 100 enemy sol=
diers,

The Army expects to induce and annihilate
the enemy on the plains of Central LUZON and in
MANILA, The operation is proceeding satisfactor-
ily.

Whether the enemy's strength and plane will
be destroyed in our great counter-offensive de-
pends on the future daring actions of all officers
and men, The front line troops and personnel, who
are responsible for supply trsnsportation in the
rear, will develop a fishting epirit and a deter-
mination to kill 100 of the enemy for one of our
men,

CERTIFICATE

I HEREBY CERTIFY that I am an officer of the
Translation Section, Allied Translator and Inter-
preter Service, G-2, United States Army of the
Pacific; and as such am duly authorized to make
this certificate; that the foregoing is a true
copy of an official translation, by qualified
personnel of that Section, of the Japanese docu-
ment above described, and a part of the official
ATIS records and reports above referred to,

DATE 28 October 1945,

-
/8] M
/T/ NORMAN SPARNON
Captain, AIF
NG
A CERTIFIED TRUE COPY: US.A. vs Tomeyuki YAMASHITA
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NAOKATA UTSUNOMIYA, after having been duly sworn, testi-
ison, Muntinlupa, Rizal, P.I., on

1 October 1945, as follows:

Q.
A.

o Po P? o Po

ne

. e o £

?’D =0 o PO

)
L]

What is your full name?
Naokata UTSUNOMIYA.

What is your rank in the Japanese Army?
Ma jor General., ‘

What ;s your age?

What is your home in Japan?
170-9, 2-Chome, Harajiku, Sibuyaku, Tokyo.

How long have you been in the army?
About 25 years. - = .

When did you come to the Philippines?
About September 7, 1942,

Where were you stationed during the period from the begin-
ning of the war to the time you came to the Philippines?
Military attache in Brazil and I left on an exchange ship
and arrived in Japan about August, 1942,

What was your official position here in the Philippines?
Staff officer and Director of General Affairs, Military
Administration.

On whose staff?
General TANAKA, - .

Was he the commanding general in the Philippines then?

Yes. P

And the first commander in the Philippines was General
gOIMA, is that right?
es.

How long was-HOMMA commander?
I do not know because when I came TANAKA was commander
already.

How long was TANAKA commander?
7 or 8 months,

U. . o‘ : "!"
Who took over from him? S.A. vs Tomeyuki YAMASHITA ,

Prosecution
General KURODA,

Treferse Exhihit N, Z“
When did he come in? Nacgiveds 2

Some time in May, 1943:

How long was KURODA in?

He went to Japan some time in October of last year and was
succeeded by YAMASHITA. ¢

What were your dutfes as staff officer?

I was mainly in charge of affairs relating to the Philip-
pine Executive Commission established under the military
administration.

249
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Who was your inhediatoAsuyerior officer?
General WATI, who was the'chief of staff when I came.

;as’he operating directli ﬁnder the commanding general?
es, ;

Who was the commanding general of the Defenses of Greater
Manila?
Maybe Colonel IMAI,

And do you know when he came to the Philippines?

He was already in command of the Manila defense forces
when I arrived. ' Soon after I arrived he was transferred
to another office. -

I would just like to know in general what you did,*that
is, what were your duties and responsibilities?

.My principal duty was to assist in affairs relating to

militapy administration in general under Ceneral WATI,

“What. did you have to do with the Philippine Executive Com-

mission?
I was in charge of general affairs relating to military
administration and therefore I had much to do with this

Executive Commission. ;

What was the Executive Commission supposed to do?

I believe that the Philipoine Executive Commission was
created due to the belief on the part of the Japanese
Army authorities that administration in the Philinpines
should be done by the Filipinos themselves, and when I
arrived the Executive Commission was organized already
and I have no idea as to the details surrounding the crea-
tion of that organization.

But what did they do? :

The Executive Commission was the organ that took charge
of matter pertaining to commerce, economics, communica-
tions, transportation, agriculture, and other fields
each branch headed by a commissicner, The organizationL
was divided into departments including one for each of
the above fields. '

Vhat was vour relationship to 1t?

I was to act as lialson officer bringing at times ins-
tructions from my . superior officers to the commissioners,
You said you were in charge of general affairs at head-
quarters here in the military administretion?

This military administration wss an organization comirg
under the jurisdiction of the headquarters -and I held ex-
officio position in the military administration whrile I
was staff officer of the headcuarters.

What were the duties of the miljitary administration?
There were organized in the military administration aimost
the same number of depnartments as the Fhilipvine Executive
Comiission ahd each department had close contact with the
corresponding denartment in the Commission.

Where was your headquar%ers locatgd?

250 :
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iy

‘units fighting on land.

RESTRICTED
Agriculture Building, Manila, where the Japanese mili-
tary headquarters was lo ate&. The duties were divided
into three departments; (1) Strategic Operation, G-1;
(2) Intelligence, G-2; and (3) Affairs relating to gen-
eral administration,_é-3.

Where did the war prisoners headquarters fit in?

Under No. (3). I, reality the war prisoners headquarters
received direct instructions from the commanding general,
:nd g:partment No. (3) only gave advice and minor ins-
ructions. :

How about the c¢ivilian internees? :
They were under the commanding general of war prisoners.

~ But that was not true before February, 1944, is that

right?
Yes.

-

-

You said @-3 gave riinor instructions, what kind of ins-
tructions were they? .

In accordanca with the directions of the commanding gen-
eral in the Philippines. I don't think these instructions
covered anything but administrative routine. :

To whom did they give instructions?
To the commanding officer of war prisoners headquarters.

Do you now where the war prisoners headquarters was in
the Philippines?

It was housed in the former Philippine Department of Edu-
cation Building.

Did this war prisoners headquarters have charge of hoth
army prisoners and prisoners taken by your navy?

I once had occasion to6 go with General KUVRODA to a war
prisoner camp and I saw naval officers there, so I beliave
that war prisoners also includes those taken by the navy.

Was the commanding general of the Japanese army for the
Philippines in charge of the naval forces here too?

No, the commanding general was only in charge of the Jap=-
anese army.

We heard that when everything was in confusion General
YAMLSYITA was in control of both, 1Is that right?

After January 6, 1945, General YAVASHITA took over con-
trol of all lané figh%ing and had tactical command of navy

If there were any marines or sailors fighting in l'anlla,
he would be in charge of them too. Is that rizht?
Yes. But the navy had no marines. <

-
Did you ever come into contact with a ‘man named Kituro :'aTC?
I think this man might have been a former staff member of
the Forelgn O0ffice. I remember having met him once or twice,

How did vou happen to meet him? * :
T remember that®lir, KATO came up to me thinking that he
would be able to carry out the business which he was occu-
pled with at the moment, and that was to ask some money

251
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from the Red Cross for theiexpenditures needed in the
Santo Tomas Camp.

Why did he come to you? S ’
Mr. KATO was commandant of Santo Tomas Camp and Mr. KODAK1
who was in the army headquarters was in charge of internee
affairs. KATO came to see me because KODAKI was then in
Tokyo on leave. . KODAKI worked under me as Chief of the
Foreign Affairs Section,

Was KODAKI working in the Philippines when you were here?
Mr. XODAKI was already here in ‘the Philipnines when I ar-
rived. Mr. KODAKI was a superior officer to Mr. KATO and
was giving orders to him, :

"What duties did you have that involved KODAKI?

I was taking charge of general affairs and Mr., KODAKI was
section chief under me, and another reason is that I had
been a military attache in some countries and had many
friends on the staff of the Foreign Office.

Do you' remember a Capt. TOHO?

I do not know him.

Do you remember a Capt, UGA?
Yes.

Do you know his first name?
Akira, He died of malaria in May, 1945,

Did you see his body?
I did not actually see his body but his remains only. He
died in Inticak, Mountain Province.

What was Capt. UGA's job?
At the beginning he was a member of the staff of the branct
office of the military administration in the province.

And then what did he do?
He was transferred to the head office of the military
administration. L

And what were his duties there?

He took charge of affairs relating to foreign residents
in the Philippines and later he was in charge of adminis-
tering the properties of enemy aliens.

Who was in charge of enemy property here? v
At the beginning the alien property custodian was Lt. Col.
KAWAKAMI whose first name I do not know. When I came he
was no longer here.

How long was he here? : -
He stayed in the Philippines about 1-1/2 years, that is
after he fesigned. \
How long did he retain his post? Ty
I think he stayed in his post around half a year, from,
about January to June, 1942.

@ :
Then who came in?
Mr. KODAKI.

252
RESTRICTED sl =



RESTRICTED

- Q. Who came in after him?
A. .I cannot remember the name but he was a staff member of
the Foreign Office.

Q. Was he an army officer or a civilian?
A. A civilian.

Q. Who else worked in the enemy alien property office that
* you know of?
A. I think mostly staff members of the Foreign Office.

/s/ _Naokata miva
//t/ 0 0

COMVONWEALTE OF TEE PEILIPPINES)
PROVINCE OF RIZAL - ) S8
TOWN OF T"UNTINLUPA : )

I, NAOKATA UTSUNOMIYA, of lawful age, being sworn on oath,
state that I had read to me and understood the translation of
the foregoing transcription of my interrogation and all answers
contained therein, consisting of five (5) pages, are true to
the best of my knowledge and belief,

/s/ kata Utsunomiva
/t/ OKATA SUNO

Subscribed and sworn to before me this_ 22 . day of
October, 1945, S

LY

/s/ me Richa
/t/ - iOME RICHARD, Capt.,
Investigating 6f

ficer, War
Crimes Investigating Det.
COMMONWEALTH OF THE PHILIPPINES)

PROVINCE OF RIZAL Y 88

TOWN OF MUNTINLUPA )

I, TADASHI YABE, at present interned at New Bilibid, Mun-
tinlupa, Rizal, P. I., of lawful age, being duly sworn on oath,
state that I truly translated the questions and answers given
from English to Japanese and from Japanese to English respect-
ively and that after being transcribed, I truly translated the -
foregoing deposition’ econtaining five (5) pages to the witness;
that the witness thereupon 1n my presence affixed his signa-

= ture thereto,

/s/ ashi Ya :
V& ¥ R DASHI
& 253
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Subscribed and sworn to before me this 22nd day of Oct-

S

/s/ Jer d
/t/ JEROME RICHARD, Capt., TC
Investigating 6ff1cer
War Crimes Investigating
- Detachment 2

CERTIFICATE o

I, JEROME RICHARD, Capt., 0-1945048, TC, certify that on
1 October 1945, personally appeared before me NAOKATA UTSUNO-
MIYA and according to TADASHI‘YAﬁE, gave the foregoing answers
to the several questions set férth therein; that after his
restimony had been transcribed; the said NAOKATA UTSUNOMIYA had
read to him by the said interpreter the same and affixed his
signature thereto in my presence.

s /s/ Jerome Richard
/t/ JEROME RICHARD, Capt., TC
Muntinlupa, Rizal, P.I. Investigating Officer
VWar Crimes Investigating
.Detachment

22 October 1945,
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GLORIA  ILILLO, after having been duly sworn, testified on
20 June 1945 as follows:

Will you state your name?
Gloria Ilillo,

re

How old are youl?!
25,

re

WVhat is your nationality?
Filipine, "

Where do yeu live now? >
1318 C, Interior, Ponnvlunh Strut.

ré‘ re

Aro you the maid ef llr-. Arbadji who lives at that
address?
los,

r £

-

Vare you living at the same place on. th. 7th dii of
;bbmry 1945?
o8,

roe

On that date did you see any Japanese taking Fiiipine
civilians to the Japanese paper factory!?
Yes,

e

>
.

How many times d1d the anmn take Filipino civilians

to the paper factory on that date?
I saw the Japanese taking Filipino civilians to the
paper factory 3 times,

r e

P

What time of the day was the first group taken to the
paper factory?!

re

©

A, 4300 o'cleck in the afterncon,
Q. How many Filipino civilians were taken at that time?
A, Three,
Q. How many Japﬁnou were with them? : ' -
A, .
Q. Vhere were the Filipino civilians taken by the Japanese?
A, They came from the direction of Pennsylvania Avenue ok
across the open field to the Japanese paper factory,
Q. Did you see the first group go in the paper factory?
A, Yes, after they went in the paper factory I heard some
_ shots,
Q. How many shots did you hear?
A, 3 shots,
Q. How leng was it after the civilians ontorod the _paper
factory did you hear the 3 shots?
A, Within just a few moments,
- Did you see those civilians return from the paper factory?
No, they did not return, o /J
L)
Did you see the Japanese loldiern return to the paper
factory?
A, Yes, s
= ) USA- vs Tomoyuki YAMASHITA
245 Prosecution
Drfease Exhibit N@&
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What time of the day was it that you esaw the second group?

. 1 do not recall the time that the second group was taken,

How many civilians were in the second group? B
8.

How many Japanese were with them?
6. N

Were the civilians tied?

les, the civilians were tied with their hands behind
their back and the Japanese were in front and back on
each side,

How were the Japanese armed?
One of them had a sword, the others were u-.d with guns
and boyonets on them,

Where was the second group when you saw -them?

The second group was in the open field in front of the
paper factory going towards the_paper factory but I did
not see them enter because I went inside the house,

Did you hear any shote shortly after you saw the second

group?
I did not hear,

What time of the day did you see the third group of
civilians taken to the paper factory by the Japanese?
At 6:00 o'clock I saw the third group being taken to the
paper factory, There were about 9 civilians some of
them were Filipinos and some of them white people,

Did you know how many of them were Filipinos?
No,

How were the civilians tied?
The Filipinos were tied behind their back but the white
veople were not tied,

How many Ja.pan’eue were with the third group?
10 Jepanese,

How were those Japanese armed?

Two of them had a sword and the remainder with spears
and guns,

Where was the third group of civilians when you first
saw them?

I first saw them on Pennsylvania Avenue entering the
open field in front of the paper factory,

Where were they taken?
They went to an air raid shelter in the field in front
of the paper factory, -

What did they do in the air raid shelter?

The Japanese lined the civilians up as though they were
going to shoot them there, One ef the officers spoke to
the others and then left the air raid shelter and went
to a hole in front of the Arbadji property. The same
officers then motioned them to the paper factory which
they did, i .

-244-
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What did they de in the paper faciory!?
All of the third group went inside the paper factory
and in about 15 minutes they came out,

‘Where then did they go after they came out?

They went across the field back towards the Pennsylvania
Avenue,

Did you see the third group after that?
The third group was brought back across the open field
to the Japanese paper factory,

What did the Japanese do the second time tha$ they took
the third group to the paper factory?

They took them to the southwest corner of the paper
factory building, The civilians had a cloth tied before
their eyes and I saw three Japanese shoot the civilians,

What did the Japanese do after they shot the -civilians?
They went to a building where they were ul&ng‘ul a
hospital near the paper factory, . Tl

Did you know or recognize any of the aivilians who were
taken to the Japanese paper factory by members of the
Japanese military forces on that day?

No, I did not recognize any of them,

Did you recognize any of the members of the Japanese
military forcees who were in charge of the civilians
taken to the paper factory on that day,

No.

Can you state what branch of the Japanese military forces
those Japanese were in?

HO-

Did you know what unit of the Japanese military’forces
those Japanese were in? o
IO, . ¢

How were the Japanese dressed who took the civilians to
the paper factory on the 7th of February 19451

The ones carrying the sword were dressed in their white
shirts and khaki pante; the others were dressed in a
greenish shirt, olive green color, and khaki pants, —

Have you told us all you know concerning the killing of
people by the Japanese at the Japanese paper fadtory on’
;ho 7th of February 1945t

es,

/8/ Gleria Ilille
“/T/ GLORIA ILILLO

-~ -
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COMMONWEALTH OF THE Pnn.mxnsg
: S8

CITY OF MANILA

I, GLORIA ILILLO, of lawful age, being duly sworn en
oath, state that I have read the foregoing transcriptien
of my interrogation and all answers contained therein are
to the best of my knowledge and belief,

*/8/ Gleria Ilille
/?/ GLORIA ILILLO

Subscribed and sworn to before me this 29th day of
June, 1945, '

/8/ D.C, Hall .
/!/ Do ‘co ﬂm a’
let Lt,, JAGD

CERTIFICATS

I, D, C. HILL, lst Lt,, 02052458, JAGD, certify that
on 20 June 1945, personally appeared before me Gloria
I1illo and gave /@c foregoing answers to the several
questions set forth; that after her testimony had been
transcribed, the said Gloria Ilillo read the same and
affixed her signature thereto in my presente,

City of Manila, P.I, /8/ D. ¢, Ha1
29th day of June, 1945, /?/ D. C. HILL
lst Lt,, JAGD
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FEDRO AWAD, after having been duly sworn, testified on 25
June 1945 as follows:

Q Will you state your name?

A Pedro Awad

Q What is your age?

A .

Q What is youwr nationality?

A Labanese .

Q What is your occupation?

A Merchant,

Q Where do you reside at present?

A 2794 Taft Avemwe Extension, Pasay.

Q Where did you live between February 4 ‘and rehrunry 10 of
this year?

A 1298 Pennsylvania Street, Manila,

Q Where was your home with reference to the property known
as the Japanese paper factory?

A The paper factory was between Pennsylvania and Singalong
Streets and the open field was ad joining my lot.

— '
Q How far was your home fram the Japanese paper factary?
A Around 100 yards.

Q Did you have an unobstructed view of the open field in
front of the paper factory and the paper factory itself
from your property?

A Yes.

Were you acquainted with Colonel Alejo Valdes or any
other members of his family?

I knew him because he used to go to a Syrian living on
Paris Street.

Did you know eny members of the Colonel Valdes femily
other than Colonel Valdes himself?
No.

Did you see any members of the Japanese armed forces
have custody of Colonel Alejo Valdes?
Yes,

During February, 19457?
Yes.

Do you recall the exact date in February, 1945 that you
saw the incident?

No. ~I cannot tell exactly but it was between-February
Y4 and February 10, 19,5,

> © pO > O > ©

Q On that day that you saw Colonel Valdes, did you see
eny members of the Japeanese military farces taking civi-

lians to the Japanese paper factory? "

A Yes,
- 200 -
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_How many groups of civilians did you see?

I saw two groups,.

When was the first group of civilians taken to the an
paper factory?
Between 4300 and 5:00 o'clock in the afternoon.

Hov‘many civilians were in the first group?
Four.

Did you recognize or know any of thoss civilians?

How were the Japeanese taking those civilians?
The civilians were tied with hanis behind their backs.

Were the members of that group tied togothor?
No, I think separately.

Where was the first group of civilim when you first saw
them?
In front of my window,

They were jn the open field?

Yes. They were walking in the middle of the empty space
of the open field in front of the Japanese paper factory.
/_

Where did the Japanese take them?

To the southwest corner of the Jepanese paper factory.

What did the Japanese do with those four civilians?
The first one was blindfolded and forced to kneel. One
Japanese officer took his saber and aiming at the civi-
lian's neck counted from one to three, but another Ja-
panese of ficer got the saber from the first officer and
cut off the head of the civilian,

How did the Japanese kill the other three civilians?
The second one was killed by cutting his head off while
the other two were shot.

Can you describe how any of the four civilians were
dressed?

All four were wearing white clothes but theyoungest one,
about 12 years old, was wearing short pants.

How large was the boy which you described as boing about
12 years old?
About 4 '8" in height, around 90 pounds in weight.

Can you describe any other civilians of the first group
whom you saw executed by the Japenese?

The other boy was quite husky, around 5'4* in height, and
around 115 pounds in weight. -

What did the Japanese do after they killed those civilians?
The officer gave the saber to the Japanese who
wiped the saber of its blood.
Where did the Japanese go after that?
They made a round of the open field and passed under my
window and went to Pennsylvania Street.

« 201 «
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What branch of the Japanese military forces were the
Japamese in who cxecuted the four civilians of the first

group?
Marines.

How & you know they were marines?
Because of their uniform,

“What kind of uniform did they bave?
They were better dressed than the soldiers. I think the
color was olive green.

Did you notice whether they hal eny insignia?
They had the anchor insignia on their caps. A4lso, their
sabers are black amd nicer than those of the soldiers,

How many Japanese marines were in the group who executed
those four civilians? » P,

I think five, When they passed by home ‘one of ficer was
with them but at the place of execution ‘there were two
officers amd appearently one officer joined the group at
the paper factory.

How did you know they were of ficers?
Because of their sabers and their boots.

How nﬁ/t-he other Japanese marines who executed the
frist group armed?
With rifles and bayonets.

Did you recognize or know the names of any of the Japanese
who executed the first group?
No.

Can you describe the Japanese officer or officers who exe-
cuted the first group?

One of the officers was a husky, big fellow, about 5'10"

in height, around 180 pounds in weight, stood very straight.
He 4did not have glasses or a beard.

Did he have scars on his face?
No.

Did he have gold teeth?
No. I didn't notice them,

About what time of that day did you see the second group
being taken by the Japamese to the paper factory?
About 6300 in the afternoon.

How many civilians were in that group?
Tnl"- ’

=~ -
Did you know ar recognize amy of the civilians of the
second group?
Only one, the brother of General Valdes because I used to
see him,

Do you know the name of the brother of General Valdes?
Yes, Ale jo Valdes.

Do you know where he lived?
Yes, on Paris Street.

- 202 -
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How many Japanese soldiers had charge of the second y.'oup?
B think six soldiers and two or three officers.

What did the Japanese do with the second group of .civi-
lians?

They brought them from Pennsykvania Street to the open
field in front of the paper factory and apparently were
looking for a suitabls place of execution. After looking
around for a short time they took them back across the open
field to the place they came from,

Diad you thereagter see this second group of civilians be-
ing taken to the paper factory?

Yes. About 15 minutes I saw the same second group in
custody of the same number of Japanese officers and msn
but in addition there were two or three more Japanese sol-
diers who followed them,

Where did the Japanese soldiers tahutho second group
when you saw them that time?

They came from Fennsylvania Avamp and walked across the
open field in front of the Japanese paper factory to the
place of exscution which was located in the southwest
corner of the paper factory ?uildinc.

What did the Jamnese do with this second group at the
place of exeeution?

TheJapanese lined them up end talked for a few minutes
among themselves, At that time I left the window of my
home where I was watching them, Within a very short
time I hea™ a number of shots coming from the direction
of the place of execution. I then went back to my win-
dow and on looking out I only saw Japenese soldiers
stending. I did not see eny civilians. The Japanese then
threw something over the bodies which apparently were in
the pit.

Where did those Japanese go after they exeguted this se-
cond group?
They went back to l’bnnaylvania Street.

Did you know or recognize any of the Japanese who executed
the second group?

ml

Did you know or recognize any of the Japanese who took
part in the execution of the second group or who accom-
panied the second group? .

I did not know or recognize eny of them but I think they
were the same Japenese who lived near my home,

What branch of the Japanese military forces were the Ja-
panese in who executed the second group?
Marines. '
-’
How did you know they were marines?
Because of their uniform and their anchor insignia.

How many of the Japanese who executed the second group
were officers?
I do not know exactly but theré were a number of them
there. - .
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- Can you describe any of those officers?

No, I cannot exactly describe any.

How were the officers armed?
With sabers am pistols.

How were the Japamese soldiers who exscuted the second
group armed?

'J:lth rifles and bayonsts.

What colar was the uniform of these Japanese marines who
executed the second smnp?
Olive green.

Were thu'o any Japanese military forces garrisoned near
your home?
Yes.

¥here were they garrisoned?
Next to my house in the COnopoutn Dann:l.ng ‘School on
Pennsylvania Street.

Do you know how many Japenese marines were garrisoned at
that dencing school?
I think around 50 o 60.

Do you know the names of any of the Japanese who were
garrisoted there?
No.

Do you know what unit of the Japanese military forces
was garrisoned there?
No.

Were there any other Japanese armed forces garrisoned
in your nei@borhood?
Yes.

Where were they garrisoned?
In a house on the south side of Paris Street.

Do you recall the number of the house?
No.

Do you know the name of the person who owned the p;mrty
where these Japanese marines were garrisoned?
I think it was the Nippon Bezar.

Do you know the names of any Japanese who occupied that
property on Paris Street?

No.

Do you know how many Japanese were stationed in the Nippon
o

I think about 30.

Do you know what unit these Japenese were in?
No.

- 20 - @
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' COMMONWEALTH OF THE PHILIPPINES)
FROVINCE OF RIZAL ) s
MUNICIPALITY OF PASAY )

I, PEDRO AWAD, of lawful age, being duly sworn on ocath,
state that I have read the foregoing transeription of my
interrogation and all answers contained therein are true to
the best of my knowledge and balief,

/8/ Pedro Awed
/t/PEDRO AWAD

Subscribed and sworn to before me this 7 day of July
194 5.

/s/ M. D, Webster
/t/ M, D. WEBSTER )
st Lt., JA@®  °©

CERTIFICATE

I, M, D, WEBSTER, lst Lt., 02052509, JAGD, certify that
on 25 June 1945, personally appeared before me Pedro Awad
and gave the foregoing answers to the several questions set
farthy <hat after his testimony had been transcribed, the sa.d
redro Awad read the same and af.ixed his signature thereto in
my yresence,

/s/ M, D, Webster
¢,v, M. D. WEBSTER

Pasay, Rizal, r. I.
1st Lt., JAGD

T day of July, 145.

A CERTIFIED TRUE COPY:
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BALDVIN POLICARPIO, after having bdeen &uly sworn, testified

on 3 July 1945 as follows: i
Q Please stade your name.
A Baldwin POLICARPIO
Q Yhere do you reside at present!?
A At present I am residing at 1299 Pennsylvania Street,
District of Singalong, @ity of Manila.
Q How 014 are you?
A Iam2} years old,
Q hat is your nationality?
A I sm of Spanish descent but am a citisen of the Philippines.
Q ‘hat is your tusiness or occupation at present? ~
A I am not engsged in any kind of bdusiness at proqnt.
Q ere 414 you reside on the 6th, 7th, or 8 th of Pebruary
1945°?
A I resided right here in this place, 1299 Pennsylvania
Street, District of Singalong, Oity of Manila.
Q Where is your residence with reference to the Jqqo’o

Paper Factory property in the neighborhood of Penns).=
vania Street?

A It is located west of the Japanese Paper Factory pro=-
perty and across an open field and Pennsylvania Street.

About how far is your residence from the Japanese
Paper Tactory property?
It 1s prodably between 75 and 100 yards from the factory
property across the open field to the fromt part of our
Ml.. ¥

Q Did you see members of the Japanese Armed Forces take
any civilians to the Japamnese Paper Factory property
during the first part of February of this year?

A Yes, I did.
Q Do you remember what date or dates that you saw this 2
A I am not sure of the date, but I think it was either

the 6th , the 7 th, or the 8th of February of this year.

Did you see any of the people being taken to the paper
‘wtory property on more than one day?
* "o, all those that I saw were taken there the same day.

How many groups of civiliens did you sée the Japanese
take to the Japanese Paper Factory property on that day?
I saw two groups of civilians havirg sbout four men in
each group. =4

> & » O

What ‘ime of the day did you see the first group of
civilians taken?

It was in the afternoon probadly between four and five
o'clock,

> o

<

Q- How many civilians did you see in the first group?

/s/ B. P. 191 -8
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I sav four civilians in this first group. £
Did you recognize any of the civilians in this grovp?
Yes, I recognized by their faces only and not by their

names a Bombay or and Indian and a small kid,

Give us a description of these persons that you recog-
niged by their faces.

The Bombay (or Indian) was a short, stocky fellow, dark,
and wore a polo shirt (the color of which I failed to
distinguish) and a pair of khaki trousers. The kid was
a Filipino, about 12 years of age, probably four feet in
height, had black straight hair, and wore a white polo
shirt and a pair of khaki trousers.

Can: you descride to us either one of. the two other mem~
bery of the first group that you sawt .- :
A1l I can say is that they were bot@ Filipinos.

Had you ever seen the Indian and the young Filipino whom
you have descrided prior to that day whem you saw them being
taken in the first group?

Yes. I often saw them going in or around Paris Street bdut

I didn't know their names or exactly where they lived.

'ori/t:hue four civilims tied in any manner when you saw
them taken by the Japanesel
Yes. - They were all tied with one rope going around the

neck of each and down to his back where his hands were
also tied, passing on and around the neck of each of the

other remaining civilians in the group.

How then were they being led by the Japanese!?
They were being marched in a straight line.

Yhere did you first see this group? .

I first saw them coming out of Paris Street and then
turned south along Pennsylvenia Street to the open field,
Going across the open field they then turned east toward
the Japanese Paper Factory property.

Did they take them right away to the place of_execution
or to somewhere else first?

They stopped in the center of the open field and then an
officer motioned with his hands for them to go on toward
the paper factory. They proceeded to the goutwest corner
of the paper factory building.

¥hen they reached the southwest corner of the paper factory
building, what if anything took place there?

The young boy that I have described was the first one to be
executed, First, the Japanese blindfolded al] four of the
civilians. The boy then leaned forward and one of the Jap—
anese, by his sword, cut off his head. I saw the head and
then the body fell forward. Then I saw the same thing hape

ned to each §f the other three civilians, the Indian, being
e last one to be executed. The Japanese soldiers had sur-

rounded the place of execution and as soon as each of the
civilians was beheaded, they fired shots in the direction
of the body. .

[s/ B. P. 192

RESTRICTED



> O

o pO

PO p O

PO PO b O PO PO »p O Fp O

RESTRICTED

Kov'wllqnou did yousse accompanying this group?
In front of the group there was one Japanese holding g
the end of the rope and in the rear there ware about four other

Japanese.

Did you know any of the Japanese! Do you kmow to what
branch of the Japanese Armed Forces they belong?

I éould tell that they were all marines dbecause of the
olive®green unifolivs that they wore.

Did you know the number of the unit to which ther belong?
¥o.

Did you know where they were quartered or garrisoned?

I cannot say for certain but it is my opinion that they
were quartered in the Cosmopolitan Dancing School

across the street from my home. 8Some were ali#o quar-
tered in the Buencamino's house next to the dancing.school.

Hov many Japanese did you see in this gx"omp that you
think were officers!?
I sav tje.

How could you tell they were officers?

I could tel t the two were officers by the swords
they carried and their uniforms which were differ-
ent from the uniforms of the privates,

Can you give us a description of any of these Japanese
that you saw accompanying this group of civilians?
I cannot because they all look the same to me.

Yhat time of the day did you see the second group of
civilians being taken by the Japanese?
About an hour and a half later,

Hiv many civilians were in the secong group?:
There were four of them, all bdeing Filipinos.

Were they tied in the s e manner as the first group?
Yes,

Were they bdeing marched in the same manner as the first
group?
Yes.

How many Japanes¥ were accompanying this second group?
About four of five.

Poro d14d you first see this second group _

first sav this second group going sout front of
‘my house. Then I gaw them turned at Pennsylvania
8treet to the open field towards the Japanese¢ Paper
Yactory property.

Can you give us a description of any of the civilians
in the secong group? :

I recognised REVILLA, the brother of Mrg. LAGDANEO,
He was about 17 to 18 years of age; about five feet
five inches tall; weighed about 125 to 130 1bs.; had
dark hair; and, I believe, was dressed all in white.

/s/-B. P. 193
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Did you see where the Japamese take these four civilians?
They stopped in the open field and one of the Japanese
brought EEVILLA and one of the other Filipinos whose
name I do not know back to Pennsylvania Street and
proceeded along Pennsylvenia Street in a southward
directiokr, out of my sight. The remaining two civil-
ians were taken by the Ygpanese to the same place
vhere I had §een the first group taken. It was getting
dark and so I could not see what the Japanese did with
these two civilians. However, I heard from ten to twelve
shots the sound of which came from the direction of the
Japanese Pasper Factory property. I heard the shots about
fifteen or twenty minutes after I last saw these tw civilians.

> o

Omch describe any of the Japanese that you saw
accompanying this second group? P

B cneot describe anyone of thep,but I think they were
all “aspanese marines because of the uni_fprln they wore.

How many Yapanese acoompanying this secong group were
officers?

There was no officer; they were all privates, as the
officers were in the open field waiting for thfs group
to be brought in,

>

/_
How many officers were waiting in the open field?
There were two of them,

Can you describe either one of these two Officers?
I can only say that they were dressed in oliveOgreen
uniforms and that they carried swords.

PO PO

Did you know where any of these officers and privates
were gquartered or garrisoned?
I am not very sure, but I think the were quartered in
the Cosmopolitan Dancing School or in the house just
north of 1it.

O

Do you know to which unit these Japanese belong?
No.

> O

Did you know what the Japanese d1d with the Filipinos
you have identified as REVILLA and the other unknowm

Filipino that you saw with him on Pennsylvania Street?
.o, I did not. i

O

Have you seen REVILLA since that day?
No, 1 have not.

Do you know whether REVILLA was the first or last name

of the men you have jdentified?
“Yes, it was the last name. 24

Do you know his first name?
No, I do not.

Do you know where he resided?
No, I do not.

O PO PO b £ PO »

Did you kmow Col. nejo V ALDES, his son, Ramon, his
brother-in-law, MURILLO, Col., Jose P. GUIDO, or either

/s/ B. P. 194
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one of his three eldest sons?

A I know parsonally Colonel VALIES and his son, Remon,

Q Did you see either of them taken by the Japanese?!

A o, I 4id not.

*} cn you give us any m:hor information with reference
to wvhat occurred at the Japanese Paper Factory property
during the first part of February 1945?

A ¥o, I cammot,

Q Did you kmov the names of the person you have identi-
fied as the Bombay or Indian?

A No, 1 did not.

Q Do yon know where he lived? . .

A No, I do not. -

/s/ Baldwin Policarpio
/¢/ BALDWIN POLIC:RPIO

OOMMONWEALTH OF THE FPHILIFPINES g
CITY OF MANILA

BALDVWIN POLICARPIO, of lawful bel. sworn
on oath, unto that I have read the torog%u tr ucﬁ%{

of my interrogation and all answers contained therein are
true to the bdest of my knowledge and belief.

/s/ Balawin Policarpio
t/ BALDWIN POLICARPIO
Subscrided and sworn to before me t his 6th day of
July 1945. e

/s/ D: C, HI11
/t/ D. ¢. EILL
lst Lt., JAGD .

CERTIFICATE

1, D. C. HILL, 1lst Lt., 02052*4-58 JAGD, certify that
July 1945, personally appeared before me BALDWIN
ARPIO, and gave the foregoing answers to the several
questions set forth; that after his testimony had bdeen

transcribved, the said BALDWIN POLICARPIO read the same and

affixed his signature thereto in my presence. 4
City of Manila, P. I. /s/ D. €. Hi11
[t/ D. C. HILL
6th July 1945 lst Lt., JAGD

<
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ETIENNE SZOLLOSI, after having been duly sworn, testi-
fied on 30 May 1945 as follews:

Q. State yeur name,

A, . Btienne Szollosi,

Q. Hew 0ld are you?

A, 4] years old,

Q. Where do you live?

A, 1318 Interior C, Ponn-ylvmis Street, Manila, P,I,

Q. What is your occupatien?

A, Coek,

Q. By whom are you to be employed? ‘

A. Actually, I am employed by the Maritime Civil Affairs
Unit, something like that,

Q. Hew far do you live from the Japanese paper fac,toq

which is located on Pennsylvania Street?
A, I 1live on the property next to it,

Q. Referring to that day of Wednesday, February 7, 1945,
what did you see that was unusual on the paper factory
xa:oportyl

that day and the preceding day I saw Japanese moving
out their things and even'distributing to the workers
several items, I saw also Japanese trucks and small
cars in the yard of the paper factory., There were Ja-
panese that stayed there during the night,

What did you see in the afternoon of February 71

I saw the Japanese bring boxes into the paper factory,

Then I saw them bring civilians in groups, I could not

tell how many, and shot them, I also saw people lined

up and made to dig the ground, That was around 3:00 or
4:00 o'clock, -

re

Did you see Japanese leading civilians to the paper fac-

tory property?
Yes, it was on the corner of the paper factory property.

r e

Will you state whether or not the civilians were tied?
They were all tied, e

re

How were they tied?
With hands behind thenm,

re

Where did they take the civilians?
To the place of execution,

re

What did they do at the place of execution?

I know only the firet bunch that was brought there and
made to dig a hole, the Japanese soldiers standing on
guard with fixed bayonete, ' Then they went to the hole
and I heard shooting and I saw a body fall down, After
that was over, I went back to the back part of our room
and later on I came out again and I saw again civilians
brough there, I do not know whether they were Filipinos
or Buropeans, I do not know also how many.® Then I law
down and threugh the bars of the window I eaw the Japa~
nese carrying a Japanese soldier with white dress and
with bandaged head,

'
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Beferring back to the execution of the people, did yeu
see any of them killed by some other means than shooting?
I cannet see accurate, but I saw a Japanese hit a civi=-
lian with a sword,

Did yeu knew Colonel Jose P, Guido!?
No, :

Did you recognize any of the people who were killed?
I recognized only the brother of General Basilio Valdes
because I know him well, He was Colonel Alejo Valdes,

‘fou saw him killed there by the Japanese?

I cannot say that he was killed but I can only say that
it could be he, -But obviously he was killed there be-
cause his body was found and identified there by General
Valdes,

Did you see some other people killed at any other time? -
Nobody, : T

Where were the Japanese that were in and around the
paper factory quartered?

In the paper factory there were Japanese civilians until
Tuesday or Wednesday, and I presumed that in the Japanese
hospital near our house on this same lane there were
also soldiers quartered there, o

To what branch of the service do you think they belonged?
They were navy men, but some were in soldier's uniform,

What ie-your estimate as to the number of people killed
on the paper factory property?
Aroupd 15,

Did you see the bodies of the people killed?

. I saw some but when I saw them they were in a decomposed

condition and some were eaten by dogs.

/S/ Btienne Szollosi
/T/ ETIENNE SZOLLOSI

The witness was recalled on 1 June 1945 and under oath

testified as follows:

Q.
A,

Where was the place of execution?

The place of execution was a pit about 10 feet long, 4
feet wide and 5 feet deep, located near the southwest
corner of the Japanese paper factory building on Penn=
sylvania Avenue, :

-~

/S/ Etienne Sgzollosi
/T/ BTIENNE SZOLLOSI

=-35-
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DOMMONWEALTH OF THE PHILIPPINES )
R , S8
CITY OF MANILA ;
I, ETIENNE SZOLLOSI, of lawful age, being duly swern on
oath, state that I have read the foregoing transcription ef

ny interrogatien and all answers contained therein are trus
te the best of my knowledge and belief,

/8/ Btienne Ssollosi
/%/ BTIENNE SZOLLOSI

Subscribed and sworn to before me this lst day of June,
1945, : )

/s/ D.c, HA11
/?/ D. C, EILL
lst Lt., JAGD

CERTIFICATE

I, D, C. HILL, 1st Lt,, 02052458, JAGD, certify that en
30 May 1945 personally appeared before me Etienne Szollosi
and zave the foregoing answers to the sevefal questions set
forth; that after his testimony had been transcribed, the
said Etienne Ssollosi read the same and affixed his signature
thereto in my presence,

/8/ D.C, Hill
City of Manila, P.I, /?/ D.C. HILL
18t day of June, 1946 1st Lt,, JAGD

CERTIFICATE

. I, D.C. HILL, 1et Lt,, 02052458, JAGD, certify that on
1 June 1945 personally appeared before me Etienne Szollosi
and gave the foregoing answers to the several questions set
forth; that after his testimony had been transcribed, the
said Etienne Szollosi read the same and affixed his signature
thereto in my presence,

"/8/ D,C. Hill
y /T/ D.C. HILL
City of Manila, P.I, lst Lt,, JAGD
lst day of June, 1945,

A CERTIFIED TRUE COPY: -

Mitlon f Loljprianc
Z W

-36

RESTRICTED



Rl'B‘!’RIc!lD J

nnm szm.msx after having been duly norn. testified on
26 June 1945 as 1’0110\":

Q. Please state your name,
A, Btienne Szollesi,

Q. TYeu are the same Etienne Szollosi who previously gave tes-
timony in this case concerning the killing of Colenel
: Guide by members of the Japanese marines?
A, Yes, 5

Q. Do yeu recall the date that Colonel Jose P, Guido was
killed? .
A, Yes, it was the 7th of February, 1945,

Q. On that date how many groups of civiliane did you see taken
to the Japanese paper factory by Japanese marines?

A, Tour groups, :

Q. What time was the first group taken and how many civﬂiml
were in that group?

A, The first group was taken between 2:00 and 2:30 m the
afternoen and I do not. recall how many civilians were in

that greup,

Q. Vhere was this first group when yeu firet saw them?

A, They were coming from~the directien eof Pennsylvania Avenue
and walking in the lane in front of my house where I am
living new at 1318 Interior C Pennsylvania Avenue,

Q. Will you describe how these civilians in the first group
were being taken by the Japanese marines?

A, Tey apparently had their hands tied together in front ef
them and there was a Japanese at the head of the column
who was apparently leading these civilians,

Q. Vhere did the Japanese marines take this first group? ©

A, They went up the lane and disappeared behind the paper
factory,

Q. Did you recognize any of the civilians in the first group?

A, Ne,

Q. How many Japanese were with the first group? v

A, About three to five,

Q. State the branch and unit of the Japanese military forces
those Japanese were in?

A, I believe they were marines for the reason that marines

\ were stationed in our neighborhood, I could not distin-

guish them by their uniform and I do not know what unit
they were in,

Q. Did yeu recognize or know the name of any of the Japanese
in the first group?

A, Ne,

Q,: Can yeu describe any of those Japanese}

A, e,

L

Q. © What time of that day did you see the second group of
civilians being taken to the paper factory by the Japanese?

A, Pessibly twenty minutes or half an hour after the first

group was taken,
=145-
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How many civilians were in this second group?
One or two, 'There might have been more.but I did not
notice them, 1

. Did you recognize or know any of these civilians in that

second group?
No, but this is the group about which I previously testi-
fied, :

What time of that day did you see the third group of civie
lians being taken to the paper factory by the Japanese?

It was only a short time after the second group., I do not
recall the exact time,

How many civilians were in the third group? -
Three, - 2

Where did the Japanese take the third group? g

I firet saw the third group in the lane near Pennsylvania
Avenue, They walked up the lane, passed Arbadji's home -
and disappeared around the corner of the paper factory,

Did you see what the Japanese did with that third group?
I did not see these civilians after they disappeared
around the corner of the paper factory, But I did see
several Japanese around the southwest corner of the paper
factory and I heard several shots, the exact number I can
not state, end I also heard shouting or screaming of a
small boy coming from the direction of the paper factory.

Did you recognize or know the name of any of these civie
lians in the third group?

I did not recognize any of the civilians of the third
group on that day but the next day I saw the badies at the
place of execution and one body I recognized as being that
of Colonel Alejo Valdes whom I recalled was one of these
civilians in the third group.

How many Japanese had charge of the third group?
I do not recall bdbut there were five or more,

Will you state what branch of the Japanese military forces
the Javanese were in who executed the third group?

I think they were marines for the reason that I -Jreviously
stated concerning the other groups,

Did you recognize or know the name of any of the Japanese
who executed the third group?
No,

Can you describe any of them?
No,

How many of those Japanese were officers?
4 think there was at least one officer with the third group
but there were a few other officers at the place of execu-

- tion and near vicinity. I thought they were officers be=-
‘cause of their behaviour and the fact that they were armed

with sabers and revolvers,

How were the Japanese enlisted men armed? ®

Some had rifles with bayonets and others had spears,
-146-
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Q. What time was it that you saw the fourth and last group
of civilians being taken to the paper factory by Japanese
marines? :

A, I do not recall exactly but it was 'betvun 4:00 and 6:00
o'clock in the afternoen,

Q. Describe what you saw concerning the last group,

I eaw the group on the lane walking towards the paper fac-
tory, I do not know how many civilians there were in that
group nor do I know how many Japanese were with them, When
I saw that group I left my window and with my wife and child
left the house and I saw nothing more, I did not recognize
or know the names of any of the civilians in the last group,

>
.

Q. Did you know the branch of urvico. the unit or the names
of the Japanese who werein the last group?
A, No, because I just had a short look ‘at- them,

Q. Tor the purpose of making the record clear I believe . that '
you stated that you recall the date that Colonel Quido was *
killed as being on February 7, 1945, How do you fix -~
the date of hies death?

A,” 1 do not know from my own personal knowledge that Colonel Guido was

killed at the Japanese paper factory on February 7, 1945,
but do kmow that was the only date personf were killed
there by the Japanese to my knowledge,

~“" |8/ Btienne Szollosi
/?/ ETIENNE SZOLLOSI

COMMONWEALTH OF THI PHILIP?INES ;
ss
CITY OF MANILA )

I, ETIENNE SZOLLOSI, of lawful age, being duly sworn on
oath, state that I have read the foregoing transcription of my
interrogation and all answers contained therein are true and
correct to the best of my knowledge and belief,

/S/ Btienne Szollosi
/T/ ETIENNE SZOLLOSI

Subscribed and sworn to before me this 26th day of June 1945,

/S/ M, D, Webster
/T/ M. D, WEBSTER
s lst Lt,, JAGD

CERTIFICATE

I, M. D, WEBSTER, lst Lt,, 02052509, JAGD, certify that on
26 June 1945, personally appeared before me Xtienne Szollosi and
gave the foregoing answers to the several questions set forth;
that after his testimony had been transcribed, the said ltionno

Szollosi read the same and affixed hie oignature thereto in my présence,

City of Ha.nna, P.1, '/S/ M.D, Webster
26th day of June, 1945, /T/ M. D, WEBSTER
let Lt,, JAGD
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. HEADQUARTERS
UNITED STATES ARMY FORCES IN THE FAR EAST
OFFICE OF THE STAFF JUDGE ADVOCATE
WAR CRIMES BRANCH

EXHIBIT Z

DESCRIPTION

Layout of chapel, hall and stairs on second floor of South
Wing of chapel, De La Salle College, Manila, P.I., where
many of the incidents of February 12-15, 1945, took place.
This is a sketch and not a scale drawing but it accurately
portrays the general floor plan and objects designated. It
is intended as a guide for the reviewer and eventual pro-
secutor in this case. Drawn 8 June 1945.

CERTIFICATE

I hereby certify that the photostatic copy of the
attached sketoch was made by me after observation of the
premises portrayed and accurately portrays the objects
described.

-’

HENRY P, ANDRAE
EXRIEIE 2. - 1st Lt., JAGD

<
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Teofilo Candari, after having been duly sworn tes*'-
fied on 7 June 1945 as follows: .

Q. . Give your full name, age and address?
A, Teofilo Candari, 23 years old, 168 Int, 5, Guipit St,,
Sampaloc, Manila, 138 Porese, Mandaluyong,

If you should leave this addrees, will there be someone
here who will know where you are?
Yes, my eister will know where I will go,

What is &our occupation?
I am a student,

PO » o

How long have you lived in Manila?l
About 8 years,

> O

Were you in Manila during the Japanese occupation?
Yee,

What was your occupation during the past 8 yoarl
I was a cook and baker,

For whom were you working?
I worked for the La Salle College,

PO PO SO

Were you there during the months of January and February,
19451
Yes, I was still there,

Was there any unusual thing happened there during the
monthe of January or February, 19451

About a week after the Americans took the north side of
Manile, the Japanese called all the people who were liv-
ing in La Salle College,

> O » o

Do you know the date?

I do not know the date, but I quite remember that it was

one week after the Americans arrived at the north part of

Manila, &fter they assembled and searched the people, *©

— the Japanese took the Director of La Salle College and ~
Judge Carlos,

> O

/R Who were at La Salle College in February, 19451
FS There were the families of the Cojuangcos, the Uychuicos,
\ the Vasquez-Pradas, the Carloees and their servants; the _
\bro$hert\Q§JLa_Sg£ie College and the servants who worked
for them, Ae I said.at about 12:00 o'clock, the Japs went
to the building and 1 d us and searched us, After they
searched the rooms and- mises, they took Brother Xavier
and Judge Carlos,

< Did you see Judgg Carlos d Brother,Xavier taken out of
the building? L

A Yes, About 5:00 ofclock on the afternoon, I saw them again
with their hande tfed on their back and they were brought

to the Rizal Memoriel um,

From where in the College did you see them?

From my room in La Salle College. It is north of the
chapel on the second floor, About 6:00 o'clock after
supper, I heard the voice of Judge Carloe and a Jnpanese

b &
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who said "Hurry u.". I peeped through the window and
1 saw brother Xavier had no clothes on, Judge Carlos
was dressed in blue and hie trousers was brown, About
7:00 o'clock, I heard shots from the Rizal Memorial
Stadium and I suspected that the two must have been
killed,

Did you hear the shot?
Yes, I heard shots from the Memorial Staaium,

When Judge Carlos and Brother Xavier were taken by the
Jap, was there anyone else ‘taken with them?
Antonio Campos was with them, He was my best friend,

What did Antonio Campos do for a living?
He was engaged in buying and selling.

Was he rich?

Yes, his father was the President of the Benk of the
Philippine fslands. ) : &

Did you ever see Judge Carlos, Brother Xavier or Antonio
Campos after they were taken to the Rizal Memorial Sta-
dium?

I didn't see them again,

What happened after that?

I hid in the toilet, I was alone there, Apout 4:00
o'clock,-T heard somebody was coming, I have seen the
Japanese opened the cabinets and were inspecting all
around the building., At last a Jap opened the door where
I was hiding, Hs bad a gun with a bayonet on it, The
Japanese told me to come out where I was hiding, He asked
me if there was anybody still hiding., I said, "No more,

I am the only one", Then he made a thrust of hie baycnet
on my arm, Then I fought the Japanese and tried to get
his gun, I boxed him and he went down, Shortly another
Jap arrived and bayoneted me on my right leg, When I
tried to get the gun from the Japanese, I had no more
etrength and I was already paralyzed because of the bayo-
net wounds in my arms, back and neck, especially the wound
at my neck where the blooc. was coming out, A bayonet
wound in my stomach allowed my intestines to come out
about 6 inchee., After that the Japanese thought I could
not live anymore ana left me in the room where I hid,

Did you receive any bayonet wound after thatt?
No more,

Can you tell ue how many bayonet wounds you received from
the Japanese at that time?

I have about 33 wounds all over my body. When I kmew that
no Japanese was walking around the building, I tried to
rise up but I could not, so I rolled on ani on until I
reached my companions who were either killed or dying.
When I reached them, I became scared. Affer that the
Japanese burned the clothes on the second floor, Brother
Hubert, who was still alive then, tried to put out the
fire with the water we still had at the kitchen. Maybe
the Japanese saw somebody was putting out the fire, so
they came and caught Brother Hubert and I don't know
whether he was bayoneted again or shot, But I suspected,
he must have been bayoneted,
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Did you see the Japanese again after that?

Yes, about midnight, the Japanese were watching us be=
cause they wanted to see if there were any guerrillas
around,

Did you see guerrillas before or after that time?
No, I didn't see any guerrillas,

Did they molest or injure you after that timel
No more,

Where did you stay until the Americans came?

On Wednesday, I was with Juanita, Servillano Aquino, Ro-
sario and Vicente. Vicente told us that it was better
to go up the chapel because we had the key to the door
where the Japanese could not enter, We followed what
Vicente told ue, About 3:00 e'clock, in the afternoon,
the Americans arrived and they took us to the Red Croes
at Santa Ana, When the nurse knew that we were serious
they sent us to the Chinese General -Hospital,

How long did you stay in the Chinese General Hospitall
About a menth, )

Were you released about the middle of March?
Yes, about the middle of March,

Will you tell us if you can how many people were killed
by-the Japaonese at that time?

I remember I saw the dead bodies of all the brothers ex-
cept Brother Xavier, Anthony and Father Cosgrave, I saw
the dead bodies of the family of the Vasquez-Prada except
their youngest child, I also saw the dead bodies of Mrs,
Juanita Carloe, Asela and Antonio Carlos; of Dr, Clemente
Uychuico and his son, Rauwon; of Dr, Antonio Cojuangco and
hie sick son, Antonio, Jr,

Do you know the names of the servants who were taken by
the Japanese? 3

I remember Pamfilo, Ceferino and Carlos were taken by the
Japanese, They ware the ones taken outside and bayoneted
there,

Did you ever see them come back?
No more.

Have you recovered the full use of all the mrts of your
body?

Yes, I am well now,

Do you know any of those Japanese who perticipated in the
massacre?

I don't know them.,

Did you hear any Japanece call any other Japanese by their
namt? -

I didn't hear,

Were the Japanese soldiers or marines?
They were Japanese marines,

Would you recognize any of them if you would see them
again?
84
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A I don't think I can recognize them, “

Q Can you recognize the officer in charge of the men during
the maseacre? .
A I don't think I can,

/S/ Teofilo Candari
/T/ TEOFILO CANDARI
168, Int, 5, Guipit, Sampaloc, Manila

P.I.
COMMONWEALTH OF ‘THE PHILIPPINES)
CITY OF MANILA ) ss
x x )

I,Teofilo Candari, of legal age, having been duly
sworn on oath, state that I have read the foregoing trane-
cription of my interrogation and all answers contained there-
in are true to the best of my knowledge and belief,

.{ /S/ Teofilo Candari
o /T/ TEOFILO CANDARI
168, Int, 5, Guipit, Sampaloc, Manila
P I,

. Subscribed and sworn to before me this 7th day of June,
1945,

- /S/ Stanley M. Corbett

/T/ STANLEY M, CORBETT
lst Lieut,, JAGD

I, Henry P, Andrae, First Lieutenant, 0-2052426, JAGD,
and I, Stanley M. Corbett, First Lieutenant, 0-2052442, JAGD,
certify that on 7 June 1945, personally appeared before us,
Tqofilo Cgndari, residing at 168, Int, S Guipit, Sampaloc,
Manila P, I, and gave the foregoing answers to the several
questions set forth; that after his testimony hud been trans-
cribed, the said Teofilo Candari read the same and affixed
his signature thereto in our presence,

Place: Manila, P.I, /S/ Henry P, Andrae
-~  (signature)
let Lt,, JAGD
Date: 7 June 1945 (Rank & Organization)

/S/ Stanley M, Corbett
(Signature)
lct Lt,, JAGD
(Rank & Organization)
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rlease state your nauwe, permanent home addi'esa. and occupation.

Q: ;

A:" My name is Tina Jensen Gamboa; my. permanent home address is 1726 Buchanan
Street, San Francisco, California; I am a housewife.

Q: There were you born? ;

A; 1 was born in Dagupan, rangasinan Province, rhilippine Islands,

Q: Have you lived iﬂ the Philippine Islands all of your life?

A: Yes. The greater portion of my life L have iived in Menila. L

Q: That was your address in Manila?

A: L10 rennsylvania Avenue. : !

Q:C . After the outbreak of the war were you ever interned ’in any of the
Japanese concentration camps on the Islands?

A: No, The Japanese did not know that I was a half-caste but instead they
thought I was full bflggded Filipino, consequently I was never interned,

Q: Vhen did you enter the United States?

A: 1 came to the United States on May 15, 1ly45 along with the group of
repatriates from the thilippine .slands.

Q: Did your husband accompany you to the United Statesr

A: No, My husband is still in the rhilippine lislands.

Q: What 1s his occupation?

A: BHe 1s Assistant Secretary to the rresident of the rhilippine islands.

Q: During the time that the Japanese occupied Manila did you witness any
atrocities inflicted by the Japanese upon civilian or military personnel?

A: I witnessed the execution of James Papa who lived in the Y, M, C, A,
located at the corner of Oregon and Fennsylvania Streets.

Q: Will you please describe what you saw?

A: The Japanese had set fire to the Y ,M.C.A., Building and James Yfapa was
shot while fleeing from the burning building., He was”shot directly in
front of my home, »

rage 2 _of _4 _ pages. o
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Qs Was he killed instantly? i

A: No. He was mortally wounded but he managed to crawl into
- my front yard where he died later.

Q: Do you know what happened to his body?'

A: After Manila was liberated all the bodies of those who had
* been executed were burned.

Do you know the name of the Japanese sentry who shot Papa?

A: No, I do not, but General Yamasita was in commend of all

the sentries. : s Ry ==

» e
¥

/s/ Jensen
- : /t/ TINA NSEN GAL'BOA
L aF 1726 Buchanan Street
San Francisco, California

A CEBRIFIED TRUE CQPY: _
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‘STATE OF CALIFORNIA
SS

" County of San Franeisco .
I, _Iina Jensen Gembos , of lawful age,

being dulj sworn on oath, state that I have read the foregoing

franscription of my interrogation and 2ll answers contained there-

in are true to the best of my knowledge andvbelief.

/s ;Iéna_lggggn_gzmhga
/t/TINA JENSEN GANBOA

Subscribed and sworn to before me‘this 16 day of July , 1945:
g ey
' /t/ VICTOR i TRASK
Major, Infantry
Summary Court
Before me, the undersigned, authorized by law to ad-
minister-oaths in matters of this character, personally ap-

peared this day of 1045,

and made oath that he is a person subject to military law, and that
he personally signed the foregoing Deposition, freely and volun-
tarily, and that the matters contained therein are true to the

best of his knowledge and belief. -

I, _Frank F. licDonald, Agent , cer;Ify that on the _5th
day of _July , 1945, perscnally apreared béfbre me Tina Jensen
Gamboa , and gave the foregoing onswers to the several qﬁest-
ions set forth; that after his testircny had been transcribed

the said _Tina Jensen Gamboa, read tbc same, a“fixed his signa-

ture thereto, anc initialed each nage thereof, in my presence.

/s/ Frank ¥. i‘cDonald
/t/ FRANK T'? MeDONALD
Lgent, SIC, NSC, CD
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JOSE CRISTOBAL arter having been duly sworn, testified
6 July 1945 as follows:

What is your name?
Jose Cristobal.

How o0ld are you?
19.

¥What is-your mother's name?
Ciriaca Monteyro Cristobal.

Of what country are you a citlzen?
Thilippines. ~

where do you live?
1781st Engineer Marine Depot, Punta, Santa Ana. Manila.

Do you work ror ;nia 1781st Engineer Marine Derot?
Yes, I am working as a guard.

Are you married?
I am single, 4

If you should move trom here, who would always know
your address?

My mother, Ciriaca Monteyro Cristobal, Widow's Home,
Nagtahan Street, Samvaloc, Manila.

Do you remember the date of February 10, 1945?
Yes, sir.

Where were you living at that time?
1383 Gral. Luna, Manila.

With whom were you living?.

With my father, Gabriel Cristobal; my mother, Ciriaca
Monteyro Cristobal; my sister, Maria lMercedes; my bro-
thers, Gabriel, Jr., and Pedro.

What happened on February 10th?

The houses around our place were burning so that we have
to move to another place of-safety. 3elieving that our
house will soon catch fire, we first stooped in a house
on Tadre Faura where a Jaranese saw us and told us to

go to the Philippine General Hospital.

Where were you when the Japanese told you this?
In the house ot one Mr. Zafra on Padre Faura Street bet-
ween Pennsylvanla and Colorado Streets.

After the Japanese told you to go to the Philippine Ge-
neral Hospital, what, happened?

We started going, but when we reached the First Baptist
Church on the corner of Padre Faura and Fennsvlvanie they
told us to enter this church which we did.

Who else were with you in that church?

Our neighbors wha were living behind our house whose names
I do not know, Mr. Platon and his family consisting of
his wife and several children including two boys. I do

not know their first names.
US.A. vs Temeyuki YAMASHITA
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Who else did you see in the church?
Some other famillies whose names I do not know.

Do you ‘remember the names of anybody else besidee the
Flaton family and your family?
No.

Yhat nationalities were the other meople in the church?
Filinino.

Were there any nther nationalities?
I do not know.

wh2t was the name of the church?
Firgt Bartist Church,

I show you a mav marked Exhibit A. Does that map clearly
revresent the area involved, except for scale?
Yes, sir. £

And was the church that you mentioned lbcé%ed at the
southwest corner of Pennsylvania Street and Padre Faura?
Yes, sir.

What harrened next?

The Japanese told us to proceed to the rhiiivvine General
Hosrlital. Upon.réaching the corner of Taft Avenue and
Padre Faura, they told the women to go tc the hosnital
and directed the men to Iine up in front or a restaurant
in thet corner with hands ubp.

Calling your attention to map Exhibit A, were the men
lined ur at the vlace marked Males Lined UD"?
Yes,sir,

What time of the day did this happnen?
It was getting dark. o

How many men and boys were thére lined up in that corner?
About a hundred.

How many men and boys were there with you who went to
thzt corner rrom the church?
About six or seven. ey

Were there men and boys lining up at the corner when your
groun got there?
Yes, sir.

How many?
Around eighty to ninety.

And were there any men and boys brought to the corner
and lined uv after your group got there?

Ven and boys were brought there in groups from time to
time and some of the men who were already there when we
got there told us that they have been there for sometime.

And were the women brought to that corner in groups from
time to time with the men?

- Yes. They were brought to the corner from time to time

in these grguns with the men and in that corner the
Javanese separated the males from the females in each

an
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group and sent the females to the hospital and made
the males in each group line up in the corner as each
group arrived.

Were you among the last group to arrive at the corner?
Yes, sir.

How long had the men said that they have already been
there by the time your group arrived?
For about an hour.

Give me the names of all the men and boys whom you saw
lined up in that corner?

I remember Mr. Flaton and his older son. I do not rem-
ember anyone else who was there because right after our
group got there the Japanese started machine-gunning us.
Were there aninchinese among the men lined up?

Yes, sir. I knew this after the machine-gunning.

Do you mean that you knew 1t because you saw them there
atter the machine-gunning?
Yes, sir.

You saw their bodies lying there after having been shot?
I just saw those who were able to escape.

Did you see any Russians among those men who were lined
ur?
I do not remember.

I show you a picture marked Exhibit C. Have you ever
seen any of the men in that picture before?
I know all of them.

Do you know thelr names? >

No. I Just know thelr faces.

Do you remember whethe of them were among the men
and boys who were lined the corner?

Yes, sir.

Tell us which ones by their location in that picture.
Reading from left to right, -the fourth man in the second
row, from the bottom, the one wearing a white coat and a
long tie. His name is Charlie or Woo Ching Chuan.

Do you remember whether any other person If that picture
who was lined up in that corner?
I do not remember.

What happened when you arrived in that corner with your
group? '
The Japanese Pushed me into that group of men lining up
and told me to ralse my hands as the others were doing.
Afterwards, a Japanese with a sub-machinegun came in .
front of us and started shooting while there were other
soldliers with fixed bayonets ready to shoot anybody who
tried to escape. :

Did the Japanese say anything when you got to the corner
and before they started firing their machine-guns?

Yes, sir. They were talking in Japanese, but I did not
understand them.

el
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Did they say anything to the men who were lined up?
They told something to us in Japanese which I did
not understand. 2

Did you understand what they were saying?
I think they were trying to say that we were all guer-
rillas. -

What did the men. say in reply?
"Tomadatl, no, no." This is just what they said.

What does "tomadati" mean?
It means "friend" in Japanese.

Was there any further coaversatlion with the Japanese?
Right after the Japanese talked to us, they started
shooting already. I was among the last to line up so
I did not see what happened before. . .

Did the Japanese say anything that yéh heard at the
corner 1in addition to what you have already mentioned?
Yes, but I could not understand them,

How many machine-guns were there firing at the men?
I jJust saw one sub-machinegun which was held by a
Javanese soldier.

/
Where was 1t?
Right in front of us on Taft Avenue. It was about six
paces away.

What happened after the machine-gun started firing?

All of us fell down. There were moaning and shouting.
Some tried to escape but were shot. I Jjust keot still.
I heard some Japanese talking, but I did not understand
what they were talking about. Then some offlcers walked
among the men lying down and with their swords slashed
the necks of those who were still moving. After the of-
ficers have finished, the soldiers bayonetted the men
again. Later, the Javanese left. I stood up and saw
that there were no more Javanese so I started crawling
among the men on the ground. I went inside an oren door
where I stayed for a night. Here, I met nine other men
who were also able to escape. Two of them were shot
while the rest were alrightu.

Did each one of those nine men tell you that he had been
among those who were lined up and shot at?
Yes, sir.

Do you know any of the names of those nine men?
No, sir.

Yere they all Filipinos?
Yes, sir. g

Do you remember anyone who was lined up wlith the men in
addition to the ones you have already mentioned?

No, but later I saw Pablo Viray, age 30, a Filipino, who
told me that he had been among the men who were lined up
and machine-gunned and that he was able to escape. After
I spoke with him, I noticed that he was too weak to move
so I left him. Later, I met Virgilio Layno who told me
that Pablo Viray had died of his wounds.
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Virgilio Layno told me that he also had been among
those men who were lined up at that corner and ma-
chine-gunned, but that he also got away.

. Do you know where Virgilio Layno or Pablo Viray could

be located now? : :
No, sir.

Do you knbw where they live or work?
No, sir. .

Do you know any friends or relatives of thelrs?
No, sir. -

Going back to the ofricers and soldiers who were at the
corner of Taft Avenue and Tadre Faura that-evening, were
they navy or army personnel? -

They were marines. . g

How do you know they were marines?

They were wearing green uniform with an anchor on thelr
cavs.

Did they wear any insignia on their uniform showing
their organization?
I did not noticg),;

Did you know any of them?
Yo, sir.

How many ofticers were there among them?
About three or four.

How do you know that they were ofticers?
They were wearing boots. They had pistols and sabers.

Do you have any other reason why you know that the§
were officers?
They were giving orders to the soldiers.

Do you know whether any of the men who were 1ined ubp

and shot at that time were guerrillas or engaged in

sabotage or any anti-Javanese activities? .

vo, sir. T

Are you a guerrilla?
At that time, no.

Was Mr. TFlaton or his son a guerrilla?
I do not know.

Did the Javanese make any accusatlions that trne men whom
they lined un and shot were guerrillas?
Yes, sir.” 4

When did they make such accusation?
Before the machlne-gunning. They said that all Fili-
pinos were guerrillas.

Did they mention any specific names or pglnt out any
individual or mention any specific act?

" No, sir.

Do you know what rank or grade the ofricers have?
No, sir. ) .
: 92
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Do vou know to what unit or orﬂanization they belonzed’
Mo, sir.

Yere you 1njured at all?
Mo, sir..

Yow did you escepe being injured?

Yhen we were machine-gunned, I was not hit. I was lving
verv stlll when the officers and soldiers were walking
amonz the men. Probably, they did not see me. I was
‘Just lucky that they did not see me. -

O POH PO

Q Do vou know anvthing more a2nout the machine-zunning and
killine of the men on the evenins of February 10, 1945
at the corner of Padre Faura and Taft Avenue?

A Yo more. '

4 | q‘u (‘)v\:twﬂa ) '; .
Jge'* CRISTOSAL £

81st Engineer Marine Denot
Punta, Santa Ana, Manila

AOVMONYWRALTE C* TFE PYILIPPINTS)
CITY O% MANIIA SS

I, Jose Cristobal, 1781st Enzineer Marine Depot, Punta,
Sante Ana, Manila, of lawful age, beingz duly sworn on oath,
state that I have read the foregoing transcription of my in-
terrogation, and all answers contained therein are true to
the best of my knowledce and bellef.

m},u Cuctob al, "

SE CRISTOBAL
17818t “ngineer Marine Depot
Punta, Santa Ana, Manila

Subs_cribed and sworn before me this Zﬂt&dav of July,

1045,
o

DAVID I. DAY, 2nd Lt., JAGD

-~ -

CERTIFICATE

I, Abraham Fishman, lst Lt., JAZD, 02052529, and I,
David I Day, 2nd Lt., JAGD 02052525, certify thal on the
6th day-of July, 1945, personally appeared before us José
Cristobal, 178lst Engineer Marine Depot, Punta, Santa Ana,
Manila, and gave the foregoling answers to the several
questions set forth; that after his testimony had been
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transeribed the said Jose Cristobal read the,gaze and affixed
his siznature thereto in our presence this 2Y day of July,
1945, ;

HAM FISHMAN, lst Lt., JAGD

Manila, P. I. J
1M, July, 1945, ; QQ
DAVID I. DAY, 2nd Tt., JH3D

Investigator-TSxaminers
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CHUA S0 PING after having duly affirmed that she will

tell the truth6 estified at 1028 Benavidez Street, Manila,
a

on 31 July 194

» O PO PO PO PO P> O PO PO PO PO P O© PO

s follo's:

What is your name?
Chua So Ping.

Do you solemnly affirm that you will tell the tru.. and
nothing but the truth in this interrogation?
Yes, I do affirm.,

What was your husband's name?
James Woo, Sr.

How old are you?
47,

What is your citizenship?
Chinese.

Where do you live?
1028 Benavidez Street, Manila.

In case you should move from here, who would always know
your address?
John Ty, 1028 Benavidez Street, Manila,

How old was your husband at the time of his death?
49,

What was his occupation?
Stock broker.

Where were you living early in February, 19457
407 Colorado, Ermita, Manila.

Do you recall the date February 10, 1945?
Yes.

On that date did you have any occasion to leave your home
at 407 Colorado Street?

On February 9th, our house was burned so we moved next
door to the house of Professor Delfin de la Paz where we
stayed in the night of February 9, 1945.

Did you have any occasion to leave the house of Professor
de la Paz on February 10, 1945?

On February 10th, the house of Professor de la Paz was
burned so we moved back into the ruins of our house at
407 Colorado.

Did you have any occasion to leave your house at 407
Colorado later on that date?

About 7:00 o'clock in the early evening of February 10,
1945, Japanese soldiers came to our house and told us all
to go to the Philippine General Hospital on Taft Avenue,

What happened after the Japanese soldiers told you all
to go to the Philippine General Ho8pital?

We all went north along Colorado Street towards Padre
Faura Street passing through burned out areas. There
wei¢ Japanese soldiers all around. When we got to Padre
Faura Street we walked towards Taft Avenue. When we

168 i
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arrived at the corner of Padre Faura and Taft Avenue,
the Japanese soldiers there told the women and children
to go to the Philippine General Hospital and directed
the men to remain at the corner.

About what time of day was it that the males were sepa-
rated from the females at that corner?
Shortly after 7:00 o'clock in the evening.

Did you see the men who were left behind at that corner?®
The women and children went towards the hospital, but we
saw the men who were made to stay behind at the corner.

Name ‘all the men and boys whom you saw left behind at
the corner. )
My son, James Woo, Jr., my husband, James Woo, Sr., Woo
Ching Tam who is also known as Pedro, age 39, Woo Ching
Tin known also as Edward Woo, 32, Woo Ching Eng known
also as Wiiliam Woo, 35, Woo Ching Chuan who is now at
the Psychophatic Hospital at Mandaluyong, Rizal, 36, Woo
Ching Shiang known also as Henry Woo, 19. All of these
men I have named above, with the exception of James Woo,
Jr., are brothers of my husband. The following were alsc
with them: My brother, Chua Ah See, 46; my nephew, Chua
Kok Hun, 20; and a friend of ours, Go Ka Wee, 48.

/“
Was Antonio Woo, age about one, left with the men?
No, we took him with us to the hospital.

Was Ng Yong Siong lined up there at the corner with the
men you have named?

I do not remember whether I saw him lined up at the cor-
ner, but he was a neighbor of ours on Colorado Street

and he went with us.when the Japanese told us to leave

the house and go to the Philippine General Hospital. I
did not see him at the Philippine General Hospital so I =
suppose he must have been with the men lined up at the
corner. Chua Kok Hun later told me that he saw Ng-Yong
Siong lined up with the men at the corner.

Was he known also as Kwang Héng Chiong?
Yes, that is his name in Cantonese, the other name is in
Amoy.

How old was he?
45,

Where did Hwang Hong Chiong live?
405 Colorado Street, Ermita, Manila,

Did Hwang Hong Shiong have two sons, one whose name was
Peng Chuan, about 16 years of age and the other, Lun
Chuan, about 18 years old? = *
Yes.

Didajou see them lined up with the men at the corner of
Padre Faura and Taft Avenue?
Yes. S

Who is Chua Kok Go? :
He 1s my nephew. He 1s now in Bambang Street, Manila.
He was not with us on February i0th.
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Who is Chua Kok Shek?
He is also my nephew. He is now in Kusang-Loob Street,
Manila. He also was not with us on the 10th of February.

Who is Woo Ching Yen?
I do not know anyone by that name. It might be Woo
Ching Eng who was also known as William Woo.

Was your son, James Woo, Jr., known also as Upek Kang?
Yes.

Do you know L. C. Wu, a Chinese, about 45 years old,
who operated the George Washingéon Grocery Store at
Ermita, Manila?

Yes, he was with the men who were lined up at the corner
of Padre Faura and Taft Avenue.

What was his full name? "
I do nét know his full name because he always used h£s
initials.

Do you know what his address was?
He lived on Mabini Street. I do not know the number.

Do you know where Go Ka Wee lived?
492 Padre Faura, Ermita, ygnila.

Where did Chua Ah See live?
407 Colorado, Ermita, Manila.

In connection with these men whom you saw lined up at
the corner of Padre Faura and Taft Avenue, did you see
them there with your own eyes before you went to the
hospital?

Yes.

Did you see any other men lined up at the corner besides

those you have already named?
Yes, I saw many.

About how many men and hoys did you see lined up at the
corner of Padre Faura and Taft Avenue that evening?
About 200 or 300.

How many rows of men were there?
They were not lined up in even rows, They were bunched
together.

About how deep were they?
I do not know, but they were very thick.

How far did the lines of men extend on Taft Avenue from
the corner of Padre- Faura? -
About 60 feet,

Do you know the names of any of these men besides those
whom you have already named?
The only one I knew was Judge Anacleto Diaz.

Did you see his two sons there?
I do not know them.
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Did you see anyone carrying Judge Diaz? :
I saw two young Filipino men carrying him, but I do not

~ know who they were.

Is there anyone else whom you know by name?
The only others are Professor de la Paz and his son., I
believe the son is still alive.

-Is there any other person you can remember whom you saw

there?
No more.

Did you see what happened to the men who were lined up
at the corner of Padre Faura and Taft Avenue?
No.

Have you seen any of the men who were lined up at the ¢ .
corner since February 10, 1945? e
The only two I have seen since then are Chua Kok Hun and
Woo Ching Chuan. The rest never came back and I am sure
that they were killed there.

Were there any Chinese children other than Antonio Woo
with your group when you got at the corrner pf Padre Faura
and Taft Avenue about 7:00 o'clock on the night of Feb-
ruary 10th? -

There were several Chinese children in the group, about
10 or 12 altogether. All of these children went to the
hospital with us women. The youngest one left there with
the men was Peng Chuan, “age 16.

Were any of the women injured by the Japanese soldiers
at the corner of Padre Faura and Taft Avenue?
No, none of the women or girls were bothered there.

If any of the men or boys whamyou said were killed at -
the corner had survived, where would they have gone to?
They would have come here.

How many Japanese soldiers did you see at the corner of
Padre Faura and Taft Avenue on the night of February 10,
19457

Around thirty.

Do you_know the names of any of them?
No.

Were they army or navy?
I do not know because I do not know the difference between
the navy and army soldiers.

What kind of uniform were they wearing?
Dark green.

What kind of caps did they wear?
They were wearing helmets. /\\J~

Did you see any insignia omtheir uniform or helmets?s
I do not remember.,

Were there any officers among them?
I do not know because I do not know the difference between
an officer and a soldéier.
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Were any br them carrying swords?
The only ones I saw were carrying rifles. S

Did you see any machine-guns there?

I saw several submachine-guns. I do not remember how many.

Do you know where they were living or where their head-
quarters was?

No.

Did you hear them say anything to the men and women at
the corner of Taft Faura and Padre Faura that night? -
All they said that I heard was that the women should go
to the Philippine General Hospital, but that the men must
remain at the corner.

Can you describe any of the Japanese soldiers that you saw
there? . o e ’
No, I was too scared to notice them qlgsely,}

Did you hear any firing after you got to the hospital or
while you wbre on your way to the hospital?

A few minutes after we got to the hospital, I heard ma-
chine-gun fire coming from the direction of the corner of
Padre Faura and Taft Avenue. .

Were any of the men who were lined up at the corner guer-
rillas?
I do not know,

Did any of them engage in sabotage or any anti-Japanese
activities?
I do not know,

Did the Japanese accuse any of the men of being guerril-
las or saboteurs or of having committed anti-Japanese acts?
No. :

Did any of the men who were lined up refuse or fail to
obey any order, rule, regulation, request or demand by
the Japanese?

Not that I know of.
Did any of the men who were lined up or their families
injure, harm or obstruct the Japanese or their activities
in any way? ‘
Not that I know of.

Did the Japanese ever make any charge or claim that any
of the men had done anything wrong?
Not that I know of.

What was the national ity of the men whose names you have
given us and whom you said were lined up at the corner?
Judge Diaz and Professor de la Paz and his son were Fi-
lipinos while all the rest I have named were Chinese. I
also saw other Filipinos, Spaniards and Russians, but I
do not know any of their names or where t%ey came from.

‘Did you notice any physical peculiarities, unusual man-

nerisms, scars or amputations of the Japanese soldiers
that you saw at the corner of Padre Faura and Taft Avenue?
No, I did not look at them enough to notice.
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Q Did you notice the color of their hair, the color of
their eyes, their weight, height, age or teeth?

A- I did not notice any of éhese thlngs. They were just
-Japanese,

Q Why did the Japanese kill the men?
A Because they were just cruel and they wanted to kil!
all the men.

Q Do you know anything else about ihe killing of the men

and boys at the corner of Padre Faura and Taft Avenne
on the night of February 10, 1945?

CHUR 80 PING .

C
COMMONWEALTH OF THE PHILIP?INES;
)
)

S8
CITY OF MANILA

I, Chua So Ping; of lawful age, having duly affirmed
to teli the truth, state that I had read to me and understood
the translation of the foregoing transcription of my interro-
gation and all amswers contained therein, consisting of six
pages, are true to the best of my knowledge and belief.

Lep Dby

CHUA SO PING

Subscribed and affirmed before me this QmM/ day of
August, 1945,

COMMONWEALTH OF THE PHILIPPINES;

SS

)
CITY OF MANILA )

' I, John Ty, residing at 1028 Benavidez Street, Manila,
of lawful age, after having duly affirmed to tell the truth,
state that I %ruly translated the questions and answers gi-
ven from English to Chinese and from Chinese to English res-
pectively and that after being transcribed, I truly transla-
ted the foregoing deposition containing six pages to the
~ witness; that the witness thereupon affixed her signature
thereto in my presence. CZ

JOHN Y
Subscribed and affirmed before me t
Angust, 1945,

cdP
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CERTIFICATE

We, Abraham Fishman, 1lst Lt., 02052529, JAGD, and David
I. Day, 2nd Lt., 02052525, JAGD, certify that on the 31st
15, personally appeared before us Chua So
Ping, and according to John Ty, gave the foregoing answers
to the several questions set forth therein; that after her
testimony had been transceribed, the said Chua So Ping had

- read to her by the said interpreter the same and affixed her

signature thereto in our presence.,

Place: Manila, P, I,

DAVID I. DAY, 2nd- Lt/, JAGD

Date; % . August, 1945, MW _OQ W‘{_
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CHUA® XKOK HUN, testified on 28 June 1945 as follows:

Q What is your name?
A Chua Kok Hun. :

Q Do you affirm that you will tell the truth, the whole
truth, and nothing but the truth in this 1nterrogation?

A I do.

Q Do you believe in any God?

'@ A No . -

Q Will you tell the truth in accordance with your affirma-
tion?

A Yes.

Q How old are you?

A 20,years old. - .

Q How far did you get in school? ' £ °

A First year high school. . ® D TR

Q Where do you live?

A 1028 BRenavidez, Trozo, Manila, P. I.

Q “Tho are you living with here?

A My aunt, Mrs, James Woo.

Q Who 1s your father?

A Chua Chim Eng. He lives in Fukien, China, with my mother

Q@ Do youyhéve any other relative in Manila who would know
where you would move to 1f you should ever move from here?

A Yes, my uncle, Chua Ah Le, who lives at Nueva Street near
Fandara Street.

Q Of what country are you a citizen?

A "China, I was born in China.

, Q In February, 1945, where did you live?

A 492-A Padre Faura Street, near Colorado Street.

Q "ith whom did vyou live?

A With my uncle, James Woo.

Q Do you remember anvthine that happened on February 10,
1945°?

A Yes, On February 10, 1945, the houses in our block were
burned. The fires were caused by trench mortars and
gome buildings were set on fire by the Japanese. We
left our home and went to stay in builldings that were
not burned, but the Jananese told us to go to the Philip-
pine :eneral Hospital on Taft Avenue.

‘Q  Yho were with you at that time? o

A James Woo, Sr., about 49; James Woo, Jr., about 21; Mrs.
James Woo, Sr., (Chua Woo), cbout 47; Benita Woo, dauch-
ter of James Woo, Sr., about 15; Chua Ah See, about 46
Voo Cheng Tam, about 39; and Henry Woo, about 19, Woo
Cheng Eng, about 36, Woo Ching Chuan, about 37, Edward
Yoo, about 32, brothers of James Woo, Sr.; Helen Young,
the wife.of Edward Yoo, about 27; Alicla Woo, daughter
of Edward Yoo, about 3; and Antcnio %oo, son of Edward
Yoo, about 1. ?A
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Is that all?
Yes, that's all I remember.

What was thelr citizenship?
They are all Chinese citizens,

I show you a photograph marked Exhibit C. Have you ever
seen it before?

Yes, I gave 1t to you. It 1is a picture of our family,
taken about 1938. Exceot for the children, the people

on the picture look about the same as they did in "Februa-
ry L] 19450

Identify each person on the picture?

In the bottom row, from left to rignt as you face tne
plcture are Chua Kox Go, Chua Suan Kim, Benita Woo, Chua
Ah Suy, and Henry Woo. TIn the row above are Tames Voo,
Jr., Chua Ah See, Woo Cheng Yen, and Woo Ching Chuan,

In the row above that are Chua Kok Shek, Woo Cheng Tam, -
Mrs, James Woo, Sr.; in the top row are Edward Joo and
James Woo, Sr. These names are all from left to right’
ag you face the picture, They are the persons I men-
tioned before. )

Where did they all live at that time?
They all 1lived with James Woo, Sr,.

At the time the Japarnese told you f;’go to the Phillippine
General Hospital, exactly where vere 211 of you?

In the bulldings they had already burned on Colorado
Street, near Padre Faura Street.

Who were these Japanese?
They were marines and army men,

How do you know they were marines? i
Because they had anchors on their caps.

What kind of uniform did they wear?
Dark green.

How do you know that some of them were in the army?
Because they were wearin~ knaxk! uniforms.

Did the army uniforms have any inslgnia?

Some of them had sabers.

Did any of the army men or marines have any insienia be-
sides the anchor which the marines wore on ‘thelr cans or
anywhere else on their uniforms? )
No.

Do you xnow any of these Japanese?
No. -

Do you know where they had their headquarters or where
they came from?
I don't know.

We~e fhere officers amone them?
I could not tell whether there were officers aronz thaem,
because it was too dark. 7\
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How many Japanese were there?

I don't remember. ¥
: 4

Were they carrying or wearing any weapon?

They were carrying rifles and pistols,

Were any of them carrying swords?
I don't remember,

Were any of them wearing boots?
Some of them were wearing boots.

After they told you to go to the Phiiippine General Hospi-

* tal, what did you all do?

We went towards the Philippine General Hospitai, walking

on Padre Faura Street. When we reached the corner of

Taft Avenue and Padre Faura Street, we were stopped by
some other Japanese soldiers. I don't know whether they
were marines or army men. There were about 30 or 40 Ja-
panese soldiers at that corner.

How many people were there with you at that corner?
Around two to three hundred.

Do you know who any of them were there besides the mem-

bers of the-Woo family and the relatives whom you have-

already named?

There were some Spanish people, some Indiane, and a num-
ber of Filipinos. “

Do you know the names of any of them?

Justice Diaz, I don't know his first name, and his two
sons, Many people living at Colorado Street were there
too, but I don't know their names. I didn't pay much
attention to them.

I show you a picture marked Exhibit B, showiﬁg a man
and a woman. Have you ever seen the man on that picture?
No, T don't remember.

What happened after the Japanese sentries at bha\qg;zi? Ad
of Taft Avenue and Padre Faura Street stopped all o

you? I

The Japanese asked us whether any of us was carrying any
gun. They also asked us whether we cooperated with the
Japanese, We answered that none of us carried any gun

and that all of us cooperated with the Japanese,

What did the Japanese say in reply?
They sald nothing.

What happened next?

Pefore the Japanese asked us those questions, the Japa-
nese sent all the women and the children to the Philip-
pine General Hospital on Taft Avenue. All children under
the age of 12 were allowed to zo to the Philippine Gene-
ral Hospoital; all boys over 12 were made to stay at the
corner, After the women and the children had gone to ¢
the hospital, the Japanese asked ud the questions that

I told you about before.

Then what happened?
They kept us on for about a half hour, 1%
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Did any of the men or hoys who were held there at the
corner escape during this half hour?

I don't know because there were so many of them, I d4id -
not see any of them escaping.

.Did you see any of them escaping between the time the

Japanese told you all to go to the Philippine General
Hospital and the time they stopped you at the corner of
Taft Avenue and Padre Faura Street?

None of them escaped because there were Japanese sentries
all around us. .

How many of you were there who went from the building on
Colorado Street to the corner of Taft Avenue and Padre
Faura Street? -

Around 400,

I show you a map marked Exhibit A. Does this-map correct-
ly show the area around where this happened? .t
Yes,, L :

Where were you men and boys held during this half hour?
On Taft Avenue, near Padre Faura Street where 1t 1is
marked on the map "males lined up"

At what time in the evening of February 10, 1945 was it
that this half hour ended?
Around 9:00 o'clock.

What happened after the end of the half hour?

We saw the Japanese placed machine-guns on Taft Avenue
directly across to where we were standing. It 1s near
the spot marked J, but in the center of the street, on
Exhibit A.

How many machine-guns.were there?

I could not say because I was at the back; there were
men and boys in front of me and between me and the ma-
chine-guns,

What happened then?
The Japanese fired the machine-guns at us.,

For how long?
They went up and down the line twice.

How many men and boys were there who were machine-gunnéd?
Between two and three hundred.

How many people had there been altogether including the
women and children?
About 400; men and boys were between two andthree hun-
dred.

-
What happened after the Japanese stopped firing the
machine-guns?
After they stopped shooting, they came up to us, examin-
ing us_to see if we were dead. Those who were not dead
were bayoneted. N

. What happened next?

After the Japanese thought that we all were dead, they

went away. _*
_ 163 Y
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Yow was it that you were not shot? :
When I heard the machine-guns firing, I fell down to the

zround behind the men and boys in front of me and I pre- , °

tended to be dead. When the firing ceased and the Japan-
ese came up to us to see if we were dead, I stayed still
end pretended to be dead. Cne of them struck me with the
butt of his rifle, but I remained still. I did not move
even thouzh it hurt me very much. Ye then went away. I
heard other men and hors crying and shouting in pain and
the Janmanese came up to them and bayaonetted them till
thev were dead so that none could escape.

What havoened next?
After the Japanese went away, I ran to some burnt out
house, I don't remember where it was, where I could hide.

Did anyone. escape with you?

There were some others who ran away from the corner of
Taft Avenue and Padre Faura Street with me. fThe:Japanese
shot at us, but they did not hit me. - &

Did vou see whether any others who were running away
escaned?

I did see that four members of the Woo family were run-
nins with me, but three of them were shot and killed by
the Jevanese while we/Egre running.

™o were these three who were killed?
“dward Woo, Chua Ah See, and Woo Ching Ena.

Tid vou actually see them being shot and killed?

I saw onlv Edward Yoo shot to death by the Japanese, but
I never saw the other two azain. So, they must have
been shot and killed too.

"o was the other one who got away?®
Yoo Shin~ Chuan. °

Where i1s he now?
At the Psychovathic Yospital in Mandaluyons, Rizal.

While you were lyinz on the ground behind the men and
boys in front of you, did you see any of those who were
711led bv the machine-gunning or the bayoneting?

¥o. T know that the men and boys around me were killed,
hut I don't remember who were around me because when the
Jaranese started firing the machine-guns, I fell down to
the 7round and clocsed my eyes, pretending to be dead, so
that I d1d not 8ee those who were near me. But I know
that most of them were killed later. As I was running
avav, I met my companion who had also run away from the
shooting. Fe was Woo Ching Eneg. While we were hiding
in a burnt out building, we talked about what happened
and who were killed. EFEe told me that he saw James Woo,
Sr., James Woo, Jr., Cheng Tam, Henry Woo, L. C. Wu, Hwang
Yong Chiong, the last two being orominent Chinese. My
friend also said that he saw the two sons of Hwang Hong
Cbione, Ping Chuan gnd Lun Chuan killed. °

“There 1s your companicn, Woo Ching, Eng?

We hid at that building all nisht. It was during that
nizht that he told me who were killed. The next morning
the Javanese started burning the buildings near where we

>
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were hiding, so, we separated and ran away. I never saw
him again although I looked all over for him and inquired
among his friends and reletives, so that I know he must
be dead.

Where did he live?
He lived in the same house with me.

Where are his father and mother?
In China.

If he had escaved, where would he have =one to?

He would have come here at 1028 Benavidez, Trozo, Manila,
where a friend of ours lives, a personal friend of James
Woo, Sr., a Mr, Ty Hang Eng. If any of the others had sur-
vived, thev also would have come here but' they have not
done so. We have never seen them a"ain.

Did you see whether any of the men and boys who were ma-
chine-rsunned escaved in addition to the four that you men-
tioned hefore?

I thlnk that there were two or three Filipinoa whom I
den't know, escaving.

Were there any others besides these two or three Filipi-
nos?
I don't know but T don't think so.

//-

Did you ever co back to the corner of Taft Avenue and
Padre Faura Street and see the bodies of the men and
boys who were killed there?

Mo, I never did.

Did any members of the Woo family and their relatives
whom vou mentioned as being with vou ever return?

Only Woo Ching Chuan came back; the other men and boys
never came back, so they must have been killed because
if they were not killed, they would have come back here®
to 1028 Benavidez, Trozo, Manila. None of thelr friends
and relatives have ever seen those who were with me
except Woo Chine Chuan.

Were any of you who were machine-gunned guerrillas?
Not that I know of.

Did any of you ever commit any sabotage or do any anti-
Japanese acts or do anything to provoke the Japanese?
No.

Did the Japanese give any reason or pretext for shooting

them?
No.

Why did the Japanese shoot them?
Only because they were cruel. There's no other reason.

Do you know anything else about the shooting at the
corner of Taft Avenue and Padre Faura Street on February

10, 19452
NO, @

Have you heard of anyone else who was killed there be-
sides those you mentioned?
I  heard that Delfin de la Paz, a professor at the Univer-
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slty of the Philippines, was also killed. Also, Mr. Go
Ka Wee, a prominent Chinese importer and exnorter, was
killed. I don't know where he lived and had his business.

Q  Who told you about them?
A Thelr wives.
Q Do you know where their wives can be located?
A The wife of Hwang Hong Chiong lives in San Juan, but I
don't know where. The other lives in Manila, but I
don t know where. -
CHUA KOK HUN
1028 Benavidez, Trozo,
Manila, P. I.
COMMONWEALTH OF “THE PHILIPPINES) -
CITY OF MANILA SS =¥ 5 UE
X @ = @ @ @ = = =« = = = = = = X

I, Chua Kok Hun, 1028 Benavidez, Trozo, Manila, P. I.,
of lawful age, having duly affirmed that I will tell the
truth, state that I have had transl to me by John Ty
the foregoing transcription of my Interrogation and all ans-
wers contained therein are true to the best of my knowledge

and bellef.
Cﬁé% éo% é%n

1028 Benavidez, Trozo,
Manile, P. I.

Subscribed and affirmed before me this ‘Wyadday of July,

1945, :f

ABRAFAM FISHMAN, 1st Lt., JAGD

COMMONWEALTHE OF THE PHILIPPINES) |
CITY OF MANIIA SS

I, John Ty, 1028 Benavidez, Trozo, Manila, P. I., having
duly affirmed that I will tell the truth, state that I truly
translated the questions asked and answers given and that o
after belng transcribed, I truly translated the foregolng de-
position containing seven pages, to the witness; that the wit-
ness thereupon_in my presence affixed his signature thereto.

; \"
JOHEN

102 Benavidez, Trozo,
Manila, P. I.

Subseribed and sworn before me~th adag:of Julw, 10‘67\

: SECRET BRAFAM FISHMAN,1st Lt.,
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CERTIFI C ATE

I, Abraham Fishman, 1lst Lt., JAGD, 02052529, certify
that on the 28th day of June, 1945, persc.aally appeared be-
fore me Chua Kok Hun, 1028 Benavidez, Trozo, Manila, P. I.,
and through the afc~esaid interpreter, John Ty, gave the
foregoing answers to the several questions set forth; that
after his testimony had been transcribed, the aforesaid
interpreter John Ty translated the same in Chinese to said
Chua Kok Fun who thereupon affixed his signature thereto in
my presence this 23 L day of July, 1945.

. AﬂEEHAM *ISHMAN, 1st Lt., JAGD
Yanila, P. I.

1y ,July, 1945, ™

Investigator-Examiner
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DOMINGO C. BASCARA, after having been duly sworn, tes-
tified at 910 Rizal Avenue, Manila, on 23 July 1945, as
follows:

Yhat is your name?

Q

A Domingo C. Bascara.

‘Q  Where do you live?

‘A 2415 Misericordia, Santa Cruz, Manila.

Q How o0ld are you? ;

A . -

Q Of what country are you a citizen?

A Philippines.

Q VWhat 1is your occupation?

A I am the General Secretary or'pﬁg,YMCA of the Philippines.

Q How long have you been-the General Secretary of the
YMCA of the Philippines?

A Since January, 1941.

Q. What is your office address?

A YMCA, 910 Rizal Avenue, Santa Cruz, Manila.

Q Wer® you the General Secretary of the YMCA of the Phil-
ippines during the month of Februer; , 19457

A Yes.

Q Where was the YMCA then located?

A At the northeast slde of Oregon and Pennsylvania Streets.

Q Do you know who were at the YMCA on February 10, 19457

A Virgilio Layno told me that at the time the YMCA Building
was set fire the following people who were employees amd
residents of the YMCA were in the bullding: The Janitor
of the YMCA, Nicetas Vera, Jamés Papa, Jr., Ramon Ardena,
Pablo Viray, and Virgilio Layno. The last four persons
were residents of the YMCA.

Q Were you at the YMCA on February 10, 19457

A No, I was at home. .
And your knowledge of whether these people were present
at the YMCA Building on Saturday, February 10, 1945, about
6:00 o'clock in the evening when the building was burned
1s based only on what Virgilio Layno told you? -

A Yes,

Q Do you know Nicetae Vera?

A Yesd, he was the YMCA janitor for at least twenty years.

Q How old was he? “

A 40 years old.

Q VWhat was his nationalilty?

A Fllipino.

L]
Q Did Virgilio Layno tell you what happened to him?
A Yes, he told me that Vera was killed on Taft Avenue near

the corner of Padre Faura.
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Did .you know James Papa, Jr.?
Yes, ]

How 0ld was he?
About 26 years old.

What was his nationalitr?
He was an American citizen.

How long had you known him?
Since 1941,

What was his occupation?®
He was an emnloyvee of the Manila Electric Company before
the war and durine the war he was fixin~ radios. ~

Did you know Ramon Ardena?
Yes. £ R

How long had ‘you known him?
For at least a year,

How 0ld was he?
About 35.

What was his nationality?
Fe was a Filioino citizen.

What was his occupation?
Durine the Jevanese occunation he was buyin~ and selling
merchandise.

Did you know Pablo Viray?
Ves, '

Howald was he?
About 33, .

Of what coyntrv was he a citizen?
Philip»nines.

What was his occuvation®
He was a newsnapermaq_pmplnved by the TRIBUNE in Manile.

Dié Vir~ilin Lavno tell vou what hapnened to Pablo Virar?
Ves, Ve told me that they were machine-curned by Japa-
nese sold!ers at the corner of Taft Avenue and Padre
Taura near the Corona Restaurant.

Did wvou know Viregilio Layno?
Yes,

How old is he?
About 35, -

Of what country 1s he a citizen?
Philipoines.

What was his occupation?
Fe was in the buv and sell business.

Yow lon~ had vou known him?
For about eix months,

156

SECRET

: S Rt .



Q
A
Q
A

> © » o

0 P O P O

PO PO P> O

O

N

omn
=
Q |
A
L]

uave you seen him since t‘e'br'ua.r-y, 19457
I saw him last February 16th or 17th.

And it was at that time that he told vou what happened

to these other men? e :

VYes. We were running a coffee canteen at Nastahan Street
near the Pontoon Rridre. He was amone the refucees com-
ing from the South. It was there where he told me what
hapoened., : : : .

Fave you seen Ramon Ardena, Pablo Viraer, James Papa,
or Nicetas Vera since February 10, 10459 :
I have. not seen them,

If they or any of them were alive, 18 1t onrobable that
vou would have seen them? »
Veg, thev. would -have come here, especiallv Micetas Vera

“who have worked for‘the vicA for manv vears,

¥as the man w%om vou have called JTames bapa, Jr, Known
in the communitv: simplv as James Papa® - :
Ves,

Did Vireilio Levnc tell vnu wkethzr trere wvere anv nther
men at the YMOA in the evenine of F=bruarv -10th?
Ves, manv others,

Did he tell vou ‘who thev were®
Some. Aquiles Le~muda and others whose names T do not
remember,

How did Vireilin Tarro Ynow vho was at the YMCA on Tohe
ruary 10th° ¢ ;
Recause he was the{g.

Did he say he was there?%
Yes. ¥

Do vyon ¥now where Lavhs 4g row?
No, h't you can find out from his brother vho 1e a
nhysician.

Did Layno tell you the time and date on which the men
were machine-gunned at the corner of maft Avenue and

Padre Faura?

It wes in the eveninc of Saturday, Tebruarv 10, 1645,

Q ~ Did Layno tell you svecificelly that Jamee Fapa was one

A

of the men who were lined up and shot at the c-rner of
Taft Avenue and Padre Taura or did he onlv say that: Tames
Papa was shot that day?

Lavno told me who was at the VI'CA and he said that they-
were all Hned um-that nicht at the corner of Taft Ave-
nue and Fadre Faura and machine-cunred bv the Japanese

' and that they were all killed excert him. Ue did not  _

mention exactly that everyone died excent that I remem-
ber that he left Pable Virav in a dying condlition at

the toilet of the Fosmooolifan “hoirch which waslocated.
on Taft Avenu€ near Orezon Street. I wvent there to look

-for Viray about the end of Febrvarv and T only sav hair

on the floor of the tef\et.
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Q Could you tell vhether the hair belonsed to Viray?
A I+ looked 11ke his hair, straicht and fine.

Q

A

Were there anv other remeins of anvone 1n that nlace
when you wvent there?
Yo, but I saw several bodies in the aurroundinq yard
of the church,
Vas anvone nresent at the time vou have your conversa-
tion with Layno a2t the canteen?
A v wife, "rs, M"leves Rascara, I am sure was there hut:
% T just can't tell who else mi~ht have been there at the
time I talked to Layno. At that time, mr wife was busy
working in the canteen and I doubt whether she heard the
conversation.

O

Did you hear about anyone else who escaned°
Vo. : ; e

\ g <.
Do you know the names of any Japanese-o’fiébrs or sol-
diers stationed in that communlty early in February°
No.

]

Do you know anv Japanese units stetioned in that con=-
munity in Februarv, 10452
No.

/‘
Is there anythine else vou know about this chooting at
the corner of Taft Avenue and Padre Faura in the evenin~z
nf Febiruarvr 10, 10457
A o more.

o O O :‘>'¢Or‘>p

T X% b 5 2
Lblase Lkﬁl%(fﬂwic4:4aafg<f'
/ DOMING . JASCARA

COXIICN™TALTE CF THZ PHILIPPIN

vvv
o |

SITY OF MAMILA

I, Domingo C. Rascara, of lawful age, heinc duly sworn
on oath, state that I have read and understood the foremrins
transcrintion of nyv interrcgation and all enswere contelned
therein, consistinr of four pares, are truve to the hast of
my knecwledre ard belief,

7{/)\d;_l/ ~ ¢7/’ s
SeTTn L AR

Suhscriived and qwor“ to hefore me this a?éygfdev ot
Julv, 1945,

DATTD I, ’7‘; °r'ﬁ L ,.,5'TA D
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We, Abraham Fishman, 1lst Lt., 02052520, JAGD, and
Daviéd I, DPay, 2nd Lt., 02052525, JAZD, certify that on
the 23rd day of July, 1945, versonally appeared before
us Doringo C, Rascara, and smave the foregoing answers to
the several questions set forth; that after his testimony
hed been transcribed, the said Domingo C. Bascara read
the same and affixed his sisnature thereto in our presencze.

MAY, 18t L., JAID

Menila, P. I, ' < J M i
24, July, 1945, D%VI;D{. }04';1',' 2nd Lt., JAGD
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lasaification changed fro to'nm
Secre ey g;ng m TRICTED bylorder of the
" (JOBN F. PA'ION, llajor, JAGD, 11 September 1945.
MARIA BOSENZWAIW, after having been duly eworn, testi-
fied on 2 July 1945 as follows:

What 1s your name? .
Marlia Rosenzwaig.

‘How 0l1d are you?
41 vears old.

Where do vou live?
318-D P, Campa, Sampaloc, Manila, P, I. -

Of. what country are you a citizen?
'Ruegia. >

Did you ever become a Filipino citizen?
Not yet.

If you should move, who would always know your address?
Serzel Resedish, 1091 R. Hidalgo Street, Quiavn, Hanila.

“hat was vour husband's name?
Franz Rosenzwaig.

Yow 0ld wes he at the time of his death?
62 years old.

Was he also a Russian citizéﬁ‘at the time of his death?
Ves.

Did yvou have any children?
. Yes, my daughter.

What is her name?
Vera Rosgenzwalg.

What is her age?
12 yvears old.

And she used to know and vlay with the boy Delfin de la
‘Paz, Jr.? -

Yea. ©She told me that she played with the boys 1in our
neighborhood, including Delfin de la Paz, Jr.

> O PO PO PO PO PO PO PO PO PO PO PO PO

Q@ In early February, 1945, where did your family live?

A At 421 San Marcelino Street, Ermita, !"anila.

Q Did anvthing unusval happen on 10 February 1945°?

A Yes.,

Q I show you a vhotograph marked Exhibit B. Do you recoz-
nize the man and woman on that photograph?

A Ves.

Q@ Who were they? . %

A It 1s my husband and’I.

Q At the time of his death, did your husband look like he
looks in that picture?

A Yes. He did not change much. US.A. vs Temeyuki YAMASHITA

Defense - Exhibit Ne.
1 Received: '
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your home on Sam Marcelino Street.. Will vou examine

" I show yoﬁ a map marked Txhiblt A showine the area near

tte

map and state whether that map correctly renrecsents the

area near your home?
Yes.

When was it that vour home was burn°d°

February 9, 1945, between 1:00 o'elock to 2:00 o'cloek

1n the afternoon.

What did you do when vour h-mee was burninz?
We ran away.

Where to?

Before the house was burned we ran to the ~reer house

behind our house.

How long did you'sﬁay there?
Twenty minutes.,

Who were with you?

w

£y
-3

My husband, Franz Rosenzwaig; mv dauchter, Vera ?oserzwalc-
my servant, Anne de Cruz; the old lady, Mrs, Sofia Afana-
seff; and a few Filivino people whose names I don't now.

There were 10 to 15 Filivinos there in all.

What haovpened after you came te—the créen house?

When we came to the green house, my husband went back to
our house to cut some rove from the pushcarts and take

a few sultcases with him.

Whenxﬁour husband came back to the 7reen house, what
he fell you?

did

When my husband came back to the sreen house, he told me
eand my daughter, Vera, to kneel down on our knees and
pray. I asked bim why. He ansvered that Afanaseff and
Koko were killed. Fe 4aid that they were with him when

they were struck by shrapnel ard killed.

Who was Koko?
He was my husband's partner. ™y husband and he had
worked for 10 to 12 years in the circus.

‘Was he a clown?

Yes.

What was his real name?
Vasilliy Ignatoff.

Was your husband still in the circus business at the
time of his death?

No. Ve overated a reneral merchandizing store at 237
Carriedo, Qulapo, Manila bv the name of ¥anila "miversal

Store.

-

What was the name' of the man whom your husband told you

was killed at the same time when ¥oko was killed by
shrapnel?
Vikolal Afanaseff.

Was this Yr, Afanaseff the husband of Mrs, Afanaseff
whom you previously mentioned?
Yes. i

7
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What happened next after your husband came back to the
green house?
After 15 or 20 minutes, we ran to Colorado Street, and

‘we stayed there until Saturday, February 10, 1945, about

7:00 o'clock in the evening. When the fire came very
near us, we ran to the ruins marked VACANT LOT on the
map, Exhibit A. 7 :

Is the bullding that you sleot in Friday night the
bullding shown on the west side of Colorado Street on
Exhibit A? 4

Yes.

And the vacant lot that you mentioned is the nlace
marked VACANT LOT on Exhibit A?

Yes.

Who were with you in the house on Colorado Street that
you slept'in Friday night? x
There werg about 25 or 30 people. ; REEL S

.

a s

Do you know the names of any of them?
My husband, Franz Rogenzwalg; my daughter, Vera Rosenz-
veilg; my servant, Anne de Cruz; and myself,

What happened to Mrs. Afanaseff?
She wes left in the green house on the veranda because
she was badly wounded om the leg.

How was she wounded?
By shrevnel.

Do you know the names of any of the other people who were
with vou in the house in which you slept on Frlday night?
No.

Were they Tilininos? ,
Most of them were Tilivinos. .

Were there any Chirese”
I don't know.

How lons were vou in the vacant lot?

About after an hour, we hidr ourcelves under an iron sheet
and in the ruins on the vacant lot. Ve sat down together ~
in one grouvp, and there were fires all around us. Hany
peovle cave there to the vacent lot from our neighborhood.

Did 211 the neovle who were with you in the house on
Colorado Street in which vou slent on Friday night ro
with you to the vacant lot?

I think so, but I am not sure.

Give us the names of all versons who were with you on the

vacant lot? <
Mrs. Anczeles and her two sons whose names I don't know,
One of them was 18 and the other was 20.

*ho else?
Mo one excent my family. X

About how many veople were there with you in the vacant
lot? y
It _is really very haré to answver- -thet guestion. Haybe

3
SECRET

: | . o

L3}



>0 > O

>0

PO PO PO

> O > O PO PO PO PO PO

9}
4
Q
B
g
=)

about 40 to 50. You see, veople were coming to the lot

" all the time.

Do you know the names of anv-of'themAbesideé the Anzeles

family and vour own family?

No.

What happened next?

After half an hour, Japanese soldiers came there and be-
gan to break our cover in which we vwere hidin~. They
told us to run to the Philiopine General Hospital on
Taft Avenue. So, our aroup ran to Padre Taura Street

to the corneriwith the Javanese who had told us to 7o
to. the hospital right behind us.

When the Japanese soldiers told you to zo to the Philip-
pine General Fosvital, you and’ everyone else 1n the

vacant lot then went to the corner of Colorado and Padre -

Faura Street and:then went west on Padre Taura Street
tovards Tafit Avenue, 1s that richt? ’
Yes. SR

Did all the people leave the vacant lot?

The Japanese were roundinz them up and I suvvose novody
could escape because there were nlentv of Japanese sol-
diers around.

Do vou know the names of anv qfthese Javanese”
No.

About how many Javanese soldlers were there?
I think about 10 or 12.

What kind of uniform did they wear?
Ordinary green uniform and they wore sreen lezsinags and
had helmets.

What kind of weapons did they carry§
They carried rifles with flxed bayonets.

Did you see any swords?
No. -

Were there any officers amons those soldiers?
I don't remember.

Do you know where those soldlers came from?
No.

Do vou know whether they were 1n the army or in the navy?
I don't know.

Did you see any markinss or inslenia on thelr caps or
uniforms?
No, I didn't notice. b

What happened after the zrouv started walking on Padre
Taura Street towards Taft Avenue?

When we reached the corner of Taft Avenue end Padre
Faura Street, another grouv of Japanese soldiers stooped
us. They then beran to divide the women from the men °
and boys. I was sure my husband was behind me because
he was not oresent when the Japanese stonped us. 3ut

- '
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when I looked back, I saw my husband among the men and
boys who were lined up. So, I went to him to take from
him the suitcase containing our money and jewelry, but
a Japanese soldler wanted to bayonet me and did not
want me to let me take the suiltcase. So, I went with
the group of women to the Philippine General Hosvpital.

Q When the group got to the corner of Taft. Avenue and
Padre Faura Street, you say that the Japanese soldiers
there made two groups, one of women and one of men and
boys, is that right?
Yes.

\

_ What did they do with the men and boys?
I saw them lined up by the Japanese.

Where did they line up?
At the corner of Taft Avenue and Padre Faura Street.

Were they 1ined up in the place on Exhibit A marked i
"males lined up"? - ;
Yes.

Did you see your husband with the men who were lined up?
Yes, I saw him. He was first in the line.

Who else did you see who were lined u
Mrs. Angeles' two sons whom I have told you before|.

Who else?
Nobody else that I know of.

About how many men and boys were there lined up?
I think about 30 or 40,

Do you know any of the Japanese soldiers who stopped
the group at the corner?
No.

What kind of uniform did they wear?
Most of them had the same uniform, and some had sabers.

By the same uniform you mean the dark green uniform that
you previously described?
Yes.

Now describe the uniform that you say the officers wore?
The khaki was a different color from the soldiers'.

The officers' uniforms were brown khaltd; they had long
brown boots, and had sabers. Moreover, they carried
small pistols at their sides. They had on soft khaki
-caps with bills on it.

>0 > O PO > O PO PO PO PO > O PO PO b

Did you notice the insignia or-the markings on their
uniforms or caps of any of the soldiers or officers°
No.

Do you know wheré‘any of those Japanese or officers came
from or where theilr headquarters was?
No.

> © > ©
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When the Japanese soldiers senarated the males from the
females, what did they tell the femeles to do? :
They told us to =o to the Philippine General Hoenital.

And whnt d1d the females do?
e Just ran across Taft Avenue to the hosvital.

Exactly where did you go?
e went into one of the buildings of the Phillpnine Gene-
rel Hospitel. e

FPO PO > O

How far away was that-buii&inz from the plece where the
men were lined up? - ; C—
Almost a block. :

Did ‘all the females =0 1nside the buildine?

No. 'hen we reached the building at 8:00 o'clock in the
evenine, we knocked at the door. They ovened the door
but, thev d1d not let us‘in because they sald they had
orders frem the Japanese not to let anvone in at ni~ht.
So, they told us th°+ we have to slpen in the =2arden
unt1’ morninw i

>0 » ©

Yfhere was the ~arden
Tt was on the side to the rear of the hnsnit‘l buildine.

e,

)

“hat time of nirht was 1t? .
Tt was about £:00 o'clecek in the evenire,

>0

“as 1t darl-?
Yes. There vere fires 211 around us, t-ou~h,

B D

O

Tpanm thre carden c”uld vou see where the men vere lined

R § e
A N~, i1t vweas quite fer,

o .Did vou hezar anv shote while vov were still outside tkre
~ hosnital® .

A Yes, I heard s»ots after we rnt near the hosnital. Co,
we suvnpose our hushaends and sons wers t!lled.

Q Powr dc vou kwmow thev were machine-cun shots®
A It vas revid firinc; there were a lot »f shnts. Ard
T *»gve heard machine-~un shote beéfore,
: .
«Q There vere the machine-cun shote comine fram?
A Trcm the same side where we left mv husbend., It was
from the directicn o2° Taft Averue ard Padre Faura Street.

T Yhat else did vov see or heer?
A T AdiAn't hear anv »olse from trat direction,

3 2id yov ‘see anv machine-cuns or Taft. Avenue near Tadre
3 Feura Street”
A Yo, T didn't cee an¥ machine-sun.

. 2 About now lon~ wvas it Between.the time that the Japanese
mzde the women:2o to the hospital and the time you heard
the mechine-cuns fired”

A I think about 10 or 20 minutes.
0 Usw many Japsnese soldiere and offlcers were there in the

i croun that met von at Taeft Avenue and Padre Trura Strecst?
-~ - A ° There were abhout 1C o> 15, but others were still comin-~.

.6 5
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After the machine—cunning, what happened next?

.After the firing, I did not hear anymore sound - from that

direction., We Btayed on the garden until morning.

What hapvened the next morninz?
The next morning we were allowed to go into a hosnital

-bujldine, that 18, the Nurses' Home. I don't know ex-

actly, but I suppose we stayed there for- three days. On
the evening of the fourth day, we were told to leave
everything behind because we will be brought to the ;
Philippine “eneral Hospital in a hurry. We were permit-
ted to bring someg of our things and cipgarettes. So, we -
proceeded to the Philipnine Ceneral Hospital. On the se-
cond day, the Americans came and released us, We were
there until February 17, 1945, when we were liberated.

~:Did you go back to the place where the mén were lined up

to look for vour husband?

I wanted to =or back, but the Americans did not allow me
because there were st11l shootine ~oins on in the nelgh-
borhood,

Did you ever'aee vour husband asain?
No.

If he had escaped where would he had zone to?
I am sure he would have found me throuch our many friends.

Did your husband ever engage iﬁ'any guerrilla activities?
No.

Did he commit any sabotage or any anti-Japanese activi-
ties?
No.

Did the Javanese at any time accuse him of committing any
anti-Japanese acts or of being a guerrilla?
No.

Did he svend all his time in his business?
Yes, in the store.

Do you know whether any of the people in tht group with
you were ever accused of committing any anti-Japenese
activities?

I don't know anybody.

Do you know anyone who saw the -shooting?
Pao .

Is there anything else about the shooting that you know?
No more.

: MARIA ROSENZWAIG
-~ 318-D P, Campa, Sampaloc,
: Manila, P. I.

SECRET
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CCI'OVWEALTH OF THRE PHILIPPINES
SITY OF MANILA 88

I, Maria Rosenzwaig, 318-D P. Campa, Sampaloc, Manila,
P, I., of lawful age, béing duly sworn on oath, state that
I have read the foregoing transcription of my 1nterrogation,
and all answers contained therein are true to the best of
my Kk ;1edge and belief,

3 P S
V/ 72 P
: MARIA ROSE A
318-D P. Campa, Sampaloc,
Manila, P. I.

Subscribed and sworn before me this QMday of July,
1945, :

1
It

RIIFICATE

I, Abraham Fishman, lst Lt., JAGD, 02052529, and I,
David I Dav, 2nd Lt., JARD,. 02052525, certify that on the
2nd day. of July, 1945, nersonally appeared before ue }Maria
Rosenzvalig, 318-D P, Campa, Sampaloc, Manila, P. I., and
gave the foregoine answers to the several questions set
forth; trat after her testimony had been transcribed the
sald Maria Rosenzwalz read the gseme and affixed hrer signa-
ture theretc in our nresence this dey of July, 945,

o

HAM *ISW AV, JAGD

Yanila, P. I.
__18__J-Ju1y, 1945, e,
| DAVID I. DAY 2nd T oy ITAGD

st Lt.,

22 2



US.A. vs Temeyuki YAMASHITA

Prosecution

Received:

SECRET

CONCORDIA MIRA, after having been duly sworn, testified

at the Widow's Home, Nagtahan Street, Sampaloo, Manila, on
4 July 1945 as follows:
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What is your name?
Conoordia Mira.

Where do you live?
Widow's Home, Nagtahan Streey, Sempaloc, Manila.

In case you should move from here, who would know where
you ocan be found?-

Gertrudes Gutierrez, Tanduay Street near the Tanduay
Fire Station.

How old are you?
21.

What is your citizenship?
Filipino. c

Are you married or single?
Single.

Where were you on February 10, 19457
At Colorado Street, Ermita, Manila. I do not know the
number of the house because we worg/;gst ev ees there.

What time of -the day did you evacuate to the house on
Colorado Street?
At about 6;00 o'clock in the afternoon,

Who were with you at that time?

My sister, Mrs. Carmen Berces, age 29; my brother-in-law,
Silvestre Berces, age 30; their ochildren, Silvestre, Jr.,
age 7; Alfredo, age 6; Lilia, age 4; Eduardo, age 9 months;
and many others whose names I do not know.

When did this group leave the house on Colorado Streét?
At about 6:00 o'cloock in the afternoon., I can not rem-
ember the exact time.

Where did you go from there?
We went to the vacant lot where we were told by Japanese
soldiers to go to the Philippine General Hospital.

I show you a sketch murked txhibit A and ask you to show
me the vacant lot to which you went.
We went to the place marked "vaceant lot" on the sketch.

Is this sketch marked Exhibit A representative of the
area, except for scale?
Yes, sir.

Did everyone who was with you in the house on Colorado
Street go to the vacant lot?
Yes, but I did not see all of them there.

Did all of the people whose names you have given us go
to the vacant lot with you?
Yes, sir.

{SJ»N‘
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How -long d4id you atny in the vacant lot?
For about five minutes only.

Were there any other people in the vacant lot when you
got there?
Yeos, thore were plenty. I oouldn't say how many.

Do you know any of them?
Yes, sir.

Whom did youAlee and know besides the people that you
went there with? ]
One Juanito, & servant of Mrs. Jimenez whose last name
I 4o not know; one Mr. del Rosario whose first name I
do not know; and Pilar Relano, age 19. I do not know
the address of Pilar Relano. All those I have named
were Filipinos.

Did the Japanese tell you uhoro to go from there?
Yes, sir. They told us to go to the Philippine General
Hospital.

Then what happened?

We went to the corner of Padre Faura and Taft Avenue
where the men were stopped for further inspeotion., The
women were told to proceed to the Philippino General

What did the women do then?
They went to the hospital,

What happened to the men at the corner of Padre Faura
and Taft Avenue?
I saw them lining up.

Were the men still lining ug when the women went to the
Philippine General Hospital
Yes, sir.

Did you see the men after you left them at the corner
of Padre Faura and Taft Avenue?
No.

Have you seen any of the men whose names you have given
us since that time?
No.

Did the women go to the Philippine General Hospital?
Yes, sir.

Were any of the men whom you have named guerrillas or
engaged in sabotage or any anti-Japanese activities?
I do not know.

What were the ocitizenships of Silvestre Berces, Juanito,
del Rosario, and Pilar Relano?

Filipino oitizens.

Was Silvestre Berces' wife with you at all times after
6:00 o'clock in the evening of February 10, 19457

Yes, sir.

Did she saw anything more than you saw? [)Qﬁ

No.
o (7
S ECRET
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I hand you a photegraph marked Exhibit B and ask you
!Yvhotha{ you ‘know the man in that pioture.
es, sir,

Did you see him uong the men in the vacant lot abont
which you have told us? |
Yes, sir.

Did you see m among the men lined up on Padre Faura
near Taft Avenue that night?

Yu , 8ir.

Do you know his name?
No. -

He ran a store, is that right?
Yu, sir.

Do you know where he lived? ,
No, but he was in a house on Colorado where he evacuated.

Was there anyone with him? -
Yes, his wife. i

Did you see his deughter who is about twelve years old?
I do not remember.

I hand you a photograph marked Exhibit C and _ask you
whether you saw any of these people in the vacant lot.
The only face that I remember is the woman's in the back
row, I saw her in the vacant lot and in the hospital.

Did you hear any machine-gunning about dark that evening?
Yes, and I heard men shouting.

Where 4id the shouts come from?
From the corner of Taft Avenue and Padre Faura.

Where were you when you heard the shouts and shooting?
Not very far. I was about half way between the corner
of Padre Faura and Taft Avenue and the Nurses' Ilome.

What did you do when you heard the shouting and shooting?
We can not do anything because the Japanese were with us
and they told us not to look back.

Did you look baek?
No. o

Do you know any of the Japanese that you saw at the va-
cant lot, on Padre Faura, at the corner of Padre Faura
Nga Taft Avonuo, or at the Philippine General Hospital?

Were the Japanese that you saw army or navy personnel?

. Navy.,

Did you see any army soldiers at all?
No.

How do you know that the J’apanoso you saw were navy per-

sonnel?

Because of their uniform and oapl.
87" : C/.
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Will you desoribe -thoir uniform and oaps?

Q

A The color of their uniform was brown and a star was on
their caps.

Q Did they have any armbands?

A I do not remember.

Q Do you know anything more about the shooting of the men
at the corner of Padre Faura and Taft Avenue on February

10, 19457 :
Conertsn Ui

A No.
CONCORDIA MIRA

cmmmmwawrmvmunmﬁ;”
CITY OF MANTLA :

I, Concordia.  Mira, or lawful age, being duly sworn on
oath, atato that I have read and understood the foregoing
transoription of my interrogation and all answers contained -
therein, consisting of four pages, are true to the best of
my knowledge and belief.

CONCORDIA MIRA

Subscribed and sworn to before me this M day of
July, 1945.

.. ’ 8n L ] .

CERTIFICATE

We, Abraham Fishman, lst Lt., 02052529, JAGD, and David
I. Day, 2nd Lt., 0205652525, JAGD, certify that on tho 4th’ day
of July, 1945, personally appeared before us Concordia Mira,
and gave the foregoing answers to the several questions set
forth; that after her testimony had been transcribed, the
said Conoordia Mire read the same and affixed her 1gnature
thereto in our presence.

Iln:l.la, P. 1.

Mo, quy, 1u4s. '\ G A 1
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PRISCILO MENDICIA, after having beén duly sworn, testi-
fied on @ July 1945 as follows: : :

"nat 1s your name?
Triscilo Mendiola.

169 Lardizabal, Interior, Sampaloc, Manila, P. I.

In case you should move from where you are now livinz,
who wovuld always know where vou could be found?

My elster, FTelicided Mendiola, 34 San Anton, Sampaloe,
Manila, P. I.

)
A
Q Yhat is vour address? :
A
Q
A

"hat is vour occupation?
I am a chauffeur.

Yow 0ld are vou?
%3 veare old, .

O PO

Of what comntry are you a citizen?
Philivopines.

Where were you livine durinc the earlyv mart of Februarr,
10457
1448 General Luna, Manila.
S )
Fow lonz had you lived there?
Five or six vears.

Were you livinc at that address on 10 February 1945?
Ves.,

Did vou leave that place on 10 February 19457
Ves,

Yhere did you 7o from there?

I went with my famlily and others who lived at the same
,address towards the directlion of the hospltal because it
s¢emed tc be safe,

O PO PO PO P O PO

Q To what hospital do you refer?
A Philionine General Fosnital.
Q
A

What time did you leave your home at that address to go
to the Philinpine General Hospital?

Between T7:00 o'clock and €:00 o'clock in the morning of
Tebrnary 10, 1945,

Q Did you leave for the hnsnital alone or did vou have any
comvanions?

A Some of my neirhbors weére with me. They were Euseblo Ma-
driecal, age 39, a Tilipino citizen; Cirilo Mendigo, age
27, and his family, a Filipino citizen; Aurea Bautista,
aze 50, & Tilivino citizen; Cristito Yariano Sorla, are
30, a Tilinino citizen; Generosuv Oyong, age 24, a Fili-
vino citizen; kodolfo Joaquin, age 24, a Filivino citi-
zen; Melanio Pelano, ame 32, a Filipino citizen; my wife,
Felicisime Estrada Mendiola, aze 32, a Filipino citizen;
my three children, Rosalinda Mendiola, age 7, Priscilo
Mendiola, Jr., age 5, and Emmanuel Yendiola,. age 2%; my
mother-in-law, Filomena Bengco, age 60, a Filipino-’citi-
zen (died two, weeks after Iiberation by the Americans);
Victoriano Estrada, t&f husband of Filomena Rengeo, age

C?.S.A.n-'i‘ouynkiYAnAsmTA, SECRET %
Prosecution - : ‘i’qpl
Sofemse ¢h ' Exhibit N '
Nersiveds . - s : : :
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65, a Tilioninc o*t*z¢n. There were some other nennle
whose names T don't know. /

Which of these people~are now 1ivine?

Aurea Rautista, Tusebin Madriral, Feneroso Ovors, Rudolfo
Joaquin, Cirilo Mendiro, MMelanio Pelano, Victoriano
Tstrada, and all the women excent Tilomena “ﬁn~cn who
died of dvsenterv in 'March, 1945

NDid this =roup vou have described reached the Philinpine
Seneral "osn*ta]“ -

5
0. s .

#

hat havoened to Drevent all »f you from-reachinm the
hospital?

When we ot to Orenon and Pennav?vania Streets in front
of the VYA, the Jananese stooped all of us there. -The

"~ Japanese ordered all the ladies and children to 2o to
.the Philinnine “eneral “osnital, which they did and all
- the men were told to %o to —he YV/CA upstairs.

Did all of the men vou heve named ro to the VFGA’
Yes.

Was there anvone at the YMCA when your sroup arrived
there?

There were manv men there. There were a/,und 20,.1I think,
who were trere., I didn't %now them.

Did anv nen come to the "MCA after your srouv got there?
Yo.

HYow lon~ 4id wou stav at the V/CA~
We gtaved until 5:00 o'elock, Saturdav afternoon. Ve
were there from 7:00 o'clock in the mornin-~.

-
“hy did you leave the V'ICA? >
Recause the nlace wae hurning, so I jumped throuch the
window. .

Did all the men you %Xnow egnd have named, as well as the
ones you d41d not know, leave the VA at the same time
vou did®?

Yes.

Tas the YMCA machine-sunned v the Jananese while vcu
were there?

Not that I know about.

Were vou uvstairs at the VVCA at the time vou were in tbre
buildine?
Yes.

Were any of the men downstairs at the YVCA while vou wvere
in the bulldine? =
Yes.

Tmere did vou 7o after vou Jumved out of the second cstory
window at: the YMZA?
We went to the back of the V'rA.

I hand you a sketch marked Fxhibit A and aslkt vou to show
me where you went from the YWCA®
I went to the place.between Pennsvlvania and Tnlorado
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Streets and Oregon and Padre Faura Streeta marked VACANT
LOT on your. paper.

Does this sketch falrly represent that neighborhood
except for scale?
Yes.

Did all of the men who were with you at the YMCA go to
the same place that you d4id?
Yes, all of them went to the vacant lot.

Were any killed ' or injured between the YMCA and the
vacant lot?
Not that I saw.

Then all of the men who were with you at the YMCA got over
to the vacant lot?
Yes.

Were there any people at Ehe vacant lot when you got there?
There were already people there. I don't know how many
but there were many of them. There were some Ghinese,
Russians, Spaniards, and mestizas.

I hand you a photograph marked Exhibit B and ask you
if you saw the people pictured there on the vacant lot?
I don't remember them.

I hand you a photograph marked Exhibit C and/;;k you
1f you saw the people pictured there on the vacant lot?
I don't remember them.

How long did ,you stay on the vacant lot?
About 6:30 o'clock in the afternoon, the Japanese came
and told all of us to go to the Philippine General Hospil-

tal.

Did everybody on the vacant lot leave there when told by
the Japanese to go to the Philippine General Hospital?
I can not say that all of them left.

How many people left the vacant lot at the time you d4id?
I can't tell because we were in the middle.

Did all the people you have named leave the vacant lot
at the same time that you did? >
Yes,

Where did you go from the vanént lot?
We went to Padre Faura Street and up Padre Faura Street
to the corner of Taft Avenue and Padre Faura Street.

What happened at the corner of Padre Faura Street and
Taft Avenue?

All the women were sent to the hospital and all the men
were lined up by the Japanese.

Were there any men lined up at the corner along Tart

Avenue when your group got there?
Nobody was in line yet.
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Q What hapﬁenéd'to the women who were aéparated from the
men at that corner?

A They went to the Philippine General Hospital.

Q Were any of them injured by the Japanese there at that
corner?

A No. .

Q How many men were lined up at the corner at the same

. -time you were? -

A About 100, ‘

Q Were any'men broucht there after you were lined up?

A There were about a 100 who were lined up with me. During
the next 10 or 15 minutes, about another 100 were lined
up with us, making a total of approximately 200 men alto-
gether.

Q What hapvened then? L

A Then when we were lined up, they began to machine-gun us,
beginninz at Taft Avenue and going up and dowvn the line.

Q Yow many ranks of men. were lined up?

A There were three lines. I was in the middle one.

Q@ How long was each line? :

A e were very close together from the corner df’iadre
Taura Street and Taft Avenue and the lines extended
about 50 meters to the south.

Q I hand you a sketch marked Exhibit A again and ask you
to point out the location of the lines of men?

A At the olace marked "males lined up".

Q “hat happened when the Japanese machine-gunned the men°

A All of them fell dovm.

Q. 'ere any of them killed® :

A I think all but about 20 were kllled. Only about 20 got

away.

Q After the Japvanese machine-zunned the lines of men, what,
: if anything, did they do?
A There vas somebody makine a nolse somewhere. The Japa-
nese went there and bayoneted him. Then at the back of
. me, somebody was moving too and he was shot. Afterwards,
‘they shot me and hayoneted me at the back. They then
sterved on my back. After that, they wvent awey.

Yere you shot by the machine-muns®
No.

"'ere you shot while.you were lyin~ there on the ground?
Yes, by a 45 caliber »nistol.

Yho shot you?

The Japanese shot me; he‘valked among us and shot me with
his pistol I was also bayoneted by another Japanese

but I don't know whether he was the same one. I heard
the pistol shots before and after I was shot. I did

not see anyone else belng shot because I was lying on

the ~iound face down. I heard these pistol shots and

I was shot myself after the machine-gunnine. This wes’
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en the Tapanese vere valkine amone usg men who had been
hine-nvnned
What Hoopened then?
After about helf an hour, I 1~oked arocund and when I saw
no Javanese around, I ren.

Yhere did vou T0? .
At the back of the house alone Taft Avenue.

Were you alone or did someone leave with vou?
At the.time I left, I was alone.

Did you see anvone else that nisht who escaped also?
Ves, Tuseblo Madricel, Rudolfo Joaguln, Generoso Ovonr and
a man by the name of Selvador whoce last name I don't know.

What hapnened to Cristito Sorie?
Ye was %illed wvhen the Jananese machine-cunned us,

'What happened to Cirilo “endimo?

He ran away before the machine-cunninc; the Javanese sol-
diers ran after him., %Ye was in the line with the rest of
us and ran awav. E

Did thev shootat hin®?
Not that T heard.

Did he ret away? =
Yes, because T hove heard fr~m ™vsebio Madriral thot he
is still 1ivin~ now.

Do vou know where "irilo "endi~o ig row?
No.

Do you know where we can locate hinm?
No.

Y"het hevnvened to 'elanic Pelano?

e wa:s not shot. !"e was not in the line at the corner
of Pedre Faura Street and Taft Avermie. Ye had on a Red
Cross badce and the Japanese sllowed hin to leave the
nrA. and 7o to the Thilinpine “eneral "ospital; be left
at about 7:00 o'clock, Saturday mormnine.

What havpened to Victoriano “strada?

Pecause of his age, he 18 around 55, the Jaranese allowed
him to oo to the Philionine General “os~ital. Ye left
the VMCA early Saturday mornlng.

Were any of the men who were with vou et the Y'CA besides

Yelanio Pelano and Victoriano Estrada allowed to leave

there?

1\'obody else; Just these two ones.

Vas Eusebio Madrigal shot at the cormer?

He was not shot but he was bayonetted and cut along the

slde of his head.

-

Was Generoso Ovong shot or bayonetted°
T\To ¥

Was Rudolfo Joaaquin shot or bavonetted°
No.

-
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Where 18 Generoso Cyon’s now?
I don't know.

Vhere is Rudolfo Joaquin now? @
He 1lived at 1448 Gral. Luna Street, Manila, about a
month ago but I don't know if he is still there.

How many Japanese did yon see at the YMCA corner?
There were five who stopped us and separated the women
from the men and told us men to go into the YMCA.

Do you know any of them?
No.

Were .they army or navy? °
Tbey were marines.

"How wére ‘thev dressed?
- *They ‘had dark green uniforms. Some had on helmets and

some had on canrs.

Were there any officers amonz them?
One of them had a pistol and saber, so I think he was an
officer.

What kind of insignia were these Japanese wearing?
I can't say.

You sayv while you were in the vacant lot between Colorado

and Pennsylvania Streets that some Japanese told -you to
move to the hospital, is that rieht?
Ves.

How many Japanese were there at that place? .
Pirst, there were only two on the vacant lot. Then as

we got over on Padre Faura Street near the Raptist Church
there were many more. I don't know exactly how many.

Do you know any of them? ¢
Yo. .

How were they dressed?

They were dressed in the same kind of unifcrm as the
ones at the YIMCA. Some were carrying rifles with fixed
bavonets and some of them had svears. There were some
officers among them but I don't know how many. These -
officers were dressed like the officers in front of the
YMCA.

How many Japenese were there at the corner of Padre

. Faura Street and Taft Avenue where you were machine-

runned ?
From X0 to 15.

Do you know any of them?
No.

Wexe there any officers amonz them? '
There was at least one because I saw cne wearinz a saber
and a pistol and he commanded the others.

How were they dressed?
The same kind of uniform like the others.

¢
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Q@ Were the Japanese at the vacant lot and those near the
Baptist Church and those at the corner where you were
. ‘machine-gunned army or navy?
Navy, they were the same as the others I hAve seen.

Do you know to what orgaenizations or units any of these
Japanese belonged?
No,

Do you know where the headquarters of any of the Japanese
that you saw was located?

Their headquarters was in the Paco Cemetery near the

Paco Fire Station which is located at General Luna Street
and San Marcelino.

> o > o »

Q Were any of the men who,were lined up with you on Taft
Avenue near Padre Faura, Street guerrillas or engaged
in sabotage or any antl-Japanese activities?

A I.don't know, but I vas. I had befen a guerrilla mrself
since March 30, 1943, in "Mafking"™s Fil-Americans”", South
Central Luzon, 2nd Rattalion, 1lst Regiment, lst Division,
a8 a private under Major A. S. Fregenal. ;

Q Did the Japanese accuse you or any other men who were
machine-gunned of belng muerrillas or engaged in any
anti-Ja ese activities? :

A Yo, They asked us if we were guerrillas before they shot
us and we all answered no. I know they didn't know ;
whether we were or not.

Q@ VWas any of the men in this group which was machine-gunned
given a trial or hearing or anything of that nature by
the Japanese before they were machine-gunned?

If thev were, I don't know about 1t.

Do you know the names of anv of the officers who were in-
charge of the men stationed at the Paco Cémetery?
No.

Is there anything else that you can tell us about this?

No more.

PRISCILO MENDIOLA
169 Lardizabal, Int.,
Sampaloc, Manila, P. I.

0 > o >

COMMONWEALTH OF THE PHILIPFINES)
CITV_OF MANIIA ) Ss

I, Priscilo Mendiola, 169 Lardizabal, Interlor, Sam-
peloc, Manila, P. I., of lawful ages being duly sworn on oath,
state that I have read the foregoing transcription of my
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interrogation,'and all answers contained therein are true
to the bést of my knowled~e and bellef. 7

PRISCILO MENDIOLA
169 Lardizabal, Int.,
.Sampaloc, Manila, P. I.

i Subscribed and sworn béfore me this m day of Julv,
1945, : 2

6 D ‘Asgxgpfjx—.ﬁnyﬁ , 2nd L., JAGD

CERTIFIGCATE

/—-

I, Abraham Fishman, 1lst Lt.,, JAGD, 02052529, and I,
David I. Day, 2nd Lt., JAGD, 02052525, certifv that on the
9th day of July, 1945, personally appeared before us Pris-
cilo Mendiola, 169 Lardizabal, Interior, Samnaloc, Manila,

P. I., and mave the foresoln~ answers to the several ques-
tions set forth; that after hlis testimonv had been trans-
cribed the sald Priscllo Mendiola read the same,and affixed
hiz signature thereto in our presence this day of July,
1945, .

HAM ®ISWMAN, 1st Lt., JAGD

Manila, P. I. M oL et :
3|, July, 1945. DAVID T. DAY, 2nd Lt., JAGD

Investizator-Txaminers

.
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ANTONIO DE MAYO, after having been duly sworn, testi-

fled at 33 Shaw Boulevard, Mandaluyong, Rizal, on _ 18

August 1945, as follows:
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What 18 your name?
Antonio de Mayo.

Where do you live? :
33 Shaw Boulevard, Mandaluyong, Rizal.

How 0ld are you?
18 years old.

What is your occupation?

Laborer.

Are you a Filipino citizen?

Yes. y
In case you should move from Here, who would know where
to find you at all times? -

Julian Calumay, 876-A C'Donnell, Santa Cruz, Manila,
PoTs: ’ :

Calling your attention to the first part of February,
1945, by whom were you then employed?
Bg; Aquiles Laguda, 1029 Oregon, Ermita, Manlila, P. I.

How long had you worked for him?
For one and a half years, I was his cook.

Were you at the home of Aquiles Laguda on Friday,
February 9, 1945?
Yes.

Who else was there with you at that time?

Aquiles Laguda, Corazon Laguda and their two sons;
Hortensia Laguda; Manuel Plaridel Sotto; Abelardo Lopez;
Alda Laguda; Paz Lopez Laguda, a widow; and I.

Did other people come there that day?
Yes. !

What time did they come there?
8:00 o'clock in the mofning.

"'Did anyone else come there that day!

Yea, Some Japanese came there becaueé they heard a

- shot which they bellieved to have come from the house

of Mr. Laguda but which really came from the center

of the street., The Japanese made us put our hands up
and searched the whole house, but when they found
nothing, they left. . A1l these people I have named were
all there.

-
Did you hear the shot? : ;
Yes. US.A. V8 Temeyuki YAMASHITA
T d th h -
Who fired the shot? Befense 2 s i
I don't know, . Receiveds Exhibit Ne,
Ty
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Did anyone in the Laguda house fire the shot?
No. B

Dii this éroup leave that house on Friday, February 9,
19452

Yes, at 5:00 o'clock in the afternoon. We all went to
the YMCA.

Everyone you have named left the house of Aquliles Laguda
at that time and went to the YMCA?
Yes. -

Where was the YMCA?
The YMCA was near the northeast corner of Oregon and
Pennsylvania Streets.

-

How far was the YMCA from' thle house of Aquiles Laguda?
Very near, about five meters.
th did you all leave the Laguda house and go to the
YMCA?
Because the fire was very near our home already.
Did anything happen between the Laguda house and the
YMCA? .

““Nothing.
Who was at the YMCA when your group got there?
A Mr, Vera who was a jJanitor at the YMCA; Ramon Ardena;

James Papa; Pablo Viray; and there were many others
whose names I did not know and don't know now.

What happened while all you people were at the YM7TA?

Five Japenese soldiers came to the YMCA and then told
the women to go to the Philippine General Hospital. The
women left and went to the hospital. They lined all the
men up and searched them for weavons. The Japanese
counted the men. There were 16 in all. . The Japanese
told us that if anyone of the 16 escape, they will kill
us all. They told us to go back to the YMCA and placed

a guard on the street to watch us. The five Japanese

who came to the YMCA were navy neople in charge of a cap-
tain. They were quartered 1n the house of a Mr, de
Silva whose first name I don't know, which was located
on the northwest corner of Pennsylvanla and Oregon
“treets. The Japanese were dressed in dark green khaki
uniform. They wore helmets and had a camouflage net
which looks like a fisherman's net over their heads to
the waists. They had red markings on their left nockets.
The markings were zigzag.

What did the 16 men do when they went back to the YMCA?
We stayed all night theref

How lonz,did you stay there on Saturday, February 10,
19457
We stayed there until about 7 00 o'clock, Saturday eve-

ning. e

Did all of ghe 16 men lea¥e the YMCA at the same time?
Yes. e
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Where did you go from the YMGA?'.

~ We vent to a burnt out area on Pennsylvania and Colorado

Streets near Padre Faura Street.

I hand you a sketch marked Exhibit A and ask you to
point out where it was that you and the other men went
from the YMCA? :

We went from the YMCA to the area marked VACANT LOT on
that paper.

Were there any people on the vacant lot already when you
got there?

There were many people there already when we arrived.
There were Chinese, Filipinos, Spanish and other people.

-

Whaﬁ other veonle?

"I don't know their nationalities; they were white people.

Did all the men:-who were with you at the YMCA go to this
vacant lot? .=

All of them started out and all got there except James
Papa. He was shot by the Japanese at about thg middle
of the block between Oregon, Colorado, Padre Faura, and
Pennsylvania Streets, about halfway between the YMCA
and the vacdnt lot.

Did you see Papa at the time he was shot? ;
Yes. When Papa was shot, he was badly wounded. He was
shot in the chest. Manuel Sotto picked him up and car-
ried him over by a tree where he laid him down. I was
with Sotto at the time Papa sald to us that we should
leave him and the rest of us go on and try to get away.’
That is what we did.

When you arrived at the vacant lot, did you see anyone
that you knew? :
Yes. ' -

¥Who did you see that you knew?
Mr. Rozenzwelg, whose first name I don't know.

I hand you a photograph marked Exhibit B and ask you if
the man on that picture is the Mr. Rozenzwelg whom you
saw at the vacant lot? 5
Yes.

Who was with him on the vacant lot if anyone?

I don't know whether anyone was with him or not. I was
trying to hide and did get under some iron roofing
sheets.

I hand you a picture marked Exhibit C and ask you whether
you saw these people or any of them on the vacant lot?

I can not tell because there were many Chinese there and

I can not tell one Chinese from another.

-

How long did you stay at the vacant lot?
More than two hours.

What time ‘was it when you left the vacant lot?
I don't know what time it was. It was getting dark.

133 : el
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How 4id you happen to leave the ‘vacant lot?

. Many Japanese, I don't know how many, came to the vacant

lot and told all of us to go to the Philippine General
Hospital.

Were these Japanese army or navy?
Navy.

How were they dressed?
Same as the ones at the YMCA. 3

What kind of weapons did they have, if any?

Some of them had rifles with fixed bayonete; ‘some had
submachine-guns. Most of them carried hand grenades on
a belt around their walsts,

Were there any officers among them? : i
YOB. ks » &Y
c Sk

How many? : : G

There were several., I don't know exactly how many. They
wore red and vhite Kempel bands which were red strips of
cloth from the left side of their bodies at about their
walsts at an angle-across theilr breasts to their right
shoulders. The red cloth strip was striped with white,
how many stripes I could not remember. These officers
carried sabers and nistols.

Do you know the names of any of these Japanese?
No.

Do you know the organization to which they or any of them
belonzed?
I do not know.

Did the Japanese make all the people who were in this:
vacant .lot leave there?

Yes, men, women and children were made to leave the va-
cant lot.

Did all the people whom you have mentioned and that you
have nemed leave the vacant lot?
Yes. I saw them myself,

Where did these people go from the vacant lot?
Thev went all to Padre Faura and up on Padre Faura to-

‘ wards Taft Avenue.

Vhat happened when you reached the corner of Taft Avenue?
They separated the men from the women.

Where did the women go?

The women went to. the Philipplne General Hospital. _All
except one, & Filipino ‘I think.,. She .stayed there at the
corner trying to get her belongings and didn't go with
the other women. An officer with a saber swung at her
with his saber, holding it with two hands and cut her
head off. I do not know her name,

% .
Do you know of anyone else who saw this woman killed at
that corner?
There were others who could have seen it, but I do not

know whether anyone else aid,
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How many Japanese were there at the corner of Padre Faura
Street and Taft Avenue? .
There were 15 of them. X

Were any of them officers?
Yes, but I couldn't remember how many because they were
moving around all the time.

. How were the Japanese at the corner of Padre Faura Street

and Taft Avenue dressed? 3

The soldiers were dressed like the others I told you
about, but the officers wore a brown woolen uniform, with
the red cloth strips across their chests like the ones
at the vacant lot. :

Were any of these soldiers or officers the same ones who
were at the vacant lot?

Yes, -the ones who guarded us on the way up Padre Faura
c Street came from the vacant lot. gl

Were any of the soldiers or officers at Taft Avenue and
Padre Faura:Street the same as the ones who were at the
YMCA?

I don't know.

Were any of the soldiers or officers at the vacant lot
the same as the ones at the YMCA?

Some of the Japanese at the vacant lot came from the YMCA,
but how many, I don't know.

Were there any men lined up on the east side of Taft
Avenue when your group got there at the corner?
No, not yet.

What did the Japanese do with the men who were left at
the corner after the women went to the Philippine General
Hospital?

We were made to line up and hold our hands up in the air.

Did the Japanese say anything to you then?
After we were lined up, the Japanese asked us i1l we were
guerrillas. We all sald no.

How many men in the group who were lined up at the cormer
came with you from the vacant lot?
I can't tell, but I think about 200.

Were any of the men brought there and lined up after
your group from the vacant lot was lined up?

Ves, some were brought after we were lined up. I think
they were about 50, but I am not sure. There were
several of them.

After all the men were lined up, what did the Japanese
do?

.They machine-gunned the line of men from one end to the
other one time.

What haopened to the men?

Most of the men fell suddenly to the ground®. Many were
killed immediately. There was much screaming and groan-
ing.

.
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Did anyone try to run awey immediately after the Japanese
machine-gunned the line of men?

- There were two who tried to run away, but the Javanese

shot at them and killed one of them.

Who were they?
I don't know their names, but they were Filipino men, both
about 35 years of age who lived in the neighborhood around

.the Paco Fire Station. I knew their faces, but I never

did know thelr names.

What did you 'do when the Japaneae machine-munned the
group?

I fell down suddenly to the ground and acted as if I were
dead.

What did the Japanese do after that? s
The Japangse came over to us and kicked everyone. - And ..
if they were moving, the Japanese bayonetted them and @~
one of the .officers cut off the heads of some of them,
I think, with a saber. Just how many heads were cut off,

I don't know, but there were several.

Did you see anyone whom you knew and whom you have named
to us who was bayonetted by the Japanese?

Ves, Dr. Vicente Gonza~a. Fe-wac near me ané he was act-
ing like he was dead. I 21dn'* raise up to see what vas
roing on over the vlece. I saw the body of Aguiles Lagu-
da after he was killed there. Fe was not bayonetted, but
only shot. I can't remember anybody else that I saw there

‘although most of them were dead and lyine around wvwhere we

have been lined up.

Did you see the body of Franz Rozenzwelg?
No, but I saw him when we were all lined up. Ye was uvn
in-front and I am not sure he was killed bv bullets,

How long did you lie on the eround and pretend to te
dead after vou were machine-cunned?
About an hour until the Javanese left that place.

Then what d4id vou do?

I stayed down on the ground and rolled over and over
until I reached an air-raid shelter which was richt be-
hind where we were lined un. I dropped down into 1it.

What did vou do then?

While I was in the shelter, there were Javanese soldiers
in front of the Nurses' Home. I later ~ot out of the air-
rald shelter and went into the Corona Restaurant which
was the only buildins alon~ there which has not vet been
burned.

How lon% did vou stay in the restaurant?
I stayed there most of the nic~ht.

Did anyone stay there with you?

Another man, a Tilivino, abcut 40 years old, vhose first
name was Salvador and whose last name T ¢o not know, s
svent the nisht with me,
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Was this Salvador-one of the group who was lined up ‘and
shot -by -the Japanese?

Yes.

Vhen did you and Salvador leave the restaurant?
Selvador left sometime during the nisht and I left after

he did. I left sometime around midnight.

Where did you go?

I went back, to that vacant lot on colorado Street where
we all were before.

Did you see anyone alse who was lined up with you get

away?

Yes, I saw several, about five men running away.

Did you see any of them afterwards who was lined-up with

you?

I saw one of them that night, a boy named Riccrdq whoae
know. He'lis a Filiplno, about 21 years
of age. He came into the Corona Restaurant while Salva-
dor and I were there and he was stlill there when we left,

laBt name I don't

Do you know where he can be located?

I don't know.

-

Y

Do you know of anyone slse who escaved after the machine-

gunning?

Yes. I have seen Manuel Sotto, and I have heard that Dr.
Gonzaga, Raoul Akot, and Fortunato Tullo got away.

Have you heard of -anyone else who got away?

No more.

Were you shot or bayonetted by the Japanese there on the
corner of Padre Faura Street and 'Taft Avenue? ;
I was shot on the left arm on two places by machine-gun .

bullets, but I was not bayonetted.

How long did you stay on the vacant lot on colqrﬁdo
Street after the shooting?
I stayed there for four days.

While you were there on the vacant lot after the shooting;—
did you see anyone who had been lined up - with you when

you were shot?

~Only this man, Salvador, who' was with me.

Do you know whether the Japanese at any time accused the
men who were lined up and machine-gunned of being guerril-
las or engaging in sabotage or anti-Japanese activities?

I don't know.

Do you know if the men who were lined up there .at_the
corner of Padre Faura Street and Taft Avenue were guer-
rillas or saboteurs or had engaged in anti-Japanese-

adtivltiea’
I don't kmnow.
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o} Is there anything else.that you can tell us about the
shooting?
A No more.

ANTONIO DE MAIO :

COMMONWEALTH OF THE PHILIPPINES)
PROVINCE OF RIZAL ) 88
MUNICIPALITY OF MANDALUYONG )

I, Antonio de Mayo, of lawful age, being duly sworn on
oath, state that I had read to me and understood the fore-
going transcription of my interrogation.and all answers
contained therein, consisting of nine pages, are true to
the best of my knowledge and belief.

ANTCNIO DE MAYO

-

Subscribed and sworn to before me this 4225 day of

August, 1945,
]
éAéID I.IDAY, 2nd %t.. JAGD

COMMONWEALTH OF THE PHILIPPINEB; s
88
CITY OF MANILA

I, Jose D, Magno, residing at 1334 Miguelin, Sampaloc,
Manila, P. I., of lawful age, being duly sworn on oath,
state that I truly translated the questions and_answers
given from English to Tagalog and from Tagalog to English
respectively and that after being transcribed, I truly
translated the foregoing deposition containing nine pages,
to the witness; that the witness thereupon in my presence
affixed his signature thereto.

0

. MAGNO
Subseribed and sworn to before me this AZ day of

August, 1945,
DAVID I. DAY, gnth..‘JAGD

CERTIFICATE

_— e, e m e e - e = -

—

We, Abraham Fishman, 1lst Lt., 02052529, JAGD, and
David I. Day, 2nd Lt., 02052525 ‘JAGD, certify that on

[EX _ day of August 1945, personally appeared before ¢

us Antonio de Mayo, 'and according to Jose D, Magno, gave
the foregoing anewers to the several gquestions set forth

-
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therein; that after his testimony has heen transcribed,
the sald Antonio de Mayo had read to him by the said
interpreter the same and affixed hig eicnature therein in
our presence.

PLACE: Manila, P.I.

AERAEAN FISHMAN, 1s¥T Lt., JA%D

DATE: /f Aucust, 1045 M‘,‘Q_@
; DAVED I. DAY, 2nd Lt., JA%D
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' °  CLARA C. JIMENEZ, after having been dulg sworn, testi-
. fied at the Santa Ana Heealth Center, Medel St

Ann Manila, on 3 July 1945 as follows:

Q
A

What is your nama?
Clara C, Jimenez.

How.o0ld ars you?
31. -
Filipino.

Are you married?
Yes,

'What is your oitizenship?

Is your husband alive?

He 18 dead.
What was ﬁis name?

Eustacio A; Jimenez.

What was his ococupation?
Acoountant. He was connected with the Bureau of Audits.

Was your husband a citizen of the Philippines?
/-

Yes.

How old was he at the time of his dedth?

31.

Where do you live now?
137 Suter, Santa Ana, Manila,

With whom do you live?
With my father-in-law.

What is his name?
Felipe Jimenez.

What is his occupation?

City Auditor.

- Where do you work?

reet, Santa

Santa Ana Health Center, Liedel Street, Santa Ana, Manila.

Do you remember February 10, 19457

Yes.

What happened on that date?
At about 5:00 o'clock in the afternoon, the Japanese set
fire to the houses surrounding ours and our house was
the fire. Then, we ran to the adjoin-

dater included in

ing vacant lot which was burned previously.
there for about thirty minutes.
house, the Japgnese shot at us.

house were two machine-guns.
street, but bored holes through the fence so that we can
reach a place of safety.

We stayed _.
When we fled from the
Right in front of our

We did not pass through the

Were those machine-guns firing at you?
I think those machine-guns were used to kill Colonel Te-
lesforo hkiartinez who was living near our house. The

A. vs Tomeyuki YAMASHITA

. g%—f’" mm.n..ééi_
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J‘npaniu who shot at us were using rifles and pistols.

Who were with you at the time the Japanese soldiers
were firing at you?

My ochildren, Angonta, tgo 6; Alberto, age 7; Teresa.
age 2; -my maid, Consolacion Tornquinil, age 16, ny
houuboy, Juanito delos Reyes alias Juanito Tuli:c 80
2l; and my brother, Augusto Calianga, age 19.

gm all these persons live in your house?
es, X

;{oro they all Filipino ei.tizeu?
es,

Why were the J’apanuo lhooting at you?
We do not know.

Did they give you any order to stop or go any plue? -
No. Anyone they saw in the house was shot at., =, -°

They shot at you all as soon u you tried to loavo tho
house, is,that right?

Yes, in fact.we were orawling when we left the house.
We were not able to ranm.

Had the Japanese ever lnatruoted you not to leave your
house?
No.

Were any of you hit by the Japanese firing?
No.

How many Japanese soldiers were there firing?
There were many, but they were not together.

. About how many were there firing at you?

In that place, about ten of them, more or less.

Do you know the names of any of them?
No.

Describe the uniform whieh they wore?

The color of their uniform was greenish khaki. They wore
helmets. By the way, I forgot to mention that the one
in oharge of that battalion was Captain Tanaka. I do not
know his first neme.

How do you know his name?

Bedause when we were running, a neighbor of ours said

that Captain Tanaka can help us, I asked who Captain

Tanaka was and he said Captain Tanaka was in charge of
the garrison at Colorado and Oregon Streets.

What building was this Japanese garrison quartered?..
It was in a house in whioh Dootor Jaime Laioco stayed at
the nopthwest corner of Oregon and Colorado Streets.

Do you know what unit was garrisoned there?
I a0 not know.

<

Waa it -a battalion that was quartered there?
Frankly, I do not know how many men compose a battalion,

a5
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Did you notice any f the insignias on the uniform

and caps of the soldiers who were firing at you?
I haven't noticed any insignias, but uoording to some
people thcy were marines,

Who told you that they were marines?
The people who fled with us. 4s you know, when we were
in the vacant lot we knew before hand that the Japanese

were marines,

':l cngtdn Tanaka among the soldiers who were firing
at you ‘
I do not know exactly. £ =

Was he in command of those soldiers?
Yes.

.Ho'dnyonhww?

Because he was living near our house. It is logieal to:
assume that he was their commander. S

Do you know his first name?
No.

Do you know the names of any other Japanese officers or
soldiers who were near your neighborhood?
I do not know, Gk

Were there any officers with the soldiers who were fir-
ing at you?

I am not very sure. It is hard to distinguish because
their uniforms were almost the same,

Were any of them carrying swords or sabers?
Many of them were carrying sabors and pistols.

Did you see whether the Japanese aotually hit anyone at
the time they started firing?

Yes. A woman was hit in front of our house and a Chinese
man, That is why we did not dare to pass through the
street. There were many other casualties,

What was the name of the woman who was hit in front of
our house?
do not know her name, She must be about 30 years old.

Who was the Chinese man who was hit?
I do not know his name, too. He was about 35 to 40 years.

Were they both killed?
The woman was killed., When we left, the Chinese man was
8till alive. They were the only ones we saw,

You actually saw the shooting from your house? -
Yes, We were at the back of the house. We wanted to
pass through the front gate, but when we saw the woman
shot we~did not proceed.

Where did you go from your house?
To a vacant lot next to our house,

And was th-ore a burned out vacant area north of your
house 6n the west side of Colorado Street extending to
Padre Faura Street?

Yes.
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Who were with you in that vacant lot?
We were many. ’ ‘

About how many people? £

We were around 300 including the children that were ga-
thered in that burned out area. Each family was hidden
in an improvised shelter. These improvised shelters were
made from galvanized iron sheets taken from the houses

that were burned.

Is the vacant lot that you mentioned the placed marked
vacant lot identified as Exhibit A?
Yeao : £

Give us the names of all persons whom you remember were
with you in the vacant lot,

The family of Justice Anacleto Diaz: Anacleto Diaz, age
65; his sons, Teodoro, age 35, and Carlos, age 30;

Carlos' wife, age 25, and his children, ages 6, 4, and

2; his daughter, Isabel, age 22; two maids of the Diaz - *
family, ages 20 and 25; and one cook, age 25. L R

Who is the next family? : Vi
The family of Luis Perez-Samanillo: Luis Perez-Samanillo,
age 55; his wife; and one Domingo, a gardener whose first
name I do not know, age 30,

Who is the next family? il

The family of Silvestre Berces: Silvestre Berces, age 30;
his wife, age 28; his sons, ages 10 and 8; his daughters
ages 5 and 3 months; and a sister-in-law of Mr. Berces,
one Concordia, age 25.

Where did the Diaz family live?
Next to our house., 419 Colorado, Ermita, Manila,

Where did the Berces family live?
In the garage back of our house.

Where did the family of Luis Perez-Samanillo live?
They were living in Looban Street, but three days pre-
vious to February 10th their vicinity was burned so
that they evacuated to our house. 1

They were living in your house on February 10th?

Yes,

Do you know whether the members of the Diaz, Perez-Sama-
nillo, and Berces families were all Filipino ol tizens?
All exdept the family of Perez-Samanillo.

What was his citizenship?
Spanish., His wife was a German,

Who else did you recognize in the vacant lot?.
The family of Professor Delfin de la Paz and Mrs, Ange-
les whose first name I do not kmow. £

Do you know where Mrs. Angeles lived?
Near our house. It might be in Padre Faura. °

Whatﬁl\na her- husband's name?
I do not know,

47
"'SECRET



o

>

O - o PO

o b

o

>o

o b O

Po > © > o

SECRET

Who were with Mrs. Angeles?
Hor ohildren, ages about 16 and 18, I do not kmow
their nemes. :

What members of the De la Paz family did you see in
the vacant lot?

Professor De la Paz' children. I do not know their
nemes.

'or; Mr. and Mrs., Delfin de la Paz in the vacant 1ot,
too
Yes.

Do you know whether the members ot the rmly of Mrs.
Angeles were all Filipino oitizens?
Yes, they were.

Who else did you see in the vacant lot?
There were many peop ople there, but I do not know their
names., Most of"them were Filipinos; next in number

were the Chinese. There were Spaniards, Russians and =

some others. I also saw in the vacant lot Luis del
Rosario, age 30, who is still living in Tondo.

Where does he live?
In Sande, Tondo, Manila.

I show you a pioture marked Exhibit B Have you ever
seen either of the two persons in that pioture?

Do you remember the names of any other persons besides
those you have already named who were with you in the
vacant lot?

No.

What happened after you left the vacant lot?
We were told by the marines to go to the Philippine
Gonornl Hospital.

mt happened then?
From the vacant lot we went north to Padre Faura and
then we went west on Padre Faura towards Taft Avemue

until we reached the corner of Taft Avenue and Padre

Faura,

Did you know whether all of the people who were with

you in that vacant lot proceeded with you to the ocorner
gt Taft Avenue and Padre Faura?
es,

Why? :
Because the marines were very strioct. We did not like -
to go, but they will bayonet. us. Thére were many ma-
rines all around.

There were soldierl all around so that no one ocould
;uape from the vacant lot?
(T I

Did you see anyone escaped from the vacant lot?
No.
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and Padre Faura?
Al]l the men were taken and were asked to line up. All
the women and ohildren were told to go to iho hocpital.

Who asked the men to linc up and told the women and
children to go to the hospital?
The marines.

How many?
There were many. Ihybe there were about twenty of them

‘on the corner of Taft Avenue and Padre Faura and nany

ltill were scattered around the vieinity.

How do you know they were marines?
Because we knew before February 10th that only the ma-

rines were left in the ocity.

What uniform were the Japaneae soldiers at the corner of
Taft Avenue and Padre Faura wearing?
Khaki of greenish oolor.

Did ‘they have any 1n51gn1a on their uniform or caps?
I 4o not remember.

Were they carrying rifles or sabers?
They were carrying pistols. :
/
Were there any officers among them?
There must be. As I gald, it is so hard to distinguish
easily the officers from the soldiers.

Did you see any machine-guns at or near that corner?
I did not see. It was only in front of our house where
I saw three machine-guns,

What did the women do after they were ordered to go to
the hospital?

We followed the Japanese meekly. We did not make any
complaints.

Where did you go?

We tried to go to the hospital first, but we were not
allowed to enter. All doors of the hospital were closed.
So we stayed on the grounds between the Nurses' Home and
the hospital.

What time of the day was this that you went to the
hospital?
At about 7:00 o'clock in the evening.

Was it already dark? ‘
Yes, but we could still recognize faces. It was dusk.

“Where were the men lined up by the ‘Japanese marines?

They were lined up on Taft Avenue near the corner of
Padre Faura near a small restaurant.

I show you a map identified as Exhibvit A, Were the men
lined up at the place on the map marked "Males Lined Up"%
Yes.

Is that map a ocorrect representation, except for aoale,
of the area involved?
Yes. -, 49
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. Q. Wnom aid Bpu See among the men who were lined up?

A Anacleto Diaz who was ahead of my husdband and his two
sons, Teodoro and Carlos.

Q  Who else did you see with your husband? _

A My son, Alberto, age 7. However, the Japanese allowed

. me to get him. :

Q Who else did you see lined up?

A My brother, Augusto Calianga; my servant, Juanito; Jua-
nito ldralin, a Filipino about 27 years old; Luis Perez-
Samanillo, Mr. Silvestre Berces, Professor Delfin de la
Paz, and Mr. Luis del Rosario. I do not remembsr the
rest. =

Q Do you know the address of Juanito Edralin or any rela-
tive of his? :

- A No. However, his parents lived in Imus, Cavite.

Q Did you leo‘bhinelo among those lined up? ek

A Yes., , '

Q Do you know any of them?

A No. ;

Q VWere all the men and boys with you in the vacint lot
inocluded among those who were lined up?

A Yes.

Q How do you know the men and boys with you in the vacant
lot were lined up?

A They had no means of escape. There was a tight cordon

of Japanese soldiers all around them. Japanese soldiers
were with us from the time we were rounded up in the va-
cant lot until we reached the corner where the men were
lined up.

Q What ﬁid you see or hear after you left the grounds of .
the hospital or on the way there?

A I heard nothing, except in about an hour after we left
the hospital we heard machine-gun fire. The firing of
machine-guns ceme fram the direction of Padre Faura and
Taft Avenue. by

.

Q Do you know how many machine-guns there were?

A Agcording to Mr. del Rosario there were five.

Q How many did you hear?

A I can not distinguish.

Q Did you see the machine-guns firing?

A No. -

Q@ Could you see the men to-whom they were firing?

A No.

Q Were they firing at the men who were lined up?

A T think so.

Q why? e 4

A Because who else will they fire at there, . Almost all

the women and children were near our place.
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Did the women try to gain admission to the hospital?
Yes, they aiad. : ; :

What happened?

The boys in the hospital said that they have received
orders from the military authorities not to admit any-
one in the hospital. ’ :

So what happened? 3

. We stayed in the hospital grounds,

What h appened the next morni

?
We ‘went up to the hospital, ngt first the dootor did not

want to admit us, but we insisted because the shelling
was going on intensely. We were sent to the dispensary

How long did you stay in the dispensary? “
We stayed there ome day and one night. Later, we trans

ferred tqhtho main building where we stayed until ‘Feb- .

™ary 17t

Do you know whether any of the men who were lined up
escaped?

Yes, my servant, Juanito, Mr., del Rosario and a certain
Dr. Gonzaga whose first name I do not know., I have ne-
ver seen any of the others afterwards,

when the Americans came. e

/‘
Do you know where your servant is now?
I have looked for him in many places, but I have not
been able to find him.

Do you know where Mr, del Rosario 1s?
At present he is residing at Sande, Tondo, but I do not
know exaotly where in Sande. -

Do you know anyone who can help us locate your servant
and Mr. del Rosario?
No.

Where is Dr. Gonzaga?
I do not know where he is now,

Do you have any idea how we can find him?
No.

Is he a physician?
I think he is.

Do you know where he lived in February, 1945%?

Near our viocinity. I do not know him. It was my ser-
vant who said that it was Dr. Gonzaga who escaped with
him,

These men who escaped-had been among those who lined

-

up, but they escaped after the shooting, is that right?

Yes. According to Mr. del Rosario, he ran when he saw
the machine-guns being mounted. They shot at him, but
he was not hit.

What did your servant, Juanito, say about the shooting?
He said they were asked to line up. They were not tied
but were allowed to whisper to one another..  They were

=
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very orderly. They did not want to inour the anger of
the Japanese. After about an hour when the Japanese
thought that there were no more people in the vacant
lot, they were searched for weapons one by one. There
was an. officer who addressed them and who said: "All :
Filiginos bad}j in broken English, "all of you now 'pong,
pong"” as he pointed his gun at them, meaning that the
Filipinos would now be shot. Then, about five machine-
guns were mounted and all the men who were lined up
were 8hot. They were shot at five times, according to
my servant. My servant was carrying a big leather suit
case which he used for cover when they fired at them,
When all the men fell, he pretended he was killed, too.
Then one by one the J’apaneae sentries waAnt to the ones
that fell and with the point of the sabers tested whether
they were still alive. Those who were still alive and

. moved were further bayonetted by the Japanese. My ser-

vant bled, but he did not move. He was again bayonetted.
at the side of the throat. Then at about dawn, & man
went to his fallen comrades one by one saying: "Are you -
alive, are you alivef". I think this man was Dr., Gonza-
ga. Dr. Gonzaga was the one who asked my servant whether
he ocould run, My servant answered that he pyas wounded.
but ocould run still. So they -crawled. The following
night he crawled his way until he was able to reach the

When was it that you first saw your servant, Juanito,
after the 10th of February?
The morning of February 13th at the hospital.

And it was then that he told you what he had seen?
Yes.

Have you seen him since then?

Coming from the Philippine General Hospital, he stayed
with us for a week more. Then, I told him that I ocan not
pay his former wage as my husband was already dead and
we are financially hard up. So he has to leave,

Do you know where fte went to?
No.

Did you ever see your husband after February 10th?
No.

Did your husband and servant engage in any guerrilla or
sabotage or any anti-Japanese activities?
None that I know of.

Do you know whether any of the other men who were shot
engaged in any such activities? :
Yes, my brother was a guerrilla,

Did the J'apanese know that he was a guerrilla?

No.

Was there anyone else 'besides your brother who was a
guerrilla?

Juanito Edralin.-

Did the Japanese know of 1t?
No, I am sure of that,

Do you know anything about Colonel Telesforo Martinez?
He had an orﬁoe on the; first floor of our house at
2
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417 Colorado. I do not know then, but later I heard
that he was a leader of guerrillas. ;

Q Did the Japanese at any time charge or state that any of -
the men that they had lined up had engaged in any anti-
Japanese activities? -

Yes, earlier on Saturday morning.

When?

Earlier on Saturday morrning, February 10th, some Japanese
soldiers came to our house and said that all the men were
guerrillas and wanted to shoot them, but we pleaded and
they took them to Captain 'l'anaka, Captain Tanaka, after
investigating, released them. - :

> o

How do you know this? 3
I saw them take them and talked to the men when they all .
came back to our house.

> o

Q Do you know anything more about the shooting that took - ¢ °
place on the corner of Taft avenue and Padre Faura-on 5
10 February 1945%

A No more.

6 7
e

COMMONWEALTH OF THE PHILIPPINES} o
CITY OF MANILA

I, Clara C. Jimenez, of lawful age, being duly sworn on
oath, state that I have read and understood the foregoing trans-
cription of my interrogation and all answers contained there-
in, consisting of ten pages, are true to the best of my know-
ledge and belief. :

Chasa. @

CLARA C. Z - q

Subscribed and sworn to before me this :ukzi
July, 1945,

We, Abraham Fishman, 1lst Lt., 02052529, JAGD, and David
I. Day, 2nd Lt., 02052525, JAGD, certify that on the 3rd day
of July 1945, personally appeared before us Clara C. Jimenez,
and gave the foregolng answers to the several questions sq}
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forth; that after her testimony had been transcribed, the.
said Clara C. Jimenez read the same and affixed her signa-
ture thereto in our presence.
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CIRIACA MONTEYRO ca:s'rm. arter having bun duly
. SWorm, testified at the Widow's Home, Nagtahan root,
Sampaloc, Manila, on 4 July 1945, as follows:

What is :
Ciriesoca {:u nteyro Oriltom.

How old are you?
38 years old.,

Of what country are you a oitizen?
Phj.uppiul.

Where do you live?
Widow's Kc-o. Nagtahan, Sampaloc, Manila,

Where do work?
Econamic Control Administration. I work there as a
relierf worker.

What is your office address? c
Tanduay, Manila, at the former NACOCO Building. T

In ease you should move from here, who would always
know your address?

My son, Private Jose Cristobal, 1781 Engifieer Marine
Corps, Punta, Santa Ana, Manila,

Is your husband alive? T
I oan not tell you, He disappeared.

What was his name?
Gabriel Cristobal.

When 4id he disappear?
During the three days when nobody was allowed to go 1n
or out of our house. :

> © »o PO PO PO Po PO
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What date?
February 8, 1945.

I‘Igv old was he at the time he disappeared?

What was his ocoupation? :
Before the war broke out he was engaged in 1life insurance.

And after the war broke out?
He did not have any fix work.

Was he a Filipino citizen?
Yes,

Where did you live at the early part of February, 1945?
1383 Gral. Luma, Manila, - 5o

Do you remember anything unusual that happened on the
%Oth of February?
(T
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What happened? &
We were not allowed to leave our house. We were shot at
and machine-gunned whenever we tried to go out of our doors,

US.A. vs Temeyuki YAMASHITA 6

Prosecution ’ 7 :
 Hefoass " ExtibitNosZ. SECRET o.m?’
Received: - A

il

-


http:Saapal.oe

PO PO PO

>0 PO PO PO B O

SECRET

‘At about 3:00 or 5:C0 o'clook in the afternoon, my

children saw our neighbor's house aflame and advised
me to leave the house. We ran to the backyard where
we saw Japanese soldiers pouring gasoline on our door
and set fire to it. That was the time when we oclimbed
over the back wall which was about six feest high in
order to reach our other neighbor's yard leading to
Padre Faura Street.

After you oclimbed the wall, what 4id you do?
We went out on Padre Faura. >
Near what place? ;
Between Colorado and Pennsylvania

What happened then? _

We met Japanese Military Policemen who asked us for
passes. My children and I showed them our military
passes, Our companions could not show any- pauog. et
Later, we were told to go to the First Baptist Church
at the corner of Pennsylvania and Padre Faura where
they told us to leave all our food. After leaving all
our food; we were again told to go to the Philippine
General Hospital. I was the last one to leave because
I had to go back for my dog which was left behind.
Thus, I was able to see the men being lined up near
the Corona Store at the-corner of Taft Avenue and Padre
Faura. The line was parallel to Taft Avenue.

Who did you see lined up at the corner of Padre Faura
and Tarft Avenue in the evening of February 10, 1045?
My son, Jose Cristobal, age 18; Mr. Platon whose first
name I do not know, about 40 years old, and his son
Fulgencio Platon, about 14 years old; a neighbor whose
name I do not know, age 35; several éhinoso, William
Woo Cheng Tam, age 22; Peter Wbo Cheng Tpm, about 30
years o0ld; Charlie or Woo Ching Chuan, &ge 36; Chua
Ah See, age 40; Jemes Woo, Jr., age .17; Henry Woo, age
15; and some others, I know all their names because

I was the seoretary of our Neighborhood Association,
Their first names as I have given them are their Amer-
iocan names that they use.

Did you see any Chinese in addition to those you have
already named?
Yes, those living in Pennsylvania,

Do you know their names?
No. b i

What citizenship were the Filipinos you mentioned? '

- Filipino citizens,

And the Chinese? ; -

Chinese citizens. .
How do you know this? -

A8 I have told you before, I was the secoretary of our .
Neighborhood Assocation and as such I was informed of
their citizenships. P

I show you a pieture marked Exhibit C showinz a number
of Chinese people. Will you tell us by location on the

\
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-ploture which ones you saw in the line up?

In the bottom row from left to right as you face. the
Pioture, I saw the first boy and the fifth boy; in
the row immediately above them, I saw all four of

the men; in the row above, I saw both of the men; and
in the top row, I saw both of the men.

I show you a piocture marked Exhibit B, Did you ever
see the man in that picture?
No, I aid not.

Do you remember the names of any other men or boys who
were lined up at the corner of Padre Faura and Taft
Avenue? .

I know them by faces, but I can not tell you their names,

About how many men and boys were among the groups of
people there lined up including those you have a.lready
mentioned?

About thirty to forty. e ‘ “f

What time of the evening was it when they uare 11ned np?
At about 7:00 or 8:00 o'eolook,.

Was it dark? _
It was twilight and I could still recognize faces.

And you distinctly sew among the line up all the men
§ou have named?
o8,

Where were you at the time?

During the lining up, I was just behind the Corona Store
which was situated at the corner of Taft Avenue and Pad-
re Faura, When I saw the men being lined up, I moved
back. Later, the J’apanono mounted the uohm-gm

From your position at tho back of the store, could you-
see the men lined up?

Yes, I was already in the beginning of the line but I
mod back behind the store before the men were shot.

'no told the men to iine up? o
The Japanese MPs.

How do you know they were MPs?
They have red armbands.

What did the armbands say? :
K. P, which means "Kempei" or military police.

The initial K, P,
Yes, with a Japanese inscription below it.

Were they army or navy personnel? -
The soldiers were navy while the MPs were army personnel.

Hov do you know that the MPs were army personnel?
Beocause the army lived in front of our house across the
street. That was their headquarters. 73

How do-you know that the soldiers were navy peraonnel?

Beocause of their uniform. Thoy had anchor on their caps.-
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What was the jolor of their uniform? i

Green. The Japanese soldiers told us that they be-
longed to the navy. Their hcadqunrtorl was also
near- our house.

Doseribe the uniform that the army soldiers wore?
Khaki uniform with white collar comming out of their
khaki shirt.

Did‘yOu see any soldiers of the army there who were
not also MPs?
No, they were all MPs.

What kind of cape did they army soldiers wear?
They had caps with a bill and a star on top.

Did you see any insignia on the army or navy luldier-?
No.

Dia you see any officers among them? L. s
Yes, I saw one.

: How many navy soldiers and MPs were there?

About ten to fifteen were in front of the line up. There
were others all around Padre Faura and Taft Avenue.

How do you know that the soldier you said was an orrioor
was really an officer?
Because he had a long saber.

What did he wear that was different from the other
soldiers?
Leggings or boots.

Was he an army officer or a navy officer?
Army officer,

How do you?
Because of the white ocollar coming out or the khaki shirt.

Did the ofricer had any insignia on his shirt or ocap?
I did not notice,

Do you know the names of any of the officers or soldiers? ~—
No, because the soldiers were new to the place., Japa-

nese soldiers always transfer from one place to anothor

once in two weeks.

Did you say that the army had headquartora near your home?
Yes, The Esperanza Apartments owned by Engineer Pedro
Sioohi was the headquarters of the MPs,

What was the address?
1378 5ral. Luna, Manila, .

What unit or organizeation was quartered there?
I do not know.

What organization was quartered there on February 10th?
There was nobody there on February lOth.
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On February 1l0i» wieres was the nearest hoadqnarters?
At the Lauretsen Embroidery Building on Gral. Luna
Street, two houses 'behird the Red Cross Building.

And who was qﬁarterod there?
The MPs.

Where were'the nearest navy soldiers quartered?
At the Paco Cemetery in front of the Paco Fire Station.

gn February 10th that was their headquarters?
es.

Dg you know the unit or organization of the navy sol-
diers?

I was told by one of them that they were members of the
"Kamikaze" or suicide unit of the navy. They told us

‘also that they will defend Manila and to this I asked

"Defend Manila or depend on Manila?" which they did.not
understand. S8

. ; g
Do you know what orgenization or unit the MPs belonged to?
No, but I think they were a branch of the Military Po- '
lice from Fort Santiago.

. ™

Do you know the names of any of the soldiers or officers
of the MP or navy who e quartered near your home?

I do not know the officer's name. I know one soldier,
Teiki Chin., Chin was his first name.

How old was he?
He told me he was 19.

Did he say where he was from?
No.

He was an MP or a navy soldier?
An MP.

Did you see him on the 10th of February? : :
No, but my son saw him in front of their headquarters.

Did you see him among the soldiers at Taft Avenue and
Padre Faura that evening? —
No.

Did you see the machine-guns that fired on the men at
the corner of Taft Avenue and Padre Faura on 10 Feb-
ruary 19457 :

Yes.

.How many?

I saw two.
Where were they? =
In:front of the line up at the edge of the sidewalk.

Which soldiers were operating the machine-guns?

The navy soldiers.
L]

Are you sure?
Sure.
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g}d you see them fire the machine-guns?
es, ;

And at ‘whom did they fire the machine-guns?
To the men in the line up.

What happened when they fired the machine-guns?
The men fell at the first firing. Then, they mack
gunned again all the men who were already down.

After the men were machine-gunned again what happened?
The officer took his saber and when he saw anybody
moved he punctured him with his saber in ordexr '3 b«
sure that everybody was killed. : ;

What did the Japanese say to the men?
At the time they were lining up the men they were
shouting "Line, line". ‘o

C ;“"
Did they say anything else? s e
The men were told to raise their hands, I did not under-
stand everything they said because they  were speaking

in Japanese.

Did they do anything to the men before they shot them?
They inspected the men's passes and searched *hem for
weapons. LT

Did they find any weapons?
They found some pocket knives.

What did they say about the pooket knives?
They Jjust got them.

How big were the pocket knives?

\About three to five inches long.

Did they find any other weapons?

None that I kmow of,

Did the Japanese say anything before they machine-gunned
the men?

They were always talking out loud in Japanese, but I

did not understand them,

What time of the evening did the machine-gunning happen?
At about 7:00 or 8:00 o'clock.

Did the Japanese accuse any of the men of being guerril-
las or saboteurs or of doin§ any anti-Japanese acts?
I heard the word "guerrilla" among the Japanese words
they were saying, but what they were talking about I
do not know,

-
Why did the Japanese shoot the men?
I think that was the result of the shooting earlier that
day at about 4:00 o'clock ir the afternoon at the Paco
Cemetery. Two Filipinos were shooting at the Japanese
sentries, These two Filipinos were not caught. As a
result they rounded up all the men they could rind in the
neighborhood to be sure that those two men were included,

-
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Do you kmow those twc Filipinos who were shooting at

‘the Japanese sentries earlier that day? :
. No, but my daughter, Maria Rita, age 14, saw them.

She told me they were dressed in khaki shirts and blue
denim pants.

What happened artor the officer ocame to the men and

- killed those who were still moving?

The officer left the pllee and prooceeded southward.

And .the Japanoae soldiers 'ho were around, what did they
do?
They left the place one by one.

What happened after that?

I was told to proceed to the Philippine General Hobpital
and while I was running from the corner of Taft Avenue
and Padre Faura to the Philippine General Hospital there
were eight Japanese armed with rifles in that corner.
lhey were shouting "sige, sige" meaning "run faster".

I knew they were aiming at me so what I did was to run.
in a zigzag manner. I heard bullets passed, but I was
not hit. BEveryone of them shot once at me, but they
did not hit me. Then, I heard Japanese commands which
the soldiers followed. They left going topards Taft
Avenue southward.

At the tle time the Japanese shotat you, what kind of
dress were you woaring?
A brown dress.

Could they see that you were & woman?
Yba. '

What happoned after that?
The Japanose did not mind me so I prooeedod on' my way.

Where did you go? -

To the Philippine General Hospital. While I was running
towards the information stairs, I heard someone called
me 80 I went to that direction at the Dootor's Quarters
where I met my daughters, Maria Rita and Maria Mercedes.

Where did you sleep that night?
On the grounds between the Dootor's Quarters and the
Information Building.

Were any of the men who were lined up at the corner of
Taft Avenue and Padre Faura engaged in guerrilla or
anti-Japanese aoctivities?

I do not know.

Did any of them escape from the machine-gunning?
Yes, one of them was my son, Jose, and two other Chinese,
Chariie or Woo Ching Chuan" and Henry Woo..

Did any others get away? '
I think there were some more, but I do not know them.

Was Henry Woo the same ,boy as Chua Kok Hun?
Yes.,
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;gd Woo Ching Chuan the same man you have oalled Charlie?

es,
You saw both of them alive later in Iobrunry after the
shooting?
Yes, I saw them on February 17, 194S5.
Did you ever go back to the corner of Taft Avenue and
Padre Faura to see the bodies of the men who were killed?
After we were liberated, I was heading to that cormer but
an American soldier told me to walk as mear as possible
to the Philippine General Hospital.

Q Did you see any bodies in that corner?

A Yes,

Q How many?

A T oan not tell you because thoy were ocovered by rubbilh.

Q Do you know angfhing more about the shooting in the.
evening of 10 February 1945 at the corner of Taft Ave-
nue and Padre Faura?

A ' No more,

Ckn*nuusWﬂﬂlrnI;1ﬂ"e““dxblnla

_— CIRTACA MONTEYRO CRISTOBAL

COMMONWEALTE OF THE PHILIPPIN!S} =
CITY OF MANILA )

I, Ciriace Monteyro Cristobal, of lawful age, being duly
sworn on oath, state that I have read and understood the. fore-
going transcription of my interrogation and all answers con-
tained therein, consisting of eight pages, are true tc the best

of my knowledge and belief.
ﬁm%m—
c

Subsoribed and sworn to before me this L4#£4 dey of

July, -1945.
E@%@‘%, ‘E‘P@J nd Lt .L.%I—GD

CE R TIFIC A TE

We, Abraham Fishman, 1st Lt., 02052529, JAGD, and David I,
Day, 2nd Lt,, 02052525, JAGD certify that on the 4th day of
July, 1945, personally appoared before us Ciriaca Monteyro
Cristobal, and gave the foregoing answers to the several ques-
tions set forth; that after her testimony had been transcribed,
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the said Ciriaca Monteyro Cristobal read the same and affixed
her signature thereto in our presence.

Bl G

m
Manile, P. I.

M4, say, 1948, fay© .
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VICENTE GONZAGL. after having been duly sworn, testified
;:1}1 Pernando Rein on 29 June 1945 and 27 July 1945 as
ows:

. Q What is your name? -
A Dr. Vicente Gonzaga. I ama phyuoian. and famer,
Q Where do you live?
A 11 Pernmdo Rein, Pasay, Rizal, P. I.
"Q Is it your plan to continue uving at thia address?
A Yes.
Q How 0ld are you?
A 54 years old.
Q Of what country are you a citizen?
A Philippineu. : ity
Q Prior to February 9, 1945, where did you live? . -
A At 520 San Luis Street and then we transferred to Tattc
" Aveuue, We stayed only a few days at Taft Avenue.
Q Will you tell us what occurred to you.while $ou were
living at Taft Avenue?
A Nothing. s
Q How did you happen to move from Taft Avenue? ’
A Because we were told by a- Filipino Home Guard to be ready
in en hour in case we are told to vacate our homse.
Q. When did you leave the place you were staying at Taft
Avenue?
A About a week before the 10th of February, 1965.
Q Where did you go from there? ‘
A To the house of Ludovico Hidrosollo at the cornmer of 2
Colorado and Oregon Streets.
Q How long were you at this house?
A About a week.
Q What happened there on or about February 9, 19457 Wi
A The Japcnese set fire to that house.
Q -Did you leave that house?
A Yes,
Q Where did you go from there?
A I went to the house of Aquiles Laguda on Oregon Street
near the YMCA and from there I went to the YMCA.
Q Who were with you when you went from the house of Hidm- >
sollo to the house of Laguda?
My femily, Mrs. Trinidad L. Gonzaga, age 45, Marilo Ruiz,
18, Rose Marie Gonzaga, 12, Vicente Gonzaga, Jr., 9,
Trinidad Gonzaga, 7, Corazon Gonzaga, 5, and Fortunato
Tullo, 22; Gliceria Gabuelo, 28, Raul Akot, 24, my nep-
phew, Otelo Martir, 24, Manuel Ofelenia, 36, Federico
Graciadas, 25, Buremia Prias, 21, Luz Crisostomo, 20,
Lucia Granso, 28, Maria Lopez, 78 and Mrs. Rosario P.
Cooper, 40, with her two ohlldren. All were Filipinos.
That is all that I can remember. :
147
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::o v:ro in the house of Aquiles Laguda when you got

ere ; :

Mrs, Corazon Segovia Lagida, 28, Paz Lopez Laguda, 60,

a widow; Hortensia Lagida, 25, daughter of Paz Lopez
Laguda; Antonio de Mago, 20, Abelardo Lopez, 23, Aquiles
Laguda, 31, Manuel Sotto, 25, and some other people
whose names I don't know,

Where did you go from the house of Lagada?
To the YMCA, next door,

About what time of day was that?
It was later in the afternoon..

What did you do at the YMCA? : =
We stayed there with the hope that eventually we will
g0 to the Philippine General Hospital.

Who went from the house of Lagudc to the YMCA with you?
All thoser pdople I have namad.

When did you leave the YMOA?

Before 7:00 o'clock in theevening.

What happened to the women?

They were all taken to the Philippine General Hospital
from the YMCA. All the children, boys and girls, went
with the women.

What time were the women teken from the YMCA?
About 1:00 o'cloock, Saturday morning.

How long 4id the men stay in the YMCA?
Until about 7:00 o'clock in the evening of Saturday,
Febrwry 10, 1945.

Where did you go from the YMCA?
We transferred from house to house and from lot to lot
back of the YMCA until we reached the vacant lot.

I hand you a sketoch marked Exhibit A. Does the square
marked vacant lot on Colorado Street near Padre Faura
Street fairly represent the vacant lot to which you went?
Yes.

Did all these men and boys whom you have named accompany
you to this vacant lot?

Yes, all the males except the boys. Antonio de Mago was
the youngest, I think. .

What happened at the vacant lot?

. o

>0

o

Soms people ran away to esocape, but we stayed there until
we were ordered to move out. Raul Akot, Otelo. Martir,
Manuel Ofelenia and Federico Graciadas left the lot and I
don't know what happened to them except what Raul told me. ~

Who else werb present at the vacant ldt?
There were Spanish people, Spanish mestizos, Chinese and
Filipinos. I knew only those I have mamed.

" And who ordered your group to leave the vacant 1ot?
Several Japansse soldiers. Everyone left the lot.
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 How many hnnno.m‘th ? i

There mo sany ug q. .gmr ean not ascertain their

gh tboy orfim. u'm ’
Y were both oruo-» m aen.

Where Adid they ordor nmto from tho vacant lot?
They ordered us to so ﬁc‘lo’hulnpino General Hospital.

And from the vnont lot yq; wu\t to Padre Faura Street?
That's right. ;

Which direction dﬁ.d you go rron Padre. l‘uura Street?
Towards Taft Ann\u.

Did anything happcn at tbo Qornor of Padre hura Streot
and Taft Avenue? - .

It was there where the. J’dpupn npu‘ltod tho wm‘n and
children from tho M. .

What did the Japenese m tbqn?
They told the women to proceed to the Philippine General
Hospital and ordered the men to line up.

Did all the women 50}(?9. the Philippine General Hospital?
Yes., ¢

.20

What, if enything, did the Japanese say to you and tne
other men who were at the corner of Padre Faura Street
and Taft Avenue?

The Japanese asked us whether or not we have any firearms.

" They asked us also if we were their friends, After that

we heard the machine-guns fired.

How many men were there in the group who were shot?

I oould not tell, but I think there were more than 200:
All the men I have named were lined up, but I am not sure
whether Ofelenia, Mgrtir and Graciadas were lined up. No
one has seen them since that day.

Were the men lined up with lm‘ particular order when they
were shot? 2k
We were lined up in thyee or' four ranks.

Where were the men loo;m at the time of the shooting?
Along the east side of Taft Avenue and a few around the
corner of Padre Mra scrnt._

Where were the Japanese who shot ymu?
They were on Taft Avenue in the middle of the street.

How many J’nmnon were thoro in the middlo of 'I'.rt Avenue ?
There were many.

How many machine-guns did ‘thcy have?
They had two naoh e-guns. .

You were shot youz'salr? s 2

-Yeom,

WQro any of your group bayonotted?

- I was bayonetted. I heard many shouts and I think some
- others were also bnyonoltz?d. .

s;cntm. VY.
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Were the Japanese who did the shooting and bayonetting
officers or soldiers?
Some of them were officers and the rest were soldiers.

Ll
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Do you know any of the Japamese? .
No.

Do you know the names of ‘any of the Japanese organi za-
tions involved?
I do not know, -

Were any of the people in your group whom you knew ever
involved in any guerrilla or anti-Japanese activities
that you know of ? 2

I do not know of any.

After you were shot and bayonetted what did you do?
I ran away after the Japanese left.

-

What did the Japanese do after shooting and bayoncttlng

your group?
They walked among us to see 1r anyone was stl.ll living.

Did you see any of the bodies of these people after they
were shot? :

As I left, I stepped on some of them, but I did not go
back to that place sing;__then. :

How many of the men lined up escaped?

Fortunato Tullo, Raul Akot, Manuel Sotto and Antcnio de
Mago. A young boy, a Filipino, about 15 whom I do not
know also escaped. About 20 altogether escaped, That
1s all I can remember.

Did any of the people you have mentioned escaﬁe between
the vacant lot and the corner of Taft Avenue and Padre
Faura?

No. >

Do you know the famiiy of Justice Anacleto Diaz? -
No.

Then you don't know whether any of these people I have
asked you about were in your group or not?
I don't know.

How were the Japanese, whom you saw who ordered your group
to go to the corner of Padre Faura and Taft Avenue and who
also shot you, armed? ,

Some had fixed bayonets. The officers had sabers and I
saw two machine-guns in Taft Avenue which they used in
firing at us.

Were these Japanese army or navy personnel"
I think they were merines.

What kind of uniform were they wearing?
Dark green khaki.

They have helme ts? b
I didn't notice that.

Did they have boots?

Some had leather boots,
. .- 150
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Q Did ﬁhey have any distinctive markings on their ‘clothesw

A I could not see that because it was so dark.’

‘Q Did the Japanese say anything after shooting these people?

A During the time they were bayonetting, they were shouting.

" - What they were shouting about I don't know.

Q VWere any of the women who were taken from the YMCA to the
Philippine General Hospital shot or bayonetted by the
Japanese?

No. E

Q. 1Is there anything else about the shooting that you can
tell us, Dr. Gonzaga? : 5

A No more.
WWWKS1 wm» e

VICHNTE GONZA e

GOWONWEALTE OF THE PHII.IPPIN!S;
PROVINCE OF RIZAL A ; SS
)

TOWN OF PASAY
> cam
I, Vicente Gonzaga, of lawful age, belng duly sworn on
oath state that I have read and understood the foregoing trans-
cription of my interrogation end all answers contained there-
in, consisting of five pages, are true to the best of my know-
ledge and belief.

e?

Voork Yrmpae
VICENTE GONZA

Subscribed and sworn to before me this /3% day of

August, 1945,
%@%&Jﬂﬁiﬁﬁ%%ﬁﬁ“

CEERTIFIC E

I!b
I3

I, David I. Day, 2nd Lt., 02052525, JAGD, certify that
" on the 29th day of June, 1945 and 27th day of July, 1945,
personally appeared before me Vicente Gonzaga, and gave the
foregoing answers to the several questions set forth; that
after his testimony had been transcribed, the said Vicente
Gonzaga read the same and affixed his signature thereto in

my presence,
> . A
géﬁf%ﬁgga%tﬁﬁv

Province of Rizal,
Town of Pasay,

il Aug.lst. 1945. 151 ; 2 9
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.+ I, Lucio Mariano, Administrative Officer of the National
Psychopathic Hospital, Mandeluyong, Rizal, P.I., hereby certify
that the records of thet institution disclose the following
patients and employees as having been killed or missing on

6th to 8th February 1945.

EMPLOYEES : ; E
Neme . Age Sex
Doctora Feliciana Ebuen Lanusa 31 F
Marcial Surrell (Sorrell) 27 M.
Honorato Natividad . 133 M
C B
Isidro Laguelles : R R R . M
Juan Palomaria : 41 M
Tomas Corpus : 45 M
Tomas Aguinaldo : : 54 M
/-
PATIENTS :
Name Age Sex . Diagnosis Address
Ernesto Palad 30 M Cerebral 5yphillis 491 Bambang,
Manila
Father Lafarrier (Record Missing) :
Miguel Villanneva 53 M Schizophrenia Kalivo, Capiz
Justo Magdale 41 M Affective Psy- Barrio El Sal-
- chosis vador, Cagayan,
Oriental Misamis.
Federico Cava 36 M Schizophrenia 44 Escolfa, Manila
. Ong Sing Lim 23 M Schizophrenia 1008 Isaac Peral,
Manila.
Juan Abella _ 55 M Affective Carcar, Cebu
Psychosis
- Enrique Gallardo 31 M Schizophrenia 1896 Int. General
Luna, Manila.
~ -
Tomas Balonda 28 M Toxic psychosis Antiquera, Bohol
Maiimo de la Cruz 26 M Schizophrenia Las Pinas, Rizal
Pelagio Urbano 46 M Schizophrenia « Lanezaras, Samar :
Ang Chiopg 31 M Affective 543 Dasmarinas
: Psychosis Manila

-

US.A. vs T : /8/ Lucio Mariano

B YAMASHITA __ /%/ LUCIO MARTANO

: : Admiaistratife Officer
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COMMONWEALTH OF THE PHILIPPINES)
CITY OF MANILA ss

X & ® @« = @ = = ® =« = - = - =X

I, Lucio Mariano, Administrative Officer of the Na-
tional Psychopathic Honpital Mandaluyong, Rizal, P.I., of
lawful age, being duly sworn on oath, state that I have read
the foregoing certificate and that all the information con-*
tained therein is to the best of my knowledge and beltef
true.

/8/ Lucio Mariano
/t/ LUCIO MARIANO

Subscribed and sworn to before me this 30th day of
May, 1945.

¢ -

/8/ .anry P. Andrae
/t/ HENRY P. ANDRAE
1st Lt., JAGD

“ CERTLFICATE

I, Henry P. Andrae, 1st Lientenant, 0-2052426, JAGD,
certify that on 28 May 1945 personally appeared before me
Lucio Marisno, Administrative Officer of the National Psy-
chopathic Hospital, Mandaluyong, Rizal, P.I., and after
having read the foregoing certificate affixed his signa-
ture thereto in my presence.

«

/s/ Henry P. Andrae
/t/ HENRY P. ANDRAE
1st Lt., JAGD

Investigator-kxaminer

Exhibit 8

A CERTIFIED TRUE COPY:
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CARHEN'IDGSIN, after having been duly sworn, testified
at 1102 Castillejos, Quiapo, Manila, on 29 August, 1945,
~ as follows:

What 1s your full name and address?
Carmen Locsin, 1102 Castillejos, Qudapo, manila.

How old are you and what is your nationality?
20 years old, Filipina.

Are you married or single?
Single. :

o O >»O >

If you should move from your present address who would
know where you may be located, and what is this person's
address? : :

A My brother, Lt. Manuel Locsin, AGS, Headquarters, Philip-
pine Army, will always know where I may- be located.

. -

Where were you living betwéeh"lO'Fégruary, 1945, and
15 February, 19457
1452 Taft Avenue, Manila.

Q ULid you receive some injuries at the hapds of the Janan-
ese between 10 February, 1945, and 15 February, 1945, and
if so, wil} you please state in detail juBt what occurred?

A I am the daughter of Judge Arsenio Locsin. We lived next
door to the home of Mrs. Redro Campos, which was at 1462
Taft Avenue. On PFebruary the 10th, 1945, my family and
I moved to the Campos residence because there was shell-
ing and we thought the Campos house would be more safe.

On February 12, 1945, which was Mkonday, several other
families moved to the Campos residence. On the worning
of February 12, 1945, at about four o'clock in the after-
noon four Jepanese came to the house and ordered every-
one into the garden, where we were all searched. They
took about five thousand pesos from us, myfiother, my
father, and my sister, Rosario Locsin. They then set

fire to our house and the fire quickly spread to other
houses nearby. On the morning of 13 February, 1945, sef-
eral Japanese soldiers again came to the house armed with
rifles, revolvers, and mechince-guns. Pilar Campos opened
the door and the Japanese ordered everybody-outside. A
lot of people went outside and the Japanese immediately
began to shoot them. I was in the first group that went
out and I received four wounds from rifle shots. I was
shot in the right foot, the cealf of the right leg, the
thigh and stomach. I did not lose consciousness and I saw
the Japanese shoot all the other people and those who were
not dead cried for help and the Japanese cut their heads
off. The house was burning by this time and theré was a
lot of confusion. I remained in the garden where I was
shot until about five o'clock in therafternoon of February
the 13th. By that time the Japanese had already gone and those
of us who were able to move escaped. Someone assisted me .
to walk, but I don't remember who it was and we started
towards the ladder, which was located at .one end of the
garden, in order to get over the wall. Before we reached
the ladder I heard someone call fdr help and discovered
that it was Pilar Campos. She was lying on the ground and
I could tell that she was wounded. Her dress had been cut

24 o e
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or torn off just below the waist and the zipper on the
upper part of her dress was open. I aked her what was
the matter and she told me that she had been raped by
the Japanese. I could see she had been wounded in the
thigh and she told me that she was trying to escape and
was caught and raped. I remained there in the garden
with Pilar until the afternoon of February 14, 1945.
Around five o'clock in the afternoon I fell asleep for
a short time and when I awoke she was dead. A few
minutes later American soldiers ¢ame and told me they
would send assistance and a lhoigtime later Filipinos
same and gave us water and sugar. We remained there
until the next morning and about seven o'clock I was

- carried to the first aid station. I was later taken to

Saint Joseph Hospital, also at the Psychopathic Hospital

and then to the Saint Luke's Hospital-and I am still

receiving medical treatment for the wounds I received.

How many people would you estimate Wexﬁ in the Pedro
Campos residence on Bebruary 13th, 19457
I would estimate there were 120 people there.

Of these number how many would you say excaped?
Between 15 and 20, but not mre tham 20.

I hand you_e1ist containing the names of people sub-
mitted by Mrs. Nena Pacheco de Fexer,. and will ask you

to read that 1list and state if it is correct and whether
you know any other people who were killed by the Japanese
at the Campos residence on the 13th of February, 1945?
Yes, it is correct, also Dionisio Gudierez, and the son
Manuel Gudierez; also the son of our gardener, Rodolfo,
but I don't know his last name. ;

What members of your family were killed?

My father, Judge Arsenio Locsin, my brothers,_ Jose and
Oscar Locsin, myhother, Hemedios Locsin, and mg sister,
Pilar Loe¢sin. .

. I show you a list submitted by Mrs. Nena Pacheco de Fexer

which she testified contained the names of individuals who
were present at the Campos residence on 13 February, 1945,
and escaped, I will ask you to read thet list -and state
whether it is correct and if you know any other persons
who escaped from the Campos residence on 13 February, 19457
I don't know anyone else who escaped. The 1list is correct.

Do you know of any re&ason why the Japanese should have
shot or injured any of these people?

No, the only reason I could give is that the Japanese
found a gun in the house. Also a short wave apparatus.

Do you know the name of identity of any of the Japanese
responsible for the acts you have described?
No. :

Do you know whether any of the Japanese you saw between
the 10th of February, 1945, and 15, February, 1945, were
officers? s .

No.

Can you describe any of the Japanese you saw between the

v
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10th of February, 1945, and the 15th of February, 19452
‘No, I Can't describe any of them.

Do you know the name of the company of organization of
any of the Japanese in your district during that period?
No.

Do you know the name of identity of the commanding of-
ficer of the Japanese in that district at that time?
No

Did Piler Campos tell you whether she was rabed more than
once by the Japanese?
No, she only agid she had been raped.

o > © > © > 0o >

I hand you a photograph which has been marked kxhibit B
for identity and will ask you if you can identify it,
and if so, what it &&.

It is a photograph of the body of Pilar Campos .

>

Is the body shown in Kxhibit B dressed in the same manner
as. was Pilar Campos wjen you last saw her?

A Yes, the dress had been cut or torn off just below the
waist.

o

Q I hand §;;ya photograph which has been marked Exhibit E
for identity and ask you if you can identify it, and if
so, what it is,

A It i1s a photograph ofimy right foot and leg showing one
of the wounds I received from the Jananese on lebruary
13, 1945. I have been under a doctor's care since Feb-
ruary and still can't walk.

Is there anything else you Wwish to add?
No, nothing more. &

>0

~/s/ Carmen locsin
/t/ CARMEN LOCSIN

GOMMONWEALTH OF THE PHILIPPIN]S;
CITY OF MANILA ; Ss

x S - - - - - - - - - ----—--x)

I, CARMEN LOCSIN, of lawful age, being duly sworn on oath,
state that I have read and understood the foregoing transscrip-
tion of my interrogation, and all answers cont#ined therein con-
sisting of three pages, are true to the best of my knowledge
and belief. L

/8/ Carmen Locsin
/t/ CARMEN LOCSIN

Subscribed and sworn to before me this 8 day of Septem-
ber, 1945,

A CERTIFIED THUE COPY: ;s/ Bert T. Combs

A»z,’;.csy
: RESTRICTED
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CERTIFICATE .

I, EERT T, COMBS, lst Lt., 02051954, JAGD, certify that
on = __ day of August, 1945, personally appeared be-

fore me CARMEN IOCSIN, and gave the foregoing answers to the
several questions set forth; that after her testimony had been
transcribed, the said CARMEN DOCSINread the same and affixed
her signature thereto in my presence. .

Manila, P, I,

" /8] Bert T. Combs

R - September, 1945. /t/ BERT T, COMBS,
: 1st Lt., JAGD
_
= -

A CERTIFIED TRUE COPX: *
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Canuto Daque, l'ilipino, after having been duly sworn testified on 17 May
1945 as follows:

€ What is your name and age?

A Canuto Daque, 33 years old.

Q@ Do you understand wﬁat it means to raise your right hand and swear to
tell the truth?

A Yes, Sir. ’ - >

“Q Do you understand the difference between a lie and a truth and that if

you do not tell the truth you will get yourself into trouble?

A Yes, Sir, I understand.

2  You understand that you do not have to answer any question which may
lead you into trouble and incriminate yourself?

A’ Yes, Sir. e

c §

¢ Are you an inmate here in the National Plychopatﬁic ‘Hospital?

A Yes, 8ir. I am receiving treatment here.

Q Were you here on February 8, 1945?

A Yes, Sir..

¢ Were you here wh ) the Japanese were here on or about that date?

A Yes, Sir.

7 Were they Japanese soldiers or marines?

A I know them to be soldiers because they had rifles.

7 Did they have uniforms on?

A Yes, Sir.

¢ Did you see anyone shot or killed on that date here in the hospital?

A Yes, Sir.

., & At about what time of the day was that?

A Probably 3:00 o'clock P.il.

% Where were you at that time?

A I was in the kitchen to get some food and when I saw some Japanese, I
hid myself in the kitchen. 53

2 In your own words just what did you see?

- A I saw some people with their hands tied behind their back followed by
three Japanese soldiers. I tried to hid myself more, but I was look-
ing at them. Then each person was placed standing in front of the
storeroom of the hospital which can be seen very well from the kitchen.
Then I saw that one of those tied was shot. Afterwards he was thrown
over the cliff. Then the Japanese took another one and blindfolded him
with a black cloth and bayonetted him in the middle of the neck. Then
this person was dropped from the cliff. I became afraid so I hid
myself completely and I heard only the sounds of”bodies dropping from .
the cliff as they struck the ground. After seeing the first two killed,
I did not look anymore. q/

f Did you see anymore than two actually killed? ; 52, :
3 A I sew just two because I hid myself completely.
% Did you hear any screams of the victims?
A I heard only the moaning.
Did you hear the bodies fall over the cliff when they landed on the
ground below? :
: ' . US.A. vs Temeyuki YAMASKITA /
% Pl'ﬂ
e . ; SECRET - royecution

—————— Belense
Received: -




I
=
12}
I
=
]

‘~Yea, Sir. A '/ *

Q@  How long did this take? :

A Probably two hburs because the Japanese entered the storeroom and
destroyed many things there.

Q  Were you hiding all this time?

A Yes, Sir, : :

Q@ Did you count how many bodies fell? z

A Yes, Sir. I hea-q-about nineteen. -

Q  Did you see the bodies the next day?

A Yes, Sir. I went there again and saw them.

Q Did you count how many there were?

R A

No, Sir. , ﬁ o=
c a«ry e
' "~ CANUTO DAQUE

Commonwealth of the Philippines )
SS-
City of Manila

i :
I, Canuto Daque, of lamful age, being duly sworn on oath, state

that I have had read to me the interpretation of the foregoing trans—

cription of my interrogation and all answers contained therein are

true to the best of my knowledge and belief. Z 1; Jﬁ_

CANUTO DAQ

Subscribed and sworn to before me this 22nd day of May 1945.

: Capt., J.A.G.D.
Commonwealth of the Philippines

ss
City of Manila

I, Benjamin de Guzman, interpreter-reporter, War Crimes Branch,
Judge Advocate Section, USAFFE, of lawful age, being duly sworn upon
oath state that I truly translated the questions asked and answers
given and that after being transcribed, I ‘truly translated the fore-
going deposition containing two pages, to the witness; that the wit-
ness thereupon in my presence affixed signature thereto.

/ ™ e
Subscribed and sworn to before me this 24th day of May 1945.
~

- — HENRY P\ ANDRAE *

1st Lt., J.A.G.D.

7
SECRET
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CERTIFICATE

#e, John F, Paton, Capt., 0-912722, J.A.G.D. and Henry P, Andrae, lst
Lt., 0-2052426, J.A.G.D., certify that on May 1945, personally
appeared berore us Canuto Daque, and ac1xord to Benjemin de Guzman
interpreter gave the foregoing answers to the several questions set
forth; that after his testimony had been tremnscribed, the said Ganuto
Daque had read to him by the interpreter the same and affixed his sig-
mture thereto in our preseénce,

Place: Manila, P, I.

TORN ¥, PATCH
Gapt .y J.A.G.D.

N—i-——-vj?- A'v-‘\a-k
HENRY P. ANDRAE
1st Lt., J.A.G.D.

Date: 22 liay 1945

.8
SECRET
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Canuto Daque after h&ving been duly sworn testified on 22 May
1945 as follows:- ;

Q I hand you exhibit 6 and ask you what does it purperts toshow
if anything?

A It is a picture taken fron the spot where I was ull sav and hear
the Japamese killed the Filipinos,

Wher . did you hide? .
At the high hedge near the telegraph polo.

Could you see what happened in this point?

Yes, I saw the prisoners lad out to the cliff just to the
right of and straight shead of the pole in the picture about
25 years or more,

e P

Do you know the name of the Japaneu involved?
No, sir,

; ;
Can you describe them? e
No, sir except that they were soldiers, ¢

I handyou Exhibit 3, what does it purports to show if anything?
It is the picture of the cliff, the aumor kitchen and the
warehouse on the hospital ground.

e PO PO

Did you see the place where you hidg on February '8, 1945?
Yes, ahead near the pdle just to the left of the summer kitchen,.

e

/s/ Canuto Dague
/t/ CANUTO DAQUE

COEMONWEALTH OF THE PHILIPPINES)
P CITY OF MANILA ' x; 88

I, Canuto Daque, of lawful age, being duly sworn on oath, shate
that I have read the foregolng transeription of my interrogation
and all gnswers contained therein are true to the best of knowledge
and belief,

[s/ Gsnuto Deque
/t/ CANUTO DAQUE
Subscribed and sworn bo before me this iegafd . day of May, 1946.

: ' /s/ Benry P, Andrge
/t/ EENEY.P, ANDEAE
1st Lt., JAGD

CERIIFICATE

I John ¥, Paton, Captain, 0-912722, JAGD, certify that on 21
May 1946 personally appeared before me. Canu.to Daque @sid gave the
foregoing answers to the several questions set forth; that after his
testimony had been t.ranacribed the said Canuto Daque read the same
and affixed his signature- thereto in my presence,

Place: Manila, P, I, /s/ iJohn ¥. Paton
Pate: 21 May 1945 /t/ JCEN ¥, PATON

Captain, JAGD
A CERTIFIED TRUE COPY:
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Demeterio Lacuna, residing at t;)-National Psychopa-
thic Hospital compound, Mandaluyo % Rizal, P. I. being
first duly sworn by Capt John F. Paton, TAGD and 1st Lt.
Henry P. Andrae, JAGD, Investigator—Examinsrs, testified
in English as follows:

Q What is your name doctor? LAk
A Demeterio Lacuna, 49 years old, married and residing at
the National Psychopathic oompound

Do you have official oonnection with this hospital?
Yes sir, I am the chief of this hospital.

How long have you been in this hospital doctor?
Since July of 1937.

You are an M. D,? .
Yes sir. ! AT

Were you here in this hospital during the Japanese occu-
pation of Manila?
Yes sir. ;

Where were you on the 8th of February, 19452

I was a patient in the Bureau of HealtH Emergency Hospi-
tal No. 1 established in this hospital compound occupy-
ing pavilion No. 3.

PC B O PO PO P&

Were you in pavilion No. 3 on February 8th?
Yes sir.

Did you leave your room during that time?
No sir.

Did you leave the next day?
Yes, the following day, that is February 9th.

~What did you do on February 9th?
On February 9th at about 11:00 o'clock, I went to the
house of Judge de la Costa near Wack Wack Golf Club.

PEL PO PO P&

When did you return to the hospital compound?
. I returned on the 10th early in the morning.

What did you do?
I came here with some officers of the First Cavalry and
we went to look for dead bodies.

o P&

Do you remember the names of the officers of the First
Cavalry?

Yes, I remember Capt. Clem, Lt., Gerky, Capt. Dvorack
and one more captain whose name I cannot recollect and
three non-commissioned officers.

Whose bodies are you referring to?
The bodies-of our employees and patients vho were mas-
sacred by the Japanese on February 8th.

»o

Q Where did you find the body?
US.A. vs Temeyuki YAMASHITA
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We found one body buried in front of the storeroom and
the rest piled one on top of the other at the bottom
of the cliff, -

Were you able to identify the victim?
We did not go down but we viewed only the bodies at the
top.

Could you recognize any of them?

. Yes, from the top we could recognize Mr. Tomas Corpus,

Laboratory technician, and  one of the patients, Ernesto
Palad. The others were burned and very much disfigured.

Had the bodies been burned?
Partly burned.

But were you able to make identification?
Yes sir.

Were you able to see the wound?
I was not able to see the wounds, but I was able to see
the intestines protruding from their bellies.

Was this caused by the burning?
I think it was caused by some wounds already appean/pg
in their abdomen before the burning.

Were you present when the bodies were removed from the
cliff and buried?
No sir.

I direct your attention to the name of a Japanese, named
Kuboyashi. Do you know him?

I met this man in Wack Wack Golf Club where we were con-
centrated on January 22, 1945, when 48 employees and pa-'
tients of this institution were taken there on the second
Zona that the Japanese Military force made in the. hospi-
tal.

Did you hear his name spoken?

I did not hear, but I asked his name because he was the
one interpreting. I asked his name from one of the Ja-
panese officers.

What did he tell you?
He told me he was Kuboyashi if I am not mistaken. He

- did not tell me his first name.

Did you ever see him on the ground of the National Psy-
chopathic Hospital?

The first time I saw him was in the morning of the 2nd
Zona of January 22, 1945. S

Did you see him on February 8th?.

No, because I was in the room of’ pavilion No. 3 as a
sick patient.

Did you see him sometimes before February 8th?
Yes, at the Wack Wack and in the hospital compound.

Can you describe him?
Well, he was probably about 5 feet, 3 or 4 inches tall.
He, was medium built.- His hair was cut 1ike mine.
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Q How is your hair cut doctor?
A It is cut about 2 inches long and parted at the side.
Kuboyashi's hair was black and a little bit curly.

Q Proceed doctor with your description.

A He had some pimples on his face and he wore khaki pants
and a green colored polo shirt. He spoke English and
Tagalog fluently. According to a Japanese, he was the
one in charge of that ‘concentration camp and aoted also
as Judge Advocate.

Q What was his connection with the army if you know? A
A T do not know .exactly because he was not in uniform,
but he seemed to be a ranking officer, so much so that
-soldiers saluted him whenever he passed before them.

"Did, he give commands to the men?
A go because he was\not the one in charge of the men. But
- " . "he gave orders to'the officer about what they would do
with the prisoners.

Q Is there any other way that you can describe this man
that might help to identify him?
A He wore sometimes brown shoes.

Q Can you describe his facial characteristics?

A He was of light complexion and looked courteous. He
looked more of a Chinese than a Japanese. He may be
also mistaken for a Filipino.

Q@ What did he do when you saw him in the hospital compound?
A When I saw him in the hospital compound.on January 22nd,
during the second Zona, he was one of the most busiest
officers. He, not only acted as interpreter, but ‘also
slapped the patients and employees. He went around and
looked for many things in this place. ’ ~

Q In what capacity did Mr. Kuboyashi act when he was here
in the hospital ground? =l

A He acted as interpreter of Capt. Nagahama, who conducted
the Zona.

Q Can you describe the captain?

A Yes. The captain -was probably around 5 feet and 7 inches
tall, He was of medium built and of middle age may be
around 50 years but with straight and erect body.” He had
no mustache or beard. No eye glasses but of very digni-
fied appearance.

Q Did he wear unifom?

A Yes.
- e

Q Of what bran;g»of the Japanese service did he belong?
I am precisely sure he belonged to the Army.

A
Q Did you see he was in charge of the troops?
A In Wack Wack concentration camp. - »

(-
{
3

Q Did you ever see him on the hosgital ground?
A I saw him once only during the Zona of January 22nd, the
second Zona-.

Q@ Do you know the name of any other Japanese officers who
were stationed near the hospital?®? -

SECRET
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A Yes. They are Mr. Sakamoto, who was in charge of the

Wack Wack concentration camp.

»o

Was he an officer of the Japanese army?
I think he was a sub-lieutenant, because he told me he
was the lowest officer.

Could you describe him?

He was of typical Japanese face and eyes and probably
about 5 feet and 5 inches tall, wearing eye glasses.

He was short sighted. He was of medium built and pro-
bably 22 years old. He was young and according to him
he was a student in economics in one of the universities
in Tokyo when the war broke out.

> o

Did you ever see him near the hospital -round?

Yes he came here in the Zona of Fep

DEMETER 0~ TKC
¢/o The National Psydhopat
compound, Mandalujeng

L

> o

ic Hospital
Rizal, I.

COMMONWEALTH OF THE PHILIPPINES)
CITY OF MANILA ) 88

I, Demeterio Lacuna, c/o The National Psychopathic
Hospital compound, Mandaluyong, Rizal, P. I. of lawful age,
being duly sworn on oath, state that I have read the fore-
going transcription of my interrogation and all answers
contained therein are true to the best of my knowledge and
belief.

BRI

'-ic Hospital
Rizal, P.I.

Subscribed and sworn to before me thiszzaJhay of

May, 1945.
(JL__.__{T?ﬂy_ay——-

HENRY P. ANDRAE
1st Lt., JAGD

CERIIFICATE

I, John F, Paton, Captain, 0-912722, JAGD, certify
that on 19 May, 1945, personally appeared before me Deme-
terio Lacuna, c¢/o The National Psychopathic Hospital, Man-
daluyong, Rizal, P. I. and gave the foregoing answers to the
several questions set forth; that after his testimony had
been transcribed, the said Demeterio Lacuna read the same
and affixed his signature thereto in my presence.

Place: .Manila, P. I.
gnature

<

Date: 19 May 1945
~ rganization
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Guia Mariano after havihg been duly sworn testified

on 22 May 1945 as follows:.

> © po

O PO PO

P&

PO RO

PO PO PO

PO

o

O

Will ﬂ:u state your full name please and your age?
Guia Mariano, .48 years old. :

Are you the wife of Mr, Lucio Mariano, who is the admi-
nistrative officer of the National Psychopathic Hospital?
Yes.

Do you live. here on the hospital ground?
Yes, I am’ living with my husband.

Where were you on the afternoon of February 8, 1945?
I was in the administrative building of the hospitals

In what particular place in that.bhilding Wwere you?
I was in the room just to the side-of theé south stair
on the main floor.

What were you doing there?
I was resting there.

About what time of the afternoon was that?
About 3:00 o'cTock.

Did you notice any out of order at thatltime?
Yes,

What was that?
I heard Japanese talking with Filipinos.

'Was that on the stair near to youn room?

Just at the foot of the stair righf opposite my room.

What did you hear? ’

I heard one of the Filipinos shouting'in Tagalog "Pata-
wad na po!" meaning "Have mercy on me, sir!™ I could
also hear the Filipinos being beaten by something and
later heard a metal bar dropped on the cement floor.

I heard the Filipinos screamed "O aking Dios" meaning
"Oh my God™. And then the Japanese came into my room
and asked for rope and I said there was no rope.

Then what happened?®

The Japanese went to the other room perhaps to look for

some piece of rope. After that I heard that somebody
was being hoisted and dropped on the cement floor. When
I heard the body dropped on the concrete floor, I didn't
hear noise any more.

After that what did you see? %

No more, except that the Japanese opened the storeroom
where they took the petroleum.

Were the Japanese who asked you for the rope soldiers
or marines?

I believe they were soldiers and both of them were
carrying guns. They were in uniform.

Would you be able to recognize them if you see them
again?

US.A. vs Tomeynki YAMASHITA
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Tofoase, Exhibit N.&

38 ;
SECRET Receiveds-



A I believe I would be able. to recognize them if I can
see them again, but I do not know their names.

&

Q Do you know if any one of themwas an officer?

A4 T don't know.

% Do you remember how they are dressed?

A One had boots on.

Q Did he have sword? -

A He didn't have. He looked like a Chinese mestizo rather
than a Japanese. He was lighter than an ordinary Japa-
nese. He spoke Tagalog fluently.

When did you go out of the room?
The following morning.

< DR you see evidence of what, happened .there?

# T saw blood on the stair and the r@pe was hanging from
the ceiling fixture. S :

Marioand
GUIA MARIANO

c¢/6 The National Psychopathic Hospital
Mandaluyong, Rizal, P. I.

COMMONVWEALTE OF THE PHILIPPINES)
CITY OF MaNILA ) SS

’

I, Guia Mariano, c¢/o The National Psychopathic Hospi-
tal, Mandaluyong, Rizal, P. I. of lawful age, being duly
sworn on oath, state that I have read the foreeoing trans-
cription of my interrogation and all answers contained there-
in are true to the best of my knowledge and belief.

; ) Meregnd,
¢ GUIA MARIARO
c/o The National Psychopathic Hospital
Mandaluyong, Rizal, P. I.

Subscribed and sworn to before me this-ltvaday of
May, 1945.

I, John F. Paton, Captain, 0-912722, JAGD, certify
that on 22 May, l94€ personally appearec beforu me Guia
llariano, c/o The National Psychopathlc Hospital, Mandalu-
yong, Rizal, P. I. and gave the ;orez;g;.nb ansviers to the
several luestlons set forth; that’'after her testimony had
been transcribed, the said Guia Mariano read the same and
affixed her signature thereto in my presence.

Place: Manila, F. I, ' s
! < ; gnature
Date: 22 May 1945
: (Rank and \Prganization)
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Aurelio Ruiz after having been duly sworn testified

on May 28, 1945 as follows-

20 PO PO PO PO PO

O P PO PO

_And that is on Pasig Boulevard? e

o ?’ &

What is your full name? s
Aurelio Ruiz,

How old are you?

Forty two years old.

Where do you live?

Pleasant Hill No. 2, Mandaluyong, Rizal, P. I.

Is that. back of the house of Mr. Andres Grimalt?
Yes, sir.

Yes, sir.

s
What is your occupation? >
Now, I am in charge of the house of the general and that

house No. 2.

Are you employed at present by a general of the U. S.
Army?
Yes, sir. o
Who is that general?
General Leof Suvendrop.

Where were you employed during the Jap occupation?
I was employed at the Wack Wack Golf Club,

Where is the Wack Wack Golf Club?
It is located here at San Felipe Neri, Mandaluyong,
Rizal, P. I. 41

Was the Wack Wack country club used by the Japanese for
any purpose?

Yes, it was taken by the Japanese Amy about Auzust or
October, 1944. I was the one who took the letter to
President Yulo from Mr. Sakamoto, Manager of the Manila
Hotel. The letter was addressed to the President—of the
Board of Directors of the Wack Wack Golf Club.,

After the Japanese occupied the Wack Wack Country Club
in the Fall of 1944, were you still employed there?
No more, sir.

Did you ever after that time visit either the Vack Jack
Country Club or any of the homes near there?
No, sir.

s -
before that time, that was the Fall of 1944, were you
acquainted with any of the Japanese officers who were
quartered at the Wack ilack Golf Club or who lived or
worked near there?
While still employed at the Wack iack Golf Club I had o
the opportunity to see and know a number of high rank-
ing Japanese officers, who used to play there. Among
them was General Kuroda, Commander in Chief of the Ja-
panese Amy. When he was playing, he had always Japanese
Military Police as body guard.

US.A. vs Tomeyuki YAMASHITA
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Do you remember the first name of the Japanese Commander
in Chief?
No. I know him only as General Kuroda.

Do you know the name or names of the Japanese Military
Police who acted as his body guard?

I know some, because Mr, Sakamoto of the Manila Hotel
ordered me to call for Japanese Military Police whenever
General Kuroda was playing to act as his body guard. ¢

Do you remember the names of these Japanese Military
Police?
I remember Kuboyashi.

How did@ you happen to know that? .
The chauffeur of General Kuroda told me about that., I
forgot the name of this chaurreur.

Can you recall the first namé and Tank of Kuboyashi?
I don't know his first name. I know only his last name.

Do you remember his rank?
I.don't know, but the chauffeur told me he was a Military
Police.

Can yod’éive a physical description of Kuboyashi?
He was a little bit fat. He had marks of pimples on his
face.

How tall was he?
About 5 feet and 2 inches tall.

What was the color of his hair?

When I saw him, his hair was cut in a military style,
that is it was shaven. He always wore a white shirt
although I often saw him wearing a green ‘polo shirt and
sometimes in short pants. Most often he used white
dress when he guarded the general.

Can you remember any other way by which you can describe
this Japanese which would aid his identification?

I learned this officer was ot in the Zona- of Mandalu-
yong and I believe there-fiusy be some scar or mark on
his right check.

About how old was Kuboyashi?
Around 30 years old.

How was his complexion?
4 little bit light, like a mestizo.

I ask you if you know the name or pames of any other
Japanese officer whom you saw at the jack wack Country
Club as Military Police guarding the Japenese general?
I know Kubokawa, who is about 5 feet, 4 inches tall,
not so big and a little bit thiner.

Do you recall his first name? *

I don't know his first name.

Do you know what his rank was?
No.
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How was he dressed?
I used to see him wearing green or wh“te polo ahirt

*with short khaki pants.

How was his hair cut?
Sometimes.his hair was cut about 2 inches long.

What about his complexion? %
There was a little pimple all over his race.

Did you ever hear him spoke other languages?
He spoke English.

Did he speak English very well?
Yes, very well.

Did you ever hear him spoke Tagalog? - [ ¢ T
Yes. o S
Was he an interpreter of the Japanese?

I don't know.

About how old was he?
From 30 to 32 yeﬁgg.old, if I am not mistaken.

How was his manner? Was it pleasant, courteous or what?
Sometimes he smiled, but at the back of that is something
I don't know.

If you ever see this officer can you identify him?
Yes, sir, I am sure I can.

Do you know any other Japanese officer?

I know Sakamoto who wds connected with the Military
Police at Fort Santiago; Captain Saygosa, who knew very
well English because he had been from San Francisco; and
also Okasaki, who was the one who confiscated the Ameri-
can houses when the Japanese first arrived in the Philip-
pines.

Do you know their first names? Pl
I don't know.

Do you know their ranks?
I Kknow Saygosa was a captain,

How about the others?
I don't know the ranks of the others because they wore
civilian clothes.

Did you ewer hear whether these people were gonnected
with the Zona of February 8, 1945 at the National Psy-
chopathic Hospital?

I don't know.

Can you describe the three officers whom you have just
named?

. Sakamoto was thin and his hair was long parted at the
-left side. He spoke English very well, very courteous

and wore silk dress very often. He was about 5 feet
tall and about 32 or 35 years old. He is white and said
he was a member of the baron.
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‘Saygosa was tall about 5 feet and 6 inches. His hair

was cut in army style, that is shaven, when the Americans
were in Leyte. He had a mustache and a lovely face. He
walked like an American, that is he took long stride and
swang his arms. His legs were not like those peculiar

- Japanese legs., Okasaki worked in the Embassy and he was
the one who gave recommendation to. the Wack Wack Golf Club
to obtain prime commodities. He was about 5 feet and 7 -
inches tall and very fat. . : ;

Q Do you recall any other Japanese at Wack Wack?

A Captain Ando. _

Q Are you sure of that spelling?

A Yes, 'sir. 7l S

c L

Q Do you recall his first name? te 3

A No.

Q Do you recall his rank?

4 T know he was.a captain because officers who rented
lockers at Wack Wack Golf Club were required to give
their names and ranks. I was Number 1 Locker boy at
that time,

Q Can you describe Captain Ando?

A, He was old around 45 years old. He was about 5 feet and 7
inches tall.

Q@ What other physical characteristics did he have?

A When he went to Wack Wack, he used short pant of the
uniformm of the Japanese I_ery.

Q Was he light or dark? ] .

4 A little bit dark.

Q How did he wear his hair?

4 Tn army style.

Q Do you recall any other Japanese officer whom you saw__
there?

A

No. @ '
L I0 RUIZ

Pleasant Hill No. 2, Mandaluyong,
Rizal, P 3 &

COMMONWEALTH OF THE I‘HILIPPINES;
CITY OF MANILA SS
X == = = p @ o o> o @« .= - X)

: I, Aurelio Ruiz, residing at Pleasant Hill No. 2,
Mandaluyong, Rizal, P, I. of lawful age, being duly sworn
on oath, state that I have read the foregoing transcription
of my interrogation and all answers contained ¢herein are

true to the best of my knowledge QKX belief. (( 2
. '~ AURELIO RUIZ

Pleasant Hill No. 2, Mandaluyong,
Rizal, P. I.

"
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‘Subscribed ‘and sworn to before me this Fo0day of

May, 1945. :
e e
HENRY P.

1st Lt., JAGD :

CERTIFICATE

] I, Henry P, Andrae; lst Lieutenant, 0-2052426, JAGD,
certify that on 28 May 1945, personally appeared before-me
Aurelio Ruiz, Pléasaht Hill No. 2, kandaluyong, Rizal, P.I.
and gave the forezsoing answers to the several guestions-s=t
forth; thet alter nis testimony had been transcribed, the
caid Aurelio Ruiz read the same and affixed his signature
thereto in my presence,

Place: Manila, P. I. .?.
S ature

Date: 28 May 1945 lg; g({ JAQ_%
; ank an rganization
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We certify that the above is a rough diagram showing
the house at 612-614 Kansas Street, Paco, Ia;iia P. I.y the
garden where the killing occurred, the garage the rear wall
over which the three gorlons who survived fled, the driveway,
and the hedge, which diagram we prepared from inrormation
given us by Maria Riusech Norey, one of the witnesses, who
resided at 614 Kansas Street, Paco, Manila, P. I,
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.RDSARIO FERNANDEZ, arter having been duly sworn testified on

June 3945 as follows:

'State your neme, age and present address.

Rosario Fernandez, 25 years old, 1444 Andalucia Street, Sam-
paloc, Manila.

What is your nationality? . -
Filipina of Spanish descent.

Whet is your occupation?
Housekeeper.

Were you living in Manila in February 19457
Yes sir.

Where did you live at that time? o
I was living yith my sisters in Georgia. i e

ngy W

What address?

714 Georgia Stfeet, kalate, Manila.

Do you recall anything that haopened during the month of
February 19457
Yes sir.

Tell us what happened? <

That day was the 9th of February, 1945. ‘- Around one o'clock
someone knocked at the door. One of my sisters opened the

door and two sentries came in and told us to go with them

to their quarters as they will burn the house. We wanted

to get food but they did not allow us. They brought us

to St. Paul's College in the garden. That at around two o'clock
it started to rain and the Japanese brought us to a small

room and closed us. The children were crying. They closed

us. Then they transferred us to another room. We stayed ] 3
there for about one hour. After that they changed our place
again. They separated from us the German couples and two
Filipines. After that I wanted to go out but they stopped us so
that westayed in the third room until five o'clock. Then two
Japanese entered. They talked in Japanese and two "Bombays"
(Indians) translated to us what they said. They said that the
people must not be noisy and they will give us some supper. o>
Then they left. Then about ten minutes later they came agair
with two bottle of"saki" (Wine). They pretended to drink the
"saki" so “that we will not suspect that is is poison. Then

they gave candies and started opening two boxes of candies.

"When the Yilipinos started to get the candies they said "We

will cut your necks." One of them drew his sword. Then they
left. After they had left the people started tegiking the
candies, Then they cut the string and a loud-noise-"pang." And
then there was fire.

Did you hear any explosion?

Yes.

Explain what you heard.

We heard some "peng" and then we saw the hands of the Japanese
throwing the hand grenades. Those Filipinos who knew how to
handle the hand grenades tried to throw them outside of the
room. They threw it out of the window. That window with iron
bars was then smashed by the explosion of the hand grenade.,

145
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The people tried to run out through that window and plenty
died too. I became conscious for about three minutes. When

I awoke up there was fire. when I saw the people jumping out,
I ran to jump out too but a woman grabbed my dress and ‘I could
not move., She was pleading to me to save her. But I told her
I cannot save her for I cannot carry her for she was stout.

‘I told her "I cannot carry you." Then the Jepanese opened a
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.

little the door and they started machine gunning the people.
Two of them were shot. That women was still holding.my dress.
I told her I cannot save her so I tore that vart of my dress
she was holding and I jumped out. I got some scratches when

I fell. I went to a garage and there were plenty of people
- in that place. I es@aped into the garden.

Did you see anyone killed after they escaped from this room?
Yes, plenty were killed. :

How many?

About 10 or more than 10. ik s
c :

How were they killed? G

when they ran, they were hit by machinegun bullets on the

feet. One woman was hit on the back.

iy W

The people mgchine gunned were the people trying to escape from
Yes. :
/-

About how many people were in this room?

About more thaf/n 1,000 people $ome frow Georgia, some rrom Paco,
Tennessee--about 1,000 people.

Do you know how many people died in the room?
I saw more than 50 persons dead.

Do you know any of these pRople killed?
Yes. I know Miss Rosie Garner. 'She is around 30 years old.

Also a woman cook, I don't know her neme. = That woman is &he cook

or g Japanese civilian who lived in the neighborhood. _And also
her son got killed.

Where did Rosie Garner live?
At 714-B Georgia Street, Malate, kanila.

How old was the son of the cook?
Around 18 years old.

Where did this cook and her son live?
718-A Georgia 3treet, halate, Manila, Her employer is e Japan-
ese civilian named Yamaguchi.

Were these people you just mentioned tilipinas?

Yes. - :
Where didfou escape from the St. Paul's College?
In this garage in front. Then I went to Dr. velarde's garden.

-

Were there other people there?
Plenty.

About how many?
More than 100 people.

146
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- Q Were these people from the room at ot. Paul's Colloge?
A Yes
Q They all had escaped from St. Paul's College?
e | et e el e e e T
Q Of what natiouality were they?
A Some Spanish, some Chinese, some Filipinos and some "Bombays"

(Indians).
Q Do yqu know the address of Dr. Velarde's home? ;
A I know he was living in Tennessee Street.
. Q Aboutrhow far is this from St. Paul's College?

A About-two blocks away.
Q Did anything happen while you were in the yard of Dr. Yel- "

© ' arde? 4 A
A Yes, When I went to run I saw people in line they were : i

shooting. It was a big tpee and there were plants where I -
was hiding in that place until all was over. Then all was
quiet and darks It was about 8:00 o'clock at night I ran

a again. When everything was silent I found my sisters and
father. So, I hid in the stable with them until 3:00 o'clock
in the morning. Gbing back to the persons there, they were
lined in the yard and were machinegunned.

/—

Q What time was that?

A About 3:00 O'clock in the morning, February 10th, 1945.

5 Q Were any of these people that escaped still there at that
time?

A We know when they opened the door, we met some of them in-
side of the house. Some were hit. Some were treated by Dr.
Velarde's nephew who was studying medicine. He treated their
vounds.

Q They were the persons injur€d in this explosion? :

A Yes.

Q Do you Khow the name of this doctor?

A The name is Dr. Velafde, the nephew of Dr. Velarde. There
was a lady Rit on the hand and almost cut off.

Q Do you know her name?

A No. K

Q You mentioned that you found some dead people in the yard
of Dr. Velarde, did you see these people killed?

A Yes, I diad.

Q . When did you see them killed?

A In the afternoon of 9 February, 1945 at 6:00 o' clock. 22

Q They were the people that escaped from St., Paul's College?

A Yes,

@& Tell us Jjust what happened at 6 o'clock in the yard of Dr.
Velarde. <

A ‘“hen I went there I saw the Japanese taking the people.

They told them to kneel down. One of the Japanese called
"captain" had a hand grenade. He reached on the wall and
tried to throw the hand grenade, but he changed his mind.
His order was to shoot them. He gave the sign to start
shooting. Then they started shooting.

%
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Do you know the name of this "capttin"?
No.
Did you see him before? : R

No. This is the first time I saw him.

How did you know he was a captain?
He is a navy captain because he has an anchor on his cap. .

Did he carry a sword?
Wes.,

How many people did he line up in the yard?

- 1 cannot tell exactly. At least more than 60 persons were killed

there-women, old women,-ladies, young boyg, all mixed up.

You said there were children and infants in this group?
Yes, they killed one Chinese with his baby and thé -baby
was not killed outright. The baby died because of the

pressure of the crowid. Gt '{ it

Had the child been wounded? -

No.

Did you see other children killed?

Yes. One of the Javanese approached the woman holding a baby
still wrapped in a napkin, very small. Then the Japanese grabbed
the baby. The mother sqﬁdg "Kill me but don't get my baby."

The Japanese slapped her. That Japanese grabbed the baby and
threw him up and caught him through the point of the bayonet.
Themother shouted when she saw this and she was shot to death.

what was the nationality of the mother of this baby?
Filipina.

Do you know her name?
No. 3

They threw this baby and caught him on .the bayonet?
Yes, sir.

Q —How many of this group of 60 people did they kill?

A

>0 o

>0 »O PO >O

All of them, except three or four were not killed. A woman
and another old man, around 50 years old with his hand hang-
ing, and a Chinese. e

e

Then only three or four of thdse lined up escaped?
Yes.

How did they kill this group?
By shooting. wvome of the Japanese when they saw some who
vere still bleeding and agonizinz, they bayonetted them.

Do you know any or the names of these 60 people?
No. -

How larre was the room in which the explosion occurred?
About two times tkis room.

Do you know the size of this room?

I don't know. *

How many Japanese came to your sister s house and got you?
lhere were three of them.
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Were any of them officers?
They were only soldiers - - sentries.

Q

A

Q What branch did they belong to? : S

A ‘I know that they were navy because that time there were no

more army.

Q Dié you know any of these Japanese navy men?
A NO. »
Q

Did yoyknow. the names of any.of the Japanesé you saw in con-
nection with the St. Paul's College massacre? :

‘A No. (That was the first time I saw them. . I know they were
Taiwans. _(Eormosans). ;

Q Do you know where the Japanese from?

A No. They weee Taiwans because they were talking Chinese.

Q 'The Taiwan Japanese who came to your home ware the ones in
Dr. Velarde's home?

A Yes. The sentries at the main gate or St. Paul's were Taiwans
and all the others were soldiers and members of the Japanese navy.

Q Did you ever know the name of the cafftain?

A No, I did not.

Q Is this all you know about this matter?

A Yes sir. e

Q Thank you very much.

/s/ Rosario Fernandez

/t/ ROSARIO FERNANDEZ

1444 Andalucia 3treet, Sam-
paloc, Manila.

COLMONWEALTH OF THE PHILIPPINLS) ;
CITY CF LANILA ' ) ss ¢

I, ROSARIO FERNANDEZ, 1444 Andelucia Street, Sampeloc, lanila,
P,I., of leawful age, being duly sworn, state that I have read the
foregoing transcription of my interrogation and all answers contained
therein are true to the best of my knowledge and bel:6ef.

/3/ Rosario Fernandez
/t/ ROSARIO FERNANDEZ
1444 Andelucia Street, Sampaloc, Manila

. 3ubscribed and sworn before me this 4th day of_ July, 1945.

S /8/ Sheldon A. Key
/%/ SBELDON A. KEY
2nd Lt,, JAGD

~ -

CERTIFICATE

I, Sheldon A. Key, 2nd Lt.,JAGD, 620652463, and I, Joseph E.
Tinkhem, 2nd Lt.,JAGD, 02052505, certify that on 20 June 1945, per-
sonelly aopeared before us Rosario Fernandez, 1444 Andalucia,.,Street,
Sampaloc, Manila, P.I., and gave the foregoing answers to the sev-
eral questions set forth; thct after her testimony had been trans-

-cribed, the said Rosario Fernandez read the aame and affixed her
signature in our presence this _4th day of _July, 1945.

Place: Manila, P.I. /s/ Sheldon A. Key /s/ Joseph E. Tinkham

(S1ignature) (olgnature)
Date: _4 July 1945 /s/ 2nd Lt., JAGD “2nd Lt., JAGD
ank and Organization) - (Rank and orranization)
A CLRTEI;L ?dUE COPY: 149
LY RESTRICTED:
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) MURLI KUNDANMAL after having been duly sworn testified

on 1 June 1945 as follows.

Q State your full name, age, and present address. o

A Murli Kundammal, 34 years old, 231 San Rafael, San Miguel 4
danila, P.I. S

What is the address of your store?

87 Lscolta Street, Manila,

2

What is your nationality? ®
Indian.
% 2 ; i 5
You are a merchant?
Yes.

Are you married?
Yes.'

PO PO PO PO

there did you live in February, 19457 - ¢
222 Herran' Street, lMalate, Manila, Sl

=&
=

VWho lived at that address with you?
My nephew,

=0

- Yhat was nhis name?
Ratan Parsram. A

Iow old was he?
" lle was 20 or 21,

Who else lived with you?
lir, Bheroomal llool jimal.
How old was he. :
I don't remember. I'.iaybe-34, something 1like that,

Was there anyone else?
Yes, lir. “Joultranm Udharam about 38 years old,

anyone else?
iir, Lalchand {aramchand,

Do you know wvhere he lives now?
At present I don't know exactly the place where he livoa.

O PO PO PO PO PO PO

n llanila? :
Yes., There is ealso another fellow by the name of Gurmukh-
sing. I don't know exactly the father's name.

>

Do you know where he lives now?

He is in llanila, I can find it out for you, His father's
name is Kamusing. “ome #ilipino employees also were living
themc -~ -

» O

-4nyone else?
‘Vile were on the second floor, and down ae floor there were
some Chinese living there. .

l?>¢0.

Q Do you kn.w their names? ; ®
A I don't know their names, no. . :

Q@ Do you know the names of the “ilinino employees?
USA vs Tomeyuki YAMASHITA , : 7 it de: a»g//

"rosecution u4{/.~/
b Exhibit No._T 4 51 e, .\//4{.«/‘4/4/ ;7 A1 ‘
- ¥ < % - 1Y X RS " .,/I / J
ilecoived: - t.‘_S__,_Q “0=R E Tt : Ibr/l ey T //‘ Al

Vet .,(,/,«,‘,1,/1;«.-
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A Yes. One is a houseboy by the name of Fred.

Q Do you know the neme of the other one. $

Q. Do you know where he lives?

A I don't know, There iz another Fil-pino by the name of

Marcello. He used to be a cook., I don't remember his age.

Q Do you know where he lives?

A That boy and this cook live together. That's what I heard.
. There is another Filipino by the nane of Pampilo, and he 1s
“working for an India.n in Juan Luna Street.

Q Do you know the address?

A If I'm not mistaken it's 490.

Q Anyone else?

. A There used to be a Filipino by the name of Pampilo, the
same name, but his second name 1is dif;,t‘erenta. I don't know
his second name., And another boy by the name of Antonio.
Before he was working in Tabora Street and then he went to
the province, I don't know wnich.

Q What is Antonio's full name?

A I only know his name as Antonio. y

—

Q Are there any other names that you remember?

A The wife of llarcello, and his child.

Q Do you know of anything thet the Japanese did to you or ‘any

of your friends?

A Yeﬂ-

Q Will you tell us about that?

A Yes, sir, At about 4:00 o'clock, February -9th, 1945, tuey

came to our place. After they got to our house they searched
our pockets, and they brought us out of the house, together
with the Chinese and the filipinos. ‘They -tell us to fall
in 1line, and they ask for the keys of the house., \ie told
them the doors are open, we have no keys here, and they took
us with them, They took us on Herran Street to ©t. Paul's
College. While we were there they told us to pray to the
Christ, there was a figure of Christ there., &fter we prayed
they brought us in the room, in the St. Paul's College.
Then we asked the Japanese what for, but they did not. answer
and told us to proceed. They put s in the room and there
were plenty of people there, it was full of people, many
of them of other nationalities., There were, I believe
about 600, They brought us some candies and a little wine
and they asked who could talk a little Japanese., +‘hen my
nephew by the neme of Ratan Parsram got up, vecause he
could talk a little. Some one of the Japanese told him to
translate to the other people in the room that we were safe.
in the room, because they were golng to burn our houses.
: So after they left the candy and the wine the Japanese went

~ out, A few minutes later there were explosions in the room,
exactly I .gcannot tell what those explosions were -- hand
grenade, time bomb or any kind. o

Q Was it shell fire? :

A It was not shell fire. In that room we heard explosions.

-

Q #&t happened inside the room?

88 C;RE.T
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Yes.

It didn't came fram the cutside? s
,Oo }

It was already there?

Already inside of the room. There were three exylosions. At the
starting of the explosions naturally everybody lie down. Wen I
lie down there was same people on top of me, and after the three
explosicns, I could hear some people talking in Tagalog, "Let's
run.' When I got up, I saw the concrete wall was broken, a part
was broken. Naturally I ran. Then after going out of the room
we jumped from house to house to escape, to save ourselves. While

I was still on the way I met my nephew, Ratan Parsram, and I met

also some of my Filipino employees. The Filipinos were asking me
about my other companions. I said, *I do not know about them.*
‘By that time I could not see none of them cutside. Then, while es-
caping, my nephew asked me where to run for uroty. While we
were running therews a high wall and before the ‘high wall there
was a house. I told my nephew, ®Let us go and hide under the
house.* He told me, "The Japanese might come back and kill us,
80 let us run.,* 8o I said, "All right, let's go." So he went
on the other side and I was on his side here. I heard machine
guns. I ran back end hid myself under that house. I was lying
under the house about two hours. Afterwards, I could see one
garage. There I hid myself until the following morning. At
about quu'ter/ta nke or nine o'clock I escaped from that place.

I was hiding there with many of the people who escaped fram that
place too.

What day was it you escaped?

February 9th. Naturally then I went to one of my Filipino friends
there, because he was living very near to that place. He gave me
some water, I washed my face, my clothes were dirty. That '111-
pino friend of mine is a doctor now, Dr. Jesus de la Paz. I don't
know his age. At present he is a doctor in the Bureau of Welfare,
Mandaluyong. I requested him to look for the other compenions,
because he knew us very well. So he went to loock for my other com-
panions. After a short time he came back and told me he could
only find the body of my nephew lying on the floor. My nephew was
Ratan Parsram.

*here 4id he find him?

He said he found him near Tennessee Street, lying on tho floor.
Lying on the ground. After he told me he could only find the

body of my nephew naturally I couldn't resist, I wanted to go and
see how he was, but there were scme of my Indian friends who pro-
hibited me. They thought samething might happen to me, they didn't
allow me to go, so one of my Indian friends want to go with that Fi-
lipino friend of mine, the doctor, to bury his body. When they came
back they brought ms a ring my nephew was using, and his watch, and
hrought me some of his papers, Alien Registration certificate.

Qﬂ

Did he tell you how he had been killed?

I asked him when he came back. He said that he had a bullet near tho
heart. I asked him whether he could find the bodies of my other
companions. He said he tried to see

/s/ MK
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all the bodies lying there on the gound buf he didn't
see any,

(8

. Do you know how old your nephew, Ratan Parsram, was?

He was around 20 or 21 years old,

He lived with you?
Thatt's right.

You stated you had heard some mgchine guns when you ware
escaping with your nephew?

Yes, Sir, Not exactly when we were escaping buf when he
went to the other side., That time I started hearing
machine guns, not before.

This was after you left St, Paul's College?
Yes, sir.

Was his body found near the place wheregyou heard the
machine guns? e
Yes, sir, .y

Do you know who was #oing that machine-gunning? :
Well, I did not see but a least I can guess -- at that
time nobody could gachine-gun except Japanese.

% There were net American soldiers around at that time?

No.

Q Ygs there anything else you were going to tell us about
this?

A That i1s all., I Just wanted to go back home,

Q The Jganese soldiers who came to your house and took you
away -=- do you know any of thelr names?

A No, I don't, §

Q Could you tell whether any of them were Japanese officers?

A There were some, because I could see some with guns with
bayonets, and some revolvers, and swords.

Q Whaf ones would you say were officers?

A I think the ones with the sword, =y

Q. Did yomu see many of the Japanese soldiers during the Jap=-
anese occupation of MHanila?

A Yes,

Q Did the ones with swords seem to have authority?

A I think they must have authority.

Q How many soldiers and officers came to your house?

A I think around six or eight altogether.

-

Q Did they tie you up?

A No, sir,

Q They didn't tie you at all? :

A To. s 2

Q Did they tie any of the ‘other persons?

A No, sir.

/8/ MK
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‘How many people did they teke away from yeur house to
St. Paul's College? 'Did they take all of you? s
All of us, sir, : v
When you arrived at St. Paul's College, there were a number of
people already there?
Yes, sir,
In this room where they put you?
Yes, sir,
Do you know how big that room was?
I don't know but I can show you the room.
Can you estimate the number of people that were in the
rQom? z :
I can guess maybe around 600 or 1000, I cannot say. There
were plenty, sir,
Q Was it crowded? : i
A Very crowded. . ¢ oot
Q Was there rpom to lie down? : 5
A NO, 8”. 3
Q Was i1t the same Japanese who came to your house who brought
the candy and the wine into the room at St., Paul's?
A NO, sir, :
f
Q Describe the Japanese who brought you candy and wine,
A He was using a helmet, khaki clothes, and he had a gun
with a bayonet in it, And the other one had the revolver,
Q Then there was one Japanese officer and one Japanese sol=-
dier who brought the candy and wine
A Yes. '
Q@ You think one of .those two was an officer?
A Yex, sir. ©
Q Were these the same Japanese soldiers who told you people
- to pray to the statue of Christ in the church?
A No, sir, There were oth er Jg anese at the gate.
Q Describe the Japanese at the gate?
A Same way, with the gun and with the bayonet, sfeel helmet.
Q Did you know any of the other persons in the room?
A There were plenty, but I could.see one beside me with a
- red cross. He was a doctor, I suppose.
@ Was he a Filipino?
A Yes, sir.
Q Did you talk to him?
A Yes, sir, =
Q What did he say?
A I asked him where he came from, He sald he was going to
Q a
/S/ MK 55

RESTRICTED



RESTRICTED

the Philippine General Hospital when he was taken by the = -
Jep anese and brought in that room :

Do you know what happened to him?
The seme thing happened to him,

What do you mean by the same thing?
He was in the room with us until there were explosions,
- I don't know whether he saved hinself or not.

0o PO

Q Do you know of anyone else who saved themselves from that
room? = ‘

A I have met them but I don't know their names. They have

‘ recognized me and they have greeted me but I don't know
thelr names,-

Q Do you know Wwhere they live?

A I don't know exactly where they live,

Q ‘Do you have any idea how many were -killed in that room at
St. Paul's College? B85

A I think plenty were killed but I certainly don't know how
manye. .

Q When yadu got mp to escape, did you see any bodles which

had been hurt by the explosion?

A T did not see. I just went straight ahead, because there
I was in the ce, the wall was broken, it was very near,
so naturally without looking or anything I just went. I
was excited and I didn't see any. I didn't look in the
room,

Q Among the persons-who went there with you, how many.es-
caped from that room?

A Four Indians, and other Filipinos. My houseboy employees
escaped,

Q Can you give us the names of the pefsons who escaped from
the room after the explosions?

A Yes, sir. Pampilo - - he is working at 490 Juan Luna, in
Menila, with an Indian. Fred, a Filipino houseboy, and
‘Marcello, and his wife, and another Pampilo., He has the
same name as the other, I don't know the second names.

Q Do you know where any of the others that you named live?

A I have seen them but I don't know where they live. Out
of the six Indians taken from that house, we are four who
escaped from that room. Three are living, and my nephew
was shot,

Q Two of the Indians who went with you to the room in St.
Paul's College are missing, is that right?

A Are missing.

2, What are their names? il

Mr. Bheroomal Mool jimal, Mr. Doulatram Udharam. They
are missing, :

And then your nephew was the third person who was taken

from your house who 1s not now 1livi as f ?
e ; ng,,as far as you know?

'Q Do you think they were killed in that room?

/S/«MK
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A Those two must have been killed in the room, I never

. saw them after that.

Q You never saw the bodles of any of your friends or rel-
atives who hawe been missing? » x

A- No, sir,

Q And when you went to go back into St. Paul's College,
the Americans would not let you in?

A Yes, sir,

Q They bold you that there were no bodies in the church?

A Yes, sir.

Q What were the nationalities of other people in that room
At St, Paul's with you?

A I could see some Filipinos, and there were some Spanish
Mestizos, and Chinese.

Q How many Japanese soldiers were in the room. just prior to

¢ the explosions?

A Two only, the ones who brought: the candies in.

Q You don't know what orgahization they belonged to, these
Jamnese?

A Well, I certainly cannot tell, sir.

Q Did the Jepanese tell you why they wanted you to pray?

A At that time they.dfd not #ll anything, sir. They only
told us to pray. That's all.

Q Is there anything else about this incident that you want

to tell us?
A There is nothing else.

/S/ Murli Kundanmal
/T/ MURLI KUNDANMAL
231 San Ra.fael, San Miguel, Mardila, P.I.

COMMCNWEALTH OF TIE PHILIPPIMNES)
CITY OF NANILA ) S8

X == == == o= e mm = em == X )

I, MURLI KUNDANMAL, 231 San Rafael, San Miguel, llanila,
P.I., of lawful age, being duly sworn on oath, state that I
have read the foregoing transcription of my interrogation
and all answers contained therein are true to the best of my
knowledge and belief,

/S/ lurli Kundanmal
/T/ WURLI KUNDANMAL
231 San Rafael, San.lMiguel, Manila, P,I.

Subscribed and sworn to before me this 15tﬁ'day of
June, 1945, .

~ /S/ Sheldon A. Key
- /T/ SHELDON A. KEY
2nd Lt., JAGR
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CERTIFICAZTE

. I, Sheldon A. Key, 2nd Lt., JAGD, 02052463, and I,
Joseph E, Tinkham, 2nd Lt., JAGD, 02052505, certify that °
on 1 June, 1945, personally appeared before us lurli
Xundanmel, 231 San Rafael, San lilguel, lManila, P.I., and
cave the -foregoing answers to the severaj questions set
forth that after his testimony had been transcribed, the
sald hurli lZundamal read the same and affixed his si;-
naturc thercto in owr presence this 15th day of June, 1v45.

Place: Ianila, r.I. /S/ Sheldon A. hqy Joseph 2, Tinkham
: (Siznature) ‘lmgmMmd

-

.“

C i o
Date: 15 Jund, 1945 £2nd Lt. JAGD © 2nd.-Bbt. JAGD
: (Ran¥ and Organization) (Rank and Orzanization)

. nm U i | 245 b h e TN
a CERT 11 TRusg CORY
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an interpreter, Ceci
sworn, testified on the 1l4th day o

o o PO PO PO PO PO PO PO

o PO PO P O PO P O PO PO PO PO

‘Conrado Heredia,

RESTRICTED

CONRADO HEREDIA, after having been duly sworn through
110 M. Arcilla, who was likewise duly
t July, 1945, as follows:

What is your name, age, and nationality?
i2 years and Filipino.

Where do you live? .
422 Herran Street, Malate, Manila, P. I.

Do you know what it means to swear and tell the truth?
Yes, sir.,

What does it mean?
To tell the truth.

Will you tell us the truth?
Ies, sir,

Where did you live in February, 1945? (v
I lived in Pasay. . e

At what address?
Libertad, Pasay, Rizal.

Do you know about what number?

No, sir.
/‘

Did the Japanese do anything to you at that time?

Yes, sir, when my mother and I were working at 300 Dakota
Street, Malate, Manila, P, I., the Japanese slapped my
face. The Japanese toid us to work there,

Were you living at 300 Dakota Street at that time?
Yes, sir.<ns1:XMLFault xmlns:ns1="http://cxf.apache.org/bindings/xformat"><ns1:faultstring xmlns:ns1="http://cxf.apache.org/bindings/xformat">java.lang.OutOfMemoryError: Java heap space</ns1:faultstring></ns1:XMLFault>